
Odvadili smo se pisati 
visoko doneče uvodnike, 
Polniti stolpce s hvale 
Polnimi izjavami o delov
nih zmagah in podobno. 
Odvadili smo se tudi 
Prazničnega vzdušja v 
nas samih. Praznik tak ali 
^rugačen, šteje le še toli
ko, kolikor prostih dni 
Vfže. Samo še čimprej in 
čimhitreje tja, kjer smo 
^nmi, morda z nekaj prija- 
telji in konec. Kozarec, 
krožnik, televizija in ne
skončne kritikarske raz
prave, zasoljene z neoku
snimi šalami in babjimi 
inčami na račun današ
njega trenutka.

Koliko nas še pomisli 
na tisti slavnostni dan, ko 
Se je sredi vojnega divja
ka, nasilja, poteptanega 
človeškega dostojanstva 
*Pdila država. Koliko nas 
Se pomisli na enkraten fe- 
nornen organiziranega 
npora proti brezobzirne- 

namenu uničenja, 
^ns je še toliko, kolikor je 
stalo tistih, ki so svoj 
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Osnutek plana v javni 
obravnavi

Osnutek letnega planskega akta za leto 1983 dolo
čen - Prav tako predlog sprememb in dopolnitev 
samoupravnega sporazuma o oblikovanju sredstev za 
interne kompenzacije v sozdu Mercator
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. Po daljšem premoru v delu izvr
šilnega odbora delavskega sveta 
SOZD Mercator se je ta organ spet 
sestal. Na svoji peti seji je določil 
predlog sprememb in dopolnitev 
samoupravnega sporazuma o obli
kovanju sredstev za interne kom
penzacije v SOZD. Oba akta sta 
trenutno že v vseh temeljnih in 
delovnih ortganizacijah, in sicer: 
osnutek plana za leto 1983 v javni 
obravnavi, predlog sprememb in 
dopolnitev sporazuma o internih 
kompenzacijah pa v sprejemu 
(prečiščeno besedilo tega sporar 
zuma).

Jedro razprave oz. oblikovanja 
osnutka plana za leto 1983 pred
stavljajo pripombe članov poslo
vodnega sveta, ki jih je ustrezno, 
glede na njihovo utemeljanost, 
oblikovala strokovna služba v De
lovni skupnosti SOZD.

Ker gre za nekaj bistvenih spre
memb, ne samo glede na delovno 
gradivo, temveč tudi glede na do
sedanji vpeljani sistem predvsem 
združevanja sredstev za investici
je in opredeljevanje prednosti pri 
investiranju oz. koriščenju zdru
ženih sredstev, je prav, da to pose
bej omenimo.

Ti dve oceni izhajata iz ugotovi
tev udeležencev 13. seje poslovo
dnega sveta.

Sama razprava o predloženem 
delovnem osnutku letnega plana 
sozd pa je bila osredotočena na 
nekaj osnovnih tem: združevanje

Po novem naj sredstev za inve
sticije ne bi združevale tiste ozd, 
ki poslujejo z izgubo zaradi si
stemskih vzrokov. O združevanju 
sredstev teh ozd odloča delavski 
svet SOZD. Prednost pri korišče
nju sredstev, združenih za investi
cije, imajo tiste ozd, ki imajo pozi
tivno razliko med združenimi in 
koriščenimi združenimi sredstvi, 
vendar se ta pozitivna razlika ugo
tavlja za delovno organizacijo kot 
celoto in ne za posamezno temelj
no organizacijo.

Prav tako je ustrezno oblikova
na zahteva članov poslovodnega 
sveta po čvrstejših določitvah me
ril za izplačila iz solidarnostno 
združenih sredstev skupne po
rabe.

Novost - hranilna služba
Gre za uvedbo hranilniške služ

be preko interne banke. Prednosti 
uvedbe tega poslovanja: ugodnej
ša obrestna mera za vse varčeval
ce, predvsem pa likvidnostni po
tencial banke; korist torej za obe 
strani. Razmišljati o uvedbi hra
nilniške službe v lastni organizaci
ji ni samo naloga strokovnih de
lavcev, temveč tudi naloga vseh 
družbenopolitičnih organizacij,

sredstev, investicijska politika in 
poslovna politika Mercator - In
terne banke.

Kriteriji za združevanje sred
stev, namenjenih za uresničevanje 
investicijske politike, niso v enaki 
meri sprejemljivi za vse članice

samoupravnih organov in navse
zadnje tudi vsakega delavca, da z 
odločitvijo o varčevanju pri inter
ni banki sozda bogati svoja pa tudi 
celotna sredstva združenega dela 
Mercatorja.

Izvršilni odbor je zavrnil predlo
ge za dopolnitev delovnega gradi
va letnega plana z investicjami. 
Opredelil se je za stališče, da pred
lagatelja M-Hoteli gostinstvo in M- 
Veiepreskrba, TOZD TMI Ljub
ljana, najdeta skupen jezik in 
skupne interese pri obnavaljanju 
proizvodnih zmogljivosti Tovarne 
mesnih izdelkov in pripravi mesa 
za potrebe gostinske dejavnosti. 
Rezultate razgovora bomo obja- 
vili.

Nekatere novosti o 
oblikovanju sredstev za 
interne kompenzacije

Trije viri za obbkovanje sred
stev, možnost sodelovanja organi
zacij izven sozda, akontiranje

sozd. Jedro problema tiči ne samo 
v obveznosti za združevanje sred
stev, temveč predvsem v omeje
nem obsegu uresničevanja inve
sticijskega programa, opredelje
nega s srednjeročnim planskim 
aktom. Iz razprave lahko sklepa
mo, da se vsi zavedamo pomemb
nosti prioritetnih investicijskih 
naložb za povečanje proizvodnje 
hrane in izvoza, da pa se težko 
odrečemo svojega dosedanjega 
prioritetnega položaja. Omiljeni 
kriteriji, po katerih naj bi sredstva 
za investicije združevale tiste ozd, 
ki imajo slabe poslovne rezultate 
ali izgubo, naj bi 'veljali le za tiste 
ozd, ki zaradi sistemsko neureje
nih pogojev poslovanja izkazujejo 
slabe rezultate, ne pa tudi za tiste, 
kjer so vzroki slabega poslovanja 
v njihovi neposlovnosti, zgrešeni 
investicijski politiki in drugih 
subjektivnih okoliščinah. Po za
htevi združenega dela M-Nanosa 
pa te ozd naj sploh ne bi združeva
le sredstev. Razlogi za tako zahte
vo so znani: združevanje ogroža 
enostavno reprodukcijo in dodat
no slabi gospodarski položaj.

Spremembe, v poslovni politiki 
Mercator-Inteme banke so name
njene predvsem zagotavljanju 
večje likvidnosti. Stimuliranje in
ternega blagovnega prometa z 
ugodnejšimi obrestnimi merami 
in sankcioniranje prepočasnega 
obračanja zalog sta bistvena ukre
pa v načrtovani poslovni politiki 
M-IB. Prav zadnji pa bo prizadel 
predvsem kmetijske organizacije, 
ki si ustvarjajo zaloge potrebnih 
reprodukcijskih materialov v ča
su, ko jih je moč dobiti. Zato bi 
kazalo ta ukrep za kmetijske orga
nizacije omiliti.

Strnimo razpravo na temo plana 
predvsem z ugotovitvijo o združe
vanju sredstev: povečanje akumu- 
lativnosti sozda kot celote nam 
nujno narekuje povečanje združe
vanja sredstev, ki ne predstavlja 
samo investicijskega potenciala, 
temveč v sedanjih razmerah na 
področju investicij ter gospodar
skih razmerah sploh, predvsem 
kratkoročni potencial za nemote
no tekoče poslovanje. Iz teh razlo
gov ne bi smelo biti združevanje 
sredstev problem, na katerem se 
lomi čvrstost sestavljene organiza
cije.

Dorekli smo vsebino samou
pravnega sporazuma o oblikova-

sredstev, čvrstejša obveznot upra
vičenk do koriščenja sredstev 
kompenzacij za izpolnjevanje s 
sporazumi ali pogodbami sprejetih 
obveznosti. Pri sprejemanju tega 
akta mora prevladovati predvsem 
ocena dosedanjih, nedvomno do
brih rezultatov uresničevanja tega 
sporazuma, ne pa ozko gledanje 
interesov, kajti prav na področju 
interesnega združevanja oziroma 
oblikovanja sredstev za interne 
kompenzacije so možnosti za vse 
članice sozda najbolj široko Od
prte.

Javna razprava o osnutku plan
skega akta sozda mora temeljiti 
predvsem na zasledovanj u razvoj - 
nega koncepta sozda kot celote, 
ocenjevanje investicijske politike 
v naslenjem obdobju pa predvsem 
na obravnavanju prioritet: pove
čanje proizvodnje hrane in izvoza. 
Le skozi enotno obravnavanje ra
zvojnih načrtov se bo pokazala tu
di čvrstina naših medsebojnih 
odnosov.

nju sredstev za interne kompenza
cije. Trije viri oblikovanja sred
stev, ki temeljijo na solidarnostni, 
dohodkovni in interesni osnovi, 
kažejo, da bomo poleg za zrezek in 
klobaso lahko interesno združeva
li sredstva tudi za...! Samo interes 
mora biti...

Dopolnitve samoupravnega 
sporazuma o trajnem poslovnem 
sodelovanju med trgovskimi orga
nizacijami v sozdu, moramo dore
či, ga modificirati, predvsem pa iz 
njega odstraniti premočen vonj po 
monopolizmu in vezani trgovini. 
Ekonomska razmerja med trgovi
no pa ne bodo prav zaživela, če ne 
bomo rešili temeljnega vprašanja, 
ki zajeda tudi v te odnose: delitev 
dela in specializacijo trgovine na 
debelo. Za marsikoga od prisotnih 
je bil podatek o številu organiza
cij, ki se v sozdu ukvarjajo s trgo
vino na debelo, presenetljiv. Kar 
21! Res, da vsem ozdom trgovina 
na debelo ne predstavlja glavne 
dejavnosti, vendar pa kot stranska 
dejavnost vseeno pomeni drobi
tev. Prav delitev dela med trgovi
no na debelo v sozdu pa je bila 
tema, ki je dala tej seji poslovo
dnega sveta neko težo. Različna 
mnenja - od najradikalnejših, da 
je treba povsem na novo organizi
rati trgovino na debelo - do čisto 
prakticističnih, ki zahtevajo le 
kompleksnost ponudbe grosistov, 
solidnost in prednost pri oskrbi 
maloprodaje sozda. Iz vseh pred
loženih mnenj, predlogov, kritik 
pa tudi ostrih besed o uresničeva
nju ciljev, sprejetih ob združeva
nju v sestavljeno organizacijo, se 
pravzaprav ni izcimilo nič - razen, 
da se bo treba o zadevi še naprej 
dogovarjati. Je razpravi botrovala 
naša ozka tozdovska miselnost ali 
pa morda ne dovolj strokovna pri
prava rešitev? Razprava namreč 
ni slonela na skrbni analizi, ki bi 
dajala garancijo za pretežni vir 
sredstev za življenje posamezne 
ozd, če bi se organizirala ah pa 
specializirala po eni od predlože
nih - bolje, navrženih variant. To
rej oboje: po eni strani ugotavlja
mo, kako velik sistem smo, po 
drugi strani pa za osnovno poslov
no informiranje na področju po
nudbe in povpraševanja ne znamo 
ali pa tudi nočemo uporabiti mož
nosti, ki nam jih ponuja računalni
ška obdelava podatkov. Slabosti 
iščemo v prvi vrsti v sistemu sa
mem, na lastnem dvorišču pa je 
metla zelo nežna. Morda preostro 
zveni, pa vendar bo tale epigram 
kar pravi:

petelinu lastno je dvorišče kraj, 
kjer zrno išče, a kaj, ko kak petelin 
pameti ima za pišče.

Pa ne zamerite komentarja.

Sestanki poslovodnega sveta sozda - direktorjev vseh ozd v se
stavu Mercatorja - nimajo le informativnega in posvetovalnega na
mena, marveč so priložnost za ureditev številnih drobnih in tekočih 
zadev. Foto Matjaž Marinček

S poslovodnega sveta sozda — 3. novembra 1982

Vesna Bleivveis

■ .

Splošna ocena planskih izhodišč - dobra, v spora
zumih predlagane rešitve - načelno sprejemljive
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Poslovni rezultati sozd Mercator 
v tričetrtletju RAZPOREDITEV BRUTO DOHODKA SOZD MERCATOR
Vesna Bleivseis

Kratek prikaz poslovnih rezultatov v sozdu za ob
dobje januar-september 1982 nas bo pripeljal do 
ocene, da smo dobro gospodarili, kljub neugodnim 
gospodarskim razmeram, ki so jih povzročili neure
jeni odnosi pri določanju cen, poslabšana oskrba s 
surovinami in repromaterialom, pa tudi spremenjene 
določbe zakona o amortizaciji.

Poglejmo nekaj najpomembnejših kazalcev, ki dokazujejo nave
deno oceno: (podatki so v tisoč din)

celotni prihodek
porabljena sredstva
dohodek
čisti dohodek
akumulacija
sredstva za reprodukcijo

indeks 81/82
32.550.732 133
28.569.391 133
3.981.341 131
2.626.571 128

609.745 127
961.333 144

kom smo dosegli 81% planiranega 
celotnega prihodka za leto 1982. 
Najpomembnejši vir prihodkov so 
prihodki od prodaje blaga na 
drobno in prodaje blaga na debelo 
- 83%. Porabljena sredstva so na
raščala povsem enako, z enako 
stopnjo kot celotni prihodek. Ta
ka rast je ugodna, če upoštevamo, 
da je zaradi spremembe zakona o 
amortizaciji in revalorizaciji 
osnovnih sredstev amortizacija 
povečana za 89%. Pri porabljenih 
sredstvih pa je potrebno omeniti 
izreden porast stroškov za porab
ljeno energijo (68%), stroškov za 
prehrano delavcev (50%) stroškov 
porabljenih surovin in materiala 
(45%) in stroškov za proizvodne 
storitve (39%). Prav tako smo z 
ustvarjenim dohodkom 81-odstot- 
no uresničili načrtovani dohodek 
za leto 1982. Stopnja reprodukcij
ske sposobnosti se je v primerjavi 
z enakim obdobjem preteklega le
ta povečala od 4,94 na 5,25, kar 
pomeni, da smo na vsakih 100 din 
poslovnih sredstev ustvarili 5,25 
din sredstev za reprodukcijo.

Poleg teh vzpodbudnih ugotovi
tev pa se ne moremo izogniti po
datkom o izgubah; z njo so poslo
vale 4 organizacije v višini 12.639 
tisoč din. Ni zaskrbljujoč znesek 
izgube niti število organizacij; 
temveč razlog: sistemsko nereše
na vprašanja cen v mesnopredelo
valni industriji ter nepremišljena 
investicijska politika. Sistemska 
nerešenost se bo še vlekla, samo 
notranji napori za odpravo izgub 
ne bodo sproti dohajali novih in 
novih variant na isto temo, nepre
mišljenosti pa lahko naredimo ko
nec le, če bomo pogledali čez plot 
naše tozdovske, lokalne in še dru

gačne ambicioznosti in megalo
manije.

Devetmesečni poslovni rezultati 
kažejo tudi podobo obnašanja na 
področju razporejanja sredstev za 
osebne dohodke. Povprečni me
sečni netto osebni dohodek v ob
dobju januar-september v sozdu 
znaša 12.298 din in je za 27% višji 
kot v enakem obdobju preteklega 
leta. Ob tem velja omeniti podatek 
Zavoda za statistiko SR Slovenije, 
da so se življenjski stroški v istem 
obdobju povečali za 30%. Ob upo
števanju rasti življenjskih stro
škov so realni osebni dohodki za 3 
indeksne točke nižji, kar ni v skla
du z resolucijo, saj naj bi realni 
osebni dohodki v globalu ohranili 
raven iz leta 1981. Pa še en primer
ljiv podatek: povprečni netto 
osebni dohodek v gospodarstvu
SR Slovenije Je v tem ofc>ciofc>j\A
znašal 13.545 din, kar je za 10% več 
od povprečnega osebnega dohod
ka v sozdu Mercator. In če primer
jamo še gibanja med primerljivim 
dohodkom in sredstvi za osebne 
dohodke po merilih dogovora o 
usmerjanju razporejanja dohodka 
in osebnih dohodkov, vas lahko 
razveselim z oceno teh gibanj do 
konca leta: sozd kot celota v glo
balu ne bo prekoračila dovoljene 
rasti sredstev za osebne dohodke. 
Kako pa se je na tem področju 
obnašala posamezna članica soz
da, bo povedala komisija posebej. 
Ta podatek naj nas ne uspava ali 
pa celo vzpodbudi apetite po po
večevanju ali hitrejši rasti osebnih 
dohodkov z namenom, da se skri
jemo za skupen plašč sozda. V pri
meru neupravičenega divjanja na 
področju osebnih dohodkov bo ta 
plašč odločno prekratek. Saj še ni
smo pozabili na sklepe delavskega 
sveta sozda ali ne?

Kje gori, kaj gori - mi pridemo pa špricamo

Tako se začne vic na račun 
ižanske »pažame abrambe«.

Ko pa je rdeči petelin na na
ši strehi, pa je vica konec. Hi
sterija, ugotavljanje krivde, 
škode, ugotavljanje odgovor
nosti za uresničevanje pravil
nika, pogajanja z zavarovalni
cami, pa še in še. Med vrstica
mi ugotovitve strokovne ko
misije, ki je ugotavljala vzrok 
požara, pa se lepo bere: nevz
gojenost odnosa do premože
nja, ki ga imamo delavci pra
vico in dolžnost upravljati s 
skrbnostjo dobrega gospo
darja.

Ta, med vrsticami napisana 
ugotovitev ni predmet poseb
ne obravnave niti na samou
pravni, strokovni ali politični 
ravni v delovni organizaciji. S 
tem se ukvarjajo samo stro
kovnjaki s področja požarne 
varnosti in še kvečjemu kak 
gasilec, ki je tvegal svoje 
zdravje in življenje, da je rešil 
kar.se je rešiti dalo.

Ne uporaba plamena, kjer je 
to prepovedano, ne odvržen 
ogorek, ne pozabljen kuhal
nik, ne morejo biti vzroki za 
požare. Vzroki, pravi, so v re
snično malomarnem odnosu

do zaupanega premoženja, v 
naši nevzgojenosti na področ
ju požarne varnosti. Kar vpra
šajmo se: koliko nas je, ki smo 
v mesecu požarne varnosti 
(oktober) sploh pomislili, kje 
lahko pa pri nas zagori in ka
ko bomo ravnali, če zagori. 
Sprijaznili smo se s tem, da 
smo v pravilnik o požarni var
nosti zapisali vse: kaj, kdo, 
kdaj. Tudi gasilni aparati in 
druga gasilska oprema je pri
pravljena. Vest je mirna. Vsi 
lepo spančkamo, se zanašamo, 
da varnostniki budno pazijo. 
Pa le zagori. In glej ga vraga, v 
pepel je šel edini izvod pravil
nika, ki je urejal vse. Pa tako 
lepo je bil napisan, celo požar
ni inšpektor ga je pohvalil.

Kuge, lakote, ognja varuj 
nas, o... ne, ne gospod biro
krat. Ognja se varujmo sami, z 
vzgojo in skrbjo, ker bo uničil 
tudi moje delo, naše skupno 
delo.

Tale prosti spis ni nastal sa
mo zaradi konkretnega ognja. 
Ta je pogašen. Nastal je zaradi 
pepela, ki ga zmanjka, kadar 
se je treba posuti z njim. Pogo
rišča pa so žalostna stvar.

BRUTO DOHODEK JE RAZPOREJERI DOHODEK + AMORTIZACIJA PO 
PREDPISAfllH MiniMALOlH STOPnjAH.

Opekama v Ormožu za prodajno mrežo Mercatorja

Milan Lukaček — po telefonu 15. 11. 82

Z mazuta bo v opekami 
treba preiti na plin

29. maja letos je delovna organizacija M-Ograd iz 
Ormoža odprla novo opekamo. Takrat se je začela 
poizkusna proizvodnja. Kakor pri vsakem uvajanju 
obratovanja novega industrijskega objekta, so težave 
pri obratovanju strojev, z odpravljanjem okvar, ki jih 
otežuje pomanjkanje rezervnih delov iz uvoza.

Za solidno obratovanje je po
trebno na vseh delovnih mestih 
znanje, ki se sestoji iz šolskega in 
praktičnega. Slednjega je moč pri
dobiti le z delom. Ob vsem tem pa 
proizvodnjo spremljajo energet
ske težave zaradi mazuta, ki ga 
opekama v Ormožu potrebuje 
5000 ton letno.

Naprave, ki z njimi opekama 
razpolaga, zagotavljajo najbolj ra
cionalno porabo goriva na enoto 
proizvoda pri normalnem obrato
vanju. Tako so v Ogradu dosegli 
kljub začetnim težavam, ki vpliva
jo tudi na povišano porabo, nižjo 
porabo, kakor je sedanji povpre- 
ček na enoto proizvoda v SR Slo
veniji. Občasno pomanjkanje ma
zuta pa povzroča vrsto težav, kar 
se vse odraža na izpadu dohodka. 
Vendarle pa so v septembru dose
gli pri zidni modularni opeki proi
zvodnjo - po kvantiteti in kvaliteti 
- kalo-šna je predvidena z investi
cijskim programom. To pomeni, 
da obvladajo tehnologijo.

V novembru mesecu je Ograd 
pričel s proizvodi^ o fasadne ope
ke. Zaradi nerednih dobav nafte je 
prišlo skoraj do popolnega zasto
ja. Proizvodnje ni mogoče odpe
ljati. Dnevno bi je morah odpremi- 
ti 12 kamionov oziroma 250 ton 
izdelkov. Upajo, da se bodo ra
zmere pri oskrbi z nafto v nasled
njih dneh izboljšale, ko bo manjša 
poraba goriv na poljih.
V prihodnosti imamo v načrtu, da 

bomo zamenjah mazut s plinom. V 
akciji je občina, saj je interes tudi 
zaradi tovarne sladkorja, tako da 
bi spremembo realizirali v začetku 
leta 1984.

Težave so s prodajo izdelkov. 
Povzroča jih dveletna odsotnost 
Ograda na tržišču, gospodarska 
recesija doma in v svetu, v zad
njem času pa še omenjene težave s 
transportom. Izdelke prodajajo v 
kraje, ki so oddaljeni po 500 in več 
kilometrov, v kraje po Dalmaciji 
in Črni Gori.

Letos se je Ograd začel uspešno 
vključevati v maloprodajno mrežo

sozda Mercator. Pričakujejo, da 
bo v prihodnje to še bolj intenziv

no. V naslednjih mesecih bodo s 
povečano proizvodnjo fasadne 
opeke postali pomemben proizva; 
jalec te opeke, ki je je v Sloveniji 
več let primanjkovalo.

Kljub več težavam, tako ob za
gonu tovarne kakor zaradi nastale 
energetske stiske, Ogradov devet
mesečni poslovni rezultat ni bil 
negativen.

— Zapisal J. N-
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Gorilci - potrošniki mazuta. Foto: Matjaž Marinček.
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2 Vukadinom Nedelj ko vicem, vodjem DS SOZD

Vesna Bleiweis

Sedanja organiziranost kar 
ustrezna

Predstaviti Delovno skupnost, to je svojo organiza
cijo, brez dlake na jeziku, brez okraskov in podobne 
navlake, pomeni predvsem poiskati človeka, ki naj o 
njej tako spregovori. - Spregovorila sva takole:

Samoupravni sporazum o 
združitvi v sestavljeno or
ganizacijo opredeljuje za
deve skupnega pomena in v 
zvezi s tem tudi zadeve, ki 
se opravljajo v Delovni 
skupnosti SOZD. Opredeli
te, prosim, področja ali 
funkcije, za katere menite, 
da bi se morale opravljati v 
Delovni skupnosti, pa se ne, 
in vzroke za to.

Strogo formalno Delovna skup
nost opravlja vsa dela, ki so po
trebna za uresničevanje zadev 
?kupnega pomena, in koordinaci
jo delovnega procesa, tako kot je 
Predvideno v sporazumu, ki ga 
omenjate. Vendar menim, da so to 
je tista dela, ki so imperativno do
ločena in s tem nujna za uresniče- 
Vanje zadev skupnega pomena, 
razlog, da v Delovni skupnosti ne 
opravljamo vseh del, ki bi bila gle- 
^0 na celovitost uresničevanja 
sporazuma potrebna, tiči v tem, da' 
golimo zadeve skupnega pomena 

prej omenjene imperativne in 
akultativne naloge. S tem pa de- 

,arno napako. S fakultativnimi na
logami mislim predvsem naloge 
Pa področju uresničevanja osnov 
kadrovske politike in naloge na 
Področju oblikovanja enotnih 
, snov in meril za razporejanje do- 
°dka, čistega dohodka in delitev 
redstev za osebne dohodke. Na

jdenemu opredeljevanju nalog 
otruje predvsem neiniciativnost 
a strani samih članic sozda, na

drugi strani pa tudi same Delovne 
skupnosti. Pri tem na strani De
lovne skupnosti ne morem prezre
ti še enega razloga, t. j. pomanjka
nje strokovnih delavcev. V letu 
1983 moramo odločneje poseči 
prav na. področje oblikovanja 
enotnih osnov in meril za razpore
janje dohodka. S tem pa se bomo 
približali celovitejšemu uresniče
vanju sporazuma o združitvi v se
stavljeno organizacijo.

Z letnim planskim aktom 
Delovne skupnosti, ki je 
odraz letnega planskega 
akta sozda, se ne predvide
va povečan obseg dela v 
Delovni skupnosti v letu 
1983, zato je razumljivo, da 
je potrebno poudariti kva
liteto njenega dela. Na kak
šen način si kot vodja stro
kovnih služb prizadevate 
za to kvaliteto?

Organizacijske enote, t. j. sek
torje in službe v Delovni skupno
sti, bi glede na njihovo naravo de
la razvrstil v dve skupini. V prvo 
skupino bi uvrstil tiste organiza
cijske enote, ki so s svojim delom 
pbmjene navzven, t. j. neposredno 
k članicam sozda, v drugo skupi
no pa tiste, ki morajo biti zaradi 
tega, da Delovna skupnost lahko 
normalno posluje. V drugo skupi
no bi uvrstil predvsem splošno 
sli^žbo in računovodstvo, čeprav 
je tudi pri teh dveh službah težko 
potegniti ostro mejo. Zahteve po 
kvaliteti dela morajo veljati za obe

skupini, čeprav za prvo skupino 
ostrejše. Kje naj se kvaliteta dela 
predvsem odrazi? V vsebinsko 
boljših in bogatejših samouprav
nih aktih, planskih dokumentih, 
gradivih za strokovne in samou
pravne organe, spoštovanju ro
kov, odgovornosti za uresničeva
nje nalog, pravočasnem in popol
nem informiranju in naposled v 
prizadevanjih, da bi Delovna 
skupnost opravljala svoje storitve 
za vse članice sozda v enakem ob
segu in pod enakimi pogoji.

Kvaliteta dela je pogojena s stro
kovnostjo izvajalcev nalog, t. j. z 
znanjem, ki naj bi ga imeli delavci

Vodja Delovne skupnosti SOZD Mercator, 
Vukadin Nedeljkovič

delavci tozda Grmada v Ljubljani sprašujejo

ivard Gabrovšek

Kakšen delovni čas za trgovino?
Srno sredi intenzivnih razprav o oblikovanju no- io,30n do i7,30h, ob sobotah do

^ga delovnega časa. Čeprav je še veliko nejasnosti in SSo^obSCovainem^ 
V^ogo celo diametralno nasprotnih predlogov, smo 
^praj složni v tem, da sedanji delovni čas ni najbolj 
Pdrneren in da ga je treba kar najhitreje spremeniti.

del m iasno’ da s spremembo 
cil 0Vne®a časa zasledujemo več 
0^ev> od katerih so najpogosteje 
wenjeni prihranek na energiji, 
.Uši izkoristek tistega dela de- 

nega dne, ko je človekova sto
ter °S* ustvarjalnost največja, 
lav ^prometnejša obremenitev 
pr prevoznih sredstev in ize- 

fj^uje pogojev koriščenja delov- 
lom - ^asa rned proizvodnim de- 
j,ln pisarniškim delom.

Sq ?nkreten rezultat teh razprav 
Vp Ze spremenjeni delovni čas 
l0ya.Ypih organov in mnogih de- 
sta *u organizacij ter delovnih 
bjih ■ °sti skupnih služb. Večina 
Ur0 J<r. Prestavila pričetek dela za 
Česar U-ro ter več> vsled
dpp Se 3e tudi konec delovnega 

jUstrezno zamaknil.
kateri® tako že precej jasno, v 
ha li, časovnih okvirih bo veči- 
tfgovi • Poslovala, tudi delavci v 
^tnisr na robno z živili resno 
bi nnč am° ° ustrezni spremem- 
^sega delovnega časa.

giba]razmišljanja so se na- 
PrirnprP 0Predelitvi, da bi bila naj- 
lovpgiUOJša uvedba deljenega de- 
skim $a časa, z večurnim opoldan-

Premorom.
Slho uo0?r°Pnej^^ analizi tega pa 
'•Vijo motovili, da bi s tako odloči- 
Večino vPPP vrsti prizadeli skoraj 
i°Gj od delavcev, ker jih pre- 
loyhe£ra Prebiva izven kraja de- 
f-k ki r,ri1Tle.st'a. in to v oddaljeno- 
JaVnegg S°]uje izključno uporabo 
Prihod Proznega sredstva za 
* faradi j , oziroma z dela.
>a ki bil; e -eneSa delovnega ča- 

I fpPoslif,.^ Pnsiljeni ostati v. kraju 
• štorom tVdl med opoldanskim 
^Gvho nP’ kar bi pomenilo celo
to z doma, kjer pa

opraviti se veliko domačih

opravil, saj so to povečini žene in 
matere z otroki.

Taka obremenitev bi bila za ve
čino nesprejemljiva in realno bi 
bilo pričakovati, da bi se jih pre
cejšnje število odločilo za prehe- 
hanje dela, kar bi bilo za našo de
javnost zelo resen problem. Po 
drugi strani pa je treba vedeti, da 
so to delavci, ki so bili takorekoč 
edini pripravljeni odločiti se za res 
težak in necenjen poklic trgovca - 
živilca, v nasprotju z, v mestu žive
čimi občani, ki so povečini iskali 
lažje in bolj donosne poklice, 
predvsem v administraciji in ko
merciali.

Razvrednotenje poklica trgovca 
- živilca je bil dolgotrajen proces, 
ki tudi danes še ni prekinjen, kar 
je najbolj očitno v zvezi z vredno
tenjem njegovega dela, saj so tudi 
povprečni osebni dohodki teh de
lavcev v primerjavi z delavci v 
drugih dejavnostih znatno nižji in 
povsem neustrezni. '

Poleg tega deljeni delovni čas v 
trgovini ne bi prinesel kakšnih bi
stvenih učinkov v zvezi z že ome
njenimi cilji, ki jih želimo doseči z 
novim delovnim časom, saj bi v 
relativno dolgem opoldanskem 
premoru ne prenehali z dokaj in
tenzivnim ogrevanjem prodajnih 
prostorov, v tem času bi bile pod 
režimom maksimalnega hlajenja 
tudi vse hladilne napreve, pa tudi 
sama prekinitev delovnega proce
sa verjetno ne bi ugodno vplivala 
na delavčevo storilnost v obdobju 
po opoldanskem premoru.

Vsi našteti ter tudi ne navedeni 
razlogi so odločili, da se v našem 
tozdu zavzemamo za neprekinjeni 
delovni čas, s posebnimi nakupo
valnimi dnevi.

V neprekinjenem delovnem ča
su bi bile trgovine odprte od

vu do 19,30h ali 20h.
V tem neprekinjenem delovnem 

času, z eno izmeno delavcev, bi z 
obstoječim številom zaposlenih 
lahko znatno bolje uredili in zalo
žili prodajne prostore, istočasno 
pa bolj kulturno in kvalitetno po
stregli in tudi informirali občana.

Čeprav računamo, da bi novi de
lovni čas povzročil višek delovne 
sile za cca 20 - 30% glede na obsto
ječe stanje, bi ne imel za posledico 
prenehanje njihovega dela, kajti 
letna fluktuacija kadrov je še ve
dno tako močna, da bi v ccg 2 
letih, brez sprejemanja novih de
lavcev, uspeli preiti na število za
poslenih, ki bi zagotavljalo opti-

Delovne skupnosti. Za to pa je 
značilna ugotovitev, da delavci ni
majo pretiranih ambicij po for
malnih potrditvah strokovnosti, 
čeprav smo prav to merilo oprede
lili kot bistven element za obliko
vanje osebnega dohodka. Za de
lavce Delovne skupnosti je izrazi
tejše pridobivanje znanja s prak
tičnim delom in izkušnjami. To si 
upam trditi predvsem za delavce v 
sektorju za AOP in komerciale. 
Zato me toliko bolj moti, da je tudi 
nagrajevanje po delu odvisno od 
formalno izkazane strokovnosti, 
ne pa zgolj dejanskega znanja in 
strokovnosti.

Na zadnji seji poslovo
dnega sveta je predsednik 
kolegijskega poslovodnega 
organa Mercator-Nanosa 
sprožil razpravo o integra
cijskih postopkih v sozdu 
in jih ocenil kot tendenco h 
kvantiteti, ne pa kvaliteti. 
Ali menite, da je ta ugotovi
tev objektivna? Razlog za 
to vprašanje je v pripravi 
elaboratov o združitvi, ki 
se pripravljajo v strokovni 
službi delovne skupnosti.

Ta ocena je nesprejemljiva. Vsi 
združitveni postopki v sestavljeno 
organizacijo združenega dela Mer
cator so potekali po načelu svobo
dnega združevanja. Cilj teh po
stopkov je specializacija in zdru
ževanje istovrstnih dejavnosti ter 
vertikalno povezovanje po dohod
kovnih načelih oziroma načelih 
reprodukcijskih celot - od proi
zvodnje do prodaje. Povsem ena
ka načela so vsebovana tudi v ela
boratu o združitvi delovne organi
zacije Nanos v SOZD Mercator 
(poglavje: smotri pristopa). Lahko 
rečem, da so ta vprašanja v praksi 
zadovoljivo rešena z drugimi orga
nizacijami, po mnenju njihovega 
predsednika pa ta ocena ne velja 
za Nanos. Menim, da posplošene 
izjave v ničemer ne prispevajo k 
objektivnosti ocenjevanja, zato bi 
bilo bolje skupno ugotoviti vzroke 
za neureničevanje ciljev ter re
snične in objektivne podatke ob
javiti. Trdim, da od ustanovitve 
sozda v letu 1977 v združitvenih 
postopkih niso bile prisotne ten
dence »lepljenja« delovnih organi-

malno organizacijo našega poslo
vanja.

Eventuelni pomisleki glede pre
dvidenega poznega dopoldanske
ga odpiranja trgovin se bistveno 
omilijo ob dejstvu, da je tudi čas 
peke kruha in ostalih tovrstnih iz
delkov spremenjen, tako da si ob
čan lahko nabavi te artikle že v 
popoldanskem času, bolj sveže od 
jutranjih oziroma dopoldanskih.

Nakupovalni dan pa bi omogo
čil, da bi občan imel poleg sobote, 
še en dan v tednu na razpolago za 
nakup blaga, še posebno tistega, 
ki vedno ne zahteva vsakodnevne 
nabave.

Nakupovalni dnevi bi morali bi
ti za različne dejavnosti (teksil, ži
vila, tehnično blago itd.) ob različ
nih dnevih, tako da bi vsi zaposle
ni imeli približno enake možnosti 
za nakup vsega blaga.

Tako razmišljamo mi. Želeli bi 
shšati tudi mnenja ostalih, vseh 
r posredno prizadetih, da bi se z 
o Ločitvijo ne prenaglili, kajti bolj 
smotrno in gospodarno je odloči
tev dobro pretehtati in po potrebi 
tudi odložiti kot pa pohiteti in se 
napačno odločiti.

zacij v SOZD. Vse združitve so 
prispevale k izboljšanju kvalitete 
poslovanja, uresničevanju in uva
janju dohodkovnih odnosov, zla
sti doseganju stalne rasti deleža 
tistih prihodkov v celotnem pri
hodku, katerih vir je medsebojno 
poslovanje, zagotavljanju sredstev 
za širjenje materialne osnove dela 
in hitrejši menjavi s tujino.

Ste eden redkih namest
nikov generalnega direk
torja, ki poleg te zahtevne 
dolžnosti opravlja tudi 
dolžnost vodje delovne 
skupnosti. Opravljanje 
obeh terja od vas ne samo 
poslovnost v smislu obliko
vanja poslovne politike, 
temveč tudi izredne organi
zacijske sposobnosti v smi
slu izvajanja te politike 
preko strokovne službe, ki 
jo vodite. Kako ste kos obe
ma nalogama

Ta odgovor bi bil lahko daljši, 
pa bo kratek. Dve okoliščini sta 
mi v korist: ena je sama osebnost 
generalnega direktorja, druga pa 
moja vzdržljivost, oplemenitena z 
delovnimi izkušnjami. Svoje čase, 
ko sem spreminjal poklice mimo 
svoje volje, sem bil jezen, danes pa 
ugotavljam, da mi je to koristilo. 
Priporočal bi slehernemu delav
cu, če se mu taka možnost ponuja, 
da jo izkoristi. Pota so me peljaia 
od predavatelja tehničnih pred
metov na šoli, preko del v računo
vodstvu, splošnih službah in de
vizni inšpekciji, kar mi je omogo
čilo spoznavanje organizacije in 
tehnike poslovanja. Vse to mi ko
risti pri sedanjem delu. Vedno se 
sprašujem, kaj vse moram še nare
diti za osebni dohodek, ki ga do
bim v svoji organizaciji. To vpra
šanje pogosto zastavljam tudi svo
jim sodelavcem, pa me nekateri 
ne razumejo, ker mislijo, da jih 
»preganjam«. Delal sem v proizvo
dnih organizacijah in se ne morem 
znebiti občutka, da delavci v ne
proizvodni dejavnosti delamo v 
boljših pogojih in je zato upraviče
no pričakovati in zahtevati potreb
no disciplino in učinkovitost pri 
delu.

Dolgoletne izkušnje pri 
vodenju delovne skupnosti 
so vas gotovo kdaj pripelja
le na razmišljanje o drugač
nem konceptu delovne 
skupnosti. Tu ne mislim 
konkretno ha Mercatorje
vo. Kako si zamišljate 
»idealno« delovno skup
nost?

V naši delovni skupnosti je 113 
izvajalcev del in nalog in jo po 
vseh kriterijih štejem v srednje ve
liko delovno skupnost. Delovne 
skupnosti ne bi ocenjeval po števi
lu zaposlenih, ampak po vsebini 
dela. Morda bi bilo za naše razme
re bolje, če bi imeli več delovnih 
skupnosti: skupnost za AOP,
skupnost za izvajanje skupne po
slovne pohtike in delovno skup
nost za splošne posle. Ker pa je 
delovna skupnost popolnoma ize
načena s temeljno organizacijo - 
zanjo veljajo povsem enaka načela 
za delovanje delegatskega sistema 
in družbenopohtičnega dela, bi ta
ka organiziranost delovne skup
nosti pomenila le povečevanje 
stroškov. Tudi proti tako organizi
rani delovni skupnosti so argu
menti, kar pomeni, da idealne or
ganiziranosti delovne skupnosti 
ni. Če imam pred očmi organizira
nost naše SOZD, menim, da seda
nja organiziranost delovne skup
nosti ustreza.

Tudi v dopoldanskem času imamo radi trgovine: deset dek salame, pa eno žemljo ... - foto: Kancijan Hvastija
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35 let delovne organizacije
Mercator / Sadje zelenjava

Delovna organizacija Sadje zelenjava je bila z od
ločbo Mestnega ljudskega odbora ustanovljena 1. av
gusta 1947. Registrirana je bila kot »trgovsko podjetje 
Mestnega ljudskega odbora za odkup in prodajo na 
debelo in drobno vseh vrst sadja, zelenjave in dežel
nih izdelkov« - »Sadje zelenjava«, Ljubljana.

Svojo dejavnost je opravljala v 
najetih poslovnih prostorih na Po
gačarjevem trgu (v prostorih, kjer 
sta danes delikatesa in bife), del 
pisarniških prostorov pa je imela 
v najemu v semenišču. Prvi delov
ni kolektiv je štel 110 članov. V 
prvem obdobju delovanja je de
lovna organizacija opravljala pre
voz z nekaj pari kon - med 10 in 12 
jih je bilo - ter prav toliko voz. 
Tovrsten transport se je obdržal 
skoraj 10 let, saj je bila konjska 
vprega nadomeščena s prvimi to
vornjaki v letu 1957.

Dejavnost delovne organizacije 
je bila pisana. Tako beležimo v do
kumentih iz leta 1948 tudi odprtje 
dveh poslovalnic za prodajo rib, v 
kasnejšem obdobju pa še prodajo 
semen in drugih artiklov za proda
jo vrtičkarjem in poljedelcem.

Delovna organizacija je imela ta
krat tudi 28 poslovalnic po vsej 
Ljubljani. Zanimivo jih je primer
jati s sedanjimi poslovalnicami. 
Med tistimi, ki so še danes v sklo
pu delovne organizacije, so bile že

tedanje razmere in obseg poslova
nja.

Tudi prevozna storitev je bila 
izboljšana z nakupom prvih tovor
njakov, ki so nadomestili konjsko 
vprego. Vrsto prevozov v ožjem 
središču mesta, med skladišči in 
posameznimi poslovalnicami, pa 
so opravljali s priročnimi vozički.

V tem času se je podjetju (tak 
izraz se je v tistem času uporabljal 
za delovno organizacijo) pridruži
lo še nekaj manjših grosističnih in 
detajlističnih podjetij, kot sta 
»Kmetijski pridelki« in »Povrt
nina«.

S to pripojitvijo se je zlasti okre
pila maloprodajna mreža.

Z nadaljnjo spojitvijo delovne 
organizacije Sadje zelenjava leta

sestavljeno organizacijo združene
ga dela Mercator. Izredno visoka 
udeležba in uspešen izid referen
duma sta bila odraz razpoloženja 
in zavesti delavcev, da želijo zdru
žiti svoje delo in sredstva v okviru 
SOZD Mercator, s katerim je bilo 
tudi prejšnje sodelovanje uspeš
no. Posebnega pomena je samou
pravni sporazum o trajnem poslo
vanju in združevanju dela in sred
stev med proizvodnimi organiza
cijami in trgovskimi organizacija-

mi združenega dela SOZD Merca
tor, katerega cilj je optimalni ra
zvoj in izkoriščanje proizvodnih in 
trgovskih zmogljivosti, večja po
slovna učinkovitost, skupno načr
tovanje razvoja proizvodnje in bla
govnega prometa, enakopravna 
delitev skupnega prihodka ter 
združevanje in namenska uporaba 
sredstev.

O vlakih
Različna poročila v številkah pogosto' bralcu ne dočarajo 

pomembnosti in predstave kakih podatkov ali primerjav; pose- 
* bej ne tistemu bralcu, ki se z delom, ki ga skušajo številčni 

podatki ponazoriti, ne ukvarja. Podatek iz pregleda 35 let dela 
delovne organizacije Mercator-Sadje zelenjava bi bilo mogoče 
prikazati tudi drugače: s prodanim blagom iz leta 1952 bi lahko 
sestavili vlakovno kompozicijo, ki bi bila dolga od Ljubljane do 
Brezovice. S prodanim blagom iz lanskega leta pa bi bil ta vlak 
dolg 54 km ali skoraj do Postojne.

od samega začetka v okviru Sadje 
zelenjava prodajalne na Rimski 5, 
v Gradišču 7, Pasaži Nebotičnika 
in Celovški 61.

Skladiščni prostori so bili dokaj 
razmetani po vsej Ljubljani, in to 
na Pogačarjevem trgu 2 (tu so tudi 
bile deloma upravne pisarne), v 
Kresiji 2, na Taboru, v Javnih 
skladiščih in na Povšetovi ulici.

Delovna organizacija Sadje zele
njava je bila ena prvih, v kateri je 
zaživelo delavsko samoupravlja
nje. Iz zapisnika prvega zasedanja 
delavskega sveta, z dne 12. sep
tembra 1950, ki je v arhivu delov
ne organizacije, je razvidno, da je 
tega dne bil izvoljen in prvič zase
dal prvi delavski svet. Delavski 
svet je prevzel v upravljanje od 
ravnatelja podjetja celotno dejav
nost. Pa še to - prvi predsednik 
delavskega sveta je bil Franc Žni
dar, katerega smo v našem časopi
su predstavili ob 30-letnici delav
skega samoupravljanja.

Poglejmo, kakšni so bili delovni 
pogoji v začetkih delovanja Sadja 
zelenjave. Hladilnic in skladišča 
za embalažo ni bilo. Vsa embalaža 
je bila zložena kar na prostem in 
tako izpostavljena vsem vremen
skim neugodnostim, pa tudi kak 
dolgoprstnež si je kdaj pa kdaj po
stregel s potrebnimi rekviziti za
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kurjavo ali lastno zelenjavo. Prav 
zaradi tega se je kolektiv odločil, 
da čimprej zavaruje imovino. 
Kljub nizki akumulativnosti, ki je 
značilna za celotno obdobje poslo
vanja naše organizacije, je bilo ob 
prizadevanju vseh članov kolekti
va zgrajeno na površini 1200 m2 na 
Povšetovi cesti sodobno skladišče 
za skladiščenje, pranje in popravi
lo sadne embalaže. Z razširitvijo 
poslovanja se je že takrat vse bolj 
kazalo pomanjkanja poslovnih 
prostorov in hitrejšega in boljšega 
transporta blaga. Hitro pokvarlji
vo blago, kot sta sadje in zelenja
va, je vsled neprimernih skladišč
nih in prodajnih prostorov ter po
časnega transporta hitreje propa
dalo, zato so bila vsa prizadevanja 
kolektiva usmerjena k iskanju no
vih, večjih in funkcionalnih po
slovnih prostorov. Delna rešitev je 
prišla z izselitvijo gasilske brigade 
iz prostorov Mestnega doma. Tako 
je delovna organizacija dobila v 
najem te prostore, ki jih je s pri
memo preureditvijo usposobila za

1964 s podjetjem Trgohlad so bile 
podane možnosti za hitrejši razvoj 
delovne organizacije na sodobnih 
principih poslovanja, posebej še, 
ker je s preselitvijo na Poljansko 
e 46/a nastala možnost velikega 
povečanja prodaje: sedaj je na raz
polago moderno urejeno blagovno 
skladišče, razširjen avtopark, em
balažno skladišče pa že vrsto let 
uspešno deluje. Delovna organiza-
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cija uporablja te prostore še da
nes.

V procesu uresničevanja ustave 
in zakona o združenem delu so se 
delavci delovne organizacije dne 
26. 11. 1976 odločili za združitev v

Prav je, da spregovorimo tudi o 
delovni organizaciji Mercator-Sa
dje zelenjava danes, po prehojeni 
35-letni poti. Danes v delovni or
ganizaciji združujejo delo 400 de- 
lavoov/. Poleg centralnega blagov
nega skladišča sta v sklopu delov
ne organizacije še embalažno skla
dišče in maloprodaja. Maloprodaj
no mrežo sestavlja ena diskont-tr- 
govina, ena samopostrežna trgovi
na, 33 klasičnih trogovin širom 
Ljubljane, 4 kioski in 6 stojnic.

V dokumentaciji izpred trideset 
in več let je zanimiv podatek o 
prodanih količinah v primerjavi s 
sedanjimi. Leta 1952 je bilo, deni
mo, prodanih 8.882 ton različnega 
sadja in zelenjave, v lanskem letu 
pa 27.315 ton, od tega 2.954 ton 
pakiranega blaga. Pri tem je po
trebno dodati, da je bila v zadnjih 
letih formirana tudi pakirnica, ki

pakira sadje in zelenjavo za samo
postrežno prodajo v Mercatorju.

Dodajmo še nekaj statističnih 
podatkov za ilustracijo: delovna 
organizacija razpolaga z 12.835 m2 
lastnih skladišč, hladilnic, zorilni
ce ter pakirnice in predelave bla
ga. Kapaciteta skladišč je 9.000 
ton, hladilnic pa 1.700 ton, od tega 
1.200 ton s kontrolirano atmos
fero.

Prevoze opravljamo s 24 tovor
njaki, pogosto se poslužujemo tu
di zasebnih avtoprevoznikov,

predvsem zaradi zagotovitve hi
trejše dostave blaga.

35 let je dolga, pa tudi kratka 
doba za razvoj ene izmed Merca
torjevih družin, ki opravlja dejav
nost s sadjem in zelenjavo. Pose
bej je treba dodati, da v sedanjem 
težjem gospodarskem položaju 
stojijo pred delavci in samouprav
nimi organi delovne organizacije 
precejšnje stabilizacijske naloge. 
O tem pa kdaj drugič, saj je namen 
članka v skopih orisih ponazoriti 
pot delovne organizacije v njenem 
razvoju.

• tn MoriMv, n. tub. o.
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Zveza komunistov in sindikalna^ 
organizacija v M-Sadju zelenjavi

Trenutni problemi, ki tarejo naše gospodarstvo, za člane osnovne 
organizacije zveze komunistov in prav tako člane izvršilnega odbora 
sindikalne organizacije niso novi. Dejavnost delovne organizacije 
Mercator-Sadje zelenjava je vezana na razpoložljivo sveže sadje in 
zelenjavo, proizvedeno doma v Jugoslaviji, deloma pa tudi na uvo
ženo južno sadje (predvsem limone, pomaranče, grenivke, banane 
ipd). Že v začetkih stablizacijske naravnanosti - pred približno 
dvema letoma - in zmanjševanja uvoza so bili ti artikli na začetku 
vseh spiskov za zmanjšanje uvoza. Na kratko rečeno, komunisti so na 
ta trenutna dogajanja že bili pripravljeni.

Prav zaradi navedenega so pro
gramske aktivnosti tako komuni
stov kot sindikalne organizacije 
usmerjene k prilagajanju dela in 
dejavnosti novim pogojem. Prav 
na zadnjem sestanku osnovne or
ganizacije zveze komunistov v de
lovni organizaciji M-Sadje zelenja
va so se odločili in sprejeli vrsto 
konkretnih zadolžitev posamez
nih članov pri budnem spremlja
nju izvajanja stabilizacijskih ukre
panj, tako na splošno kot konkret
no, na delovnih mestih.

Niso pozabili niti na nadaljnje 
usposabljanje tako članov zveze 
komunistov kot tudi tistih, kate
rih delo je vezano na specifična in 
pomembna delovna opravila. 
Izhajajoč iz načela, da le »uspo
sabljanje in izobraževanje lahko 
vodita k boljšemu delu in znanju«, 
so v naslednjem delovnem obdob
ju planirani različni tečaji in pre
davanja s tematiko s področij var
stva pri delu, higienskega mini
muma, družbeno političnega 
usposabljanja; poseben poudarek

pa bo tudi na izobraževanju akter
jev družbene samozaščite in sploš
nega ljudskega odpora. Komuni
sti so menili, da je potrebno aktiv
no sodelovati pri delovanju dele
gatskega sistema, ki je le ponekod 
uspešno zaživel. Komunisti, člani 
splošnih delegacij in delegacij sa
moupravnih interesnih skupnosti 
so dobili nalogo z aktivnim delom 
še izboljšati dejavnost delegacij.

Že na eni prejšnjih sej so člani 
OO ZK obravnavali delo družbeno 
političnih organizacij v okviru de
lovne organizacije. Ugotovili so, 
da je posebej delo osnovne organi
zacije sindikata na zavidljivem ni
voju, kaj takega pa ni bilo moč 
reči za delo mladinske organizaci
je. Mladinci, člani zveze komuni
stov, so dobili nalogo, da oživijo 
delo te organizacije. Kako jim je 
uspelo, je zapisano v posebnem 
članku ob predstavitvi delovanja 
delovne organizacije in proslavi 
35-letnice obstoja.

Iz vrste nalog, ki so si jih zastavi
li člani OOZK, je posebno mesto

zavzelo vprašanje povečanja član
stva v zvezi komunistov. Trenutni 
statistični pogled na število zapo
slenih in člane v organizaciji, po
kaže, da je le 5% zaposlenih čla
nov zveze komunistov. Gotovo 
premalo, so si bili enotni. Uspešno 
delo, volja do družbenopolitične
ga udejstvovanja, povečana anga
žiranost v teh novih in zagotovo, 
težjih delovnih razmerah naj bodo 
kriteriji vključevanja predvsem 
mlajših delavcev v zvezo komuni
stov. Z uspešnim delom bo tudi 
mladinska organizacija lahko so
delovala pri predlogih za sprejem 
v organizacijo.

Ob razmišljanjih članov ZK lah
ko ugotovimo, da so tudi člani 
izvršilnega odbora osnovne orga
nizacije zveze sindikatov razmiš
ljali dokaj podobno. Posebej še, 
ker so istočasno obravnavali tudi 
dokumente kongresa sindikalne 
organizacije v Sloveniji in zvezne
ga kongresa, ki sta sovpadala z ak
tivnostmi v osnovni organizaciji. 
Tudi vodstvo sindikalne organiza
cije se je zavzelo za zavzeto aktiv
nost; ob zadnjih ukrepih s poseb
nim poudarkom na socialni varno
sti delovnega človeka. Zavedati se 
moramo, da z vsemi ukrepi in sta
bilizacijskim obnašanjem lahko 
našo izredno negativno zunanje tr
govinsko bilanco popravimo ven
dar moramo skrbeti, da to ne bo 
samo na rovaš delovnega človeka. 
Zagotovo bi bilo to napačno. Za

vedamo se da bosta osebni stan
dard občanov v prihodnjem ob
dobju, pa tudi njihova kupna moč 
padla. Vse to bo vplivalo tudi na 
finančni rezultat delovne organi
zacije. Sindikalisti se zavedajo, da 
bo v marsikateri situaciji potreb
no stisniti pas in se marsičemu 
odreči. Pri tem so menili, da že prl 
proslavljanju tako redkega jubile
ja, kot je 35 let delovanja delovne 
organizacije, lahko pokažemo sta
bilizacijske tendence. Prav zaradi 
tega ne bo drage masovne priredi
tve z velikimi stroški, temveč 
skromna slavnostna seja delav
skega sveta, ki jo bodo izkoristil 
še za podelitev priznanj vsem, ^ 
letos praznujejo jubilej 10,20 ali 30 
let dela v delovni organizaciji' 
Marsikatero prireditev ozirorna 
akcijo bo v prihodnjem obdobju 
potrebno dati pod povečevalno 
steklo stabilizacije in varčevanja> 
vendar so se člani izvršilnega od
bora odločili, da praznovanje Ded
ka Mraza in obdaritev otrok delav
cev ne sme pasti v te okvire, nj 
prav je tako. Menili so, da so otroc 
vse preveč prizadeti z vrsto nov£. 
ukrepov (drugačen delovni čas, k 
bodo- starši še manj z otroki) te^ 
jim tistega, kar jim lahko vsaj 
taki obliki nudimo, ne smemo o 
tegniti.

Se bi bilo mogoče pisati o de|^ 
osnovnih organizacij zveze korri, 
nistov in sindikalne organizaVL 
vendar naj bi bil ta kratek zalL 
samo rezime zadnjih prizadevaj j 
kot prispevek k proslavi SS-letoj j 
in predvsem kot temelj za navjji? 
nji razvoj delovne organiza , 
Mercator-Sadje zelenjava.
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Posnetek nove zgradbe Mercator-Sadja zelenjave na Poljanski, narejen v začetku 60-tih (loto arhiv).

Jubilanti

Navada je, da vsa
ko leto organi sa
moupravljanja pode
lijo priznanja in pri
merna darila vsem ti
stim, ki jim to leto 
Pomeni jubilejno pri 
delu v delovni orga
nizaciji Mercator-Sa- 
dje zelenjava. Letoš
nja podelitev tako 
sovpada s slavnostno 
sejo delavskega sveta 
ob 35-letnici delovne 
organizacije. Jubilej 
proslavljajo nasled
nji delavci:

10 let: Peter Anzelc, Mari
ja Bilandžič, Zlata Boš- 
ajak, Mihaela Golob, Her
berta Ivančič, Stane Ka- 
h»in, Silva Kovačič, Viki 
Krek, Tatjana Predalič, 
Marija Strimčijik, Irena 
Svoljšak, Dragica Škreblin, 
Angelca Štembal in Franc 
Zupec.

. 20 let: Miha Berdajs, Ma- 
Oca Berlic, Franc Dolinšek, 
Matjana Janc, Martina Ka- 
}*n, Ivan Marter, Ana Pe- 
^olj, Ana Piškur, Ana Se- 
v^r Majda Smrtnik, Dragi
ča Soštarko, Marinka Šum- 
Jak, Alojz Tomplak, Bran

ko Zadravec in Marija Žlo-

. .J^sebna zanimivost je ju 
»a e^v dveh delavcev, k 
nružujeta delo že 30 let. Ju 

1antom, ki so člani kolek 
iiva več kot 30 let (Fani Ri 
<5 ®r> Luka Draže in Framo , ’ *-'UKa uraze m p ran 
d sta se tako letos pr
C2FUi^;I?0raMuleiinMipčič.

ubilantom bo izrekel 
s. lZnanje delavski svet na 
u Yb°stnem zasedanju, mi 

23 ta ^bKej iskreno

gradivo za strani 4 in 
Pr»pravil član 

jjredniškega odbora 
T«r/co Vaupotič, dela-

»2ve M-Sa<ija “,e-

4:

Mladinska
organizacija oživljena

Ob zamenjavi generacij v katerikoli izmed organizi 
ranih dejavnosti pride do rahlega upada aktivnosti, 
kasneje pa novi mladi kadri nadobudno nadaljujejo 
začeto delo. Tudi v delu mladinske organizacije Mer- 
cator-Sadje zelenjava aktivnost ni bila najboljša. Po
sebej še, ker je nekaj članov predsedstva zapustilo 
delovno organizacijo. Poživitev je bila potrebna. To je 
bila ena izmed ugotovitev programsko volilne konfe
rence osnovne organizacije ZSMS.

Mladi so si za naslednje obdobje 
zadali vrsto nalog, med njimi tudi 
take, ki so vezane na trenutno pro
blematiko dela in življenja v de
lovni organizaciji. Soglasno so se 
odločili, da mora mladinska orga-

Mercator 
v Ljubljani

nizacija sodelovati pri vseh stabili
zacijskih prizadevanjih, dokazo
vati to z organiziranjem prosto
voljnih delovnih akcij, s primer
nim delom in pozitivnim odno
som do dela vseh članov mladin
ske organizacije. V programu niso 
pozabili tudi nekaterih privlačnih 
akcij za mlade, kot so smučarski 
izleti, izleti, športne akcije in po
dobno.

Izvoljeno je bilo tudi novo pred
sedstvo OO ZSMS. Predsednik je 
Dušan, Lončar, sekretar Ljubo Ri- 
stevski, blagajničanka Gordana 
Grojzdek, člani pa Živka Ribič, 
Franc Torok, Marinka Zajec in 
Andrej Dolžan.

V času poročanja lahko že ugo
tovimo, da mladi zadanih nalog ni
so sprejeli samo formalno, temveč 
so se z vso resnostjo lotili delovnih

nalog. Še več - kljub temu, da so 
kot prvo večjo akcijo želeli organi
zirati izlet s piknikom, pa so na 
prvem sestanku sklenili, da ta 
izlet predstavijo na pozneje. Na 
dan planiranega izleta pa so se od
ločili in organizirali mladinsko de
lovno akcijo in pomagali pri delu 
v blagovnem skladišču. Poleg te
ga, da so dokaj uspešno delali, so 
poslali udeležencem mladinskega 
kongresa, ki je ta čas potekal v 
Novem mestu, pozdravni tele
gram z željo za uspešna delo.

Predsedstvo osnovne organiza
cije se je odločilo, da sodeluje tudi 
pri mladinskem kvizu v organiza
ciji občinske konference ZSMS. 
Določen je tudi športni referent 
(Stane Gregorčič), katerega nalo
ga je vzpostaviti tovrstno aktiv
nost v različnih oblikah. Kakšne 
bodo, pa bo pokazala anketa med 
zaposlenimi, ki so jo ravno tako 
pripravili mladinci.

Dodajmo še to, da mladinci pra
vijo, da kljub vzpodbudnemu za
četku morajo šele z naslednjimi 
akcijami dokazati svojo pripa
dnost in voljo do dela. Nenazadnje 
pa bodo svoje vrste tudi povečali, 
saj za konec leta pripravljajo po
sebno svečanost za sprejem novih 
članov v organizacijo.

Tako smo pakirali v začetku - vse ročno (foto arhiv)

Pogovor s Francem 
Selanom

Tudi med nami je ob jubileju delovne organizacije 
nekaj delavcev, ki združujejo delo že več ko trideset 
let. Priznati je treba, da so to spoštljiva leta, posebej 
še, če upoštevamo, s kakšnimi težavami so se delavci 
tekom teh let srečevali. Eden med njimi je tudi Franc 
Selan, sekretar delovne organizacije Mercator-Sadje
zelenjava.

Pogovor z njim je bil izredno 
zanimiv. Poleg teh nekaj skro
mnih vrstic, s katerimi obeležuje
va jubilej delovne organizacije, mi 
je povedal še vrsto zanimivosti iz 
svojega dosedanjega dela in življe
nja v delovni organizaciji.

Nad 32 let že združujete delo v 
naši delovni organizaciji, ki letos 
praznuje 35 letnico svojega ob
stoja. Kakšna misel se vam utrne 
ob tem uvodnem spoznanju?

Franc Selan: Da, to je res dolga 
življenjska doba. Dolga za organi
zacijo, kaj šele za posameznika. 
Pri meni to pomeni polovico vseh 
življenjskih let. Kar ne morem se 
sprijazniti z mislijo, da so tako hi
tro minile. Mnogo je prijetnih spo
minov, vse od časa, ko sem postal 
član kolektiva delovne organizaci
je Mercator Sadje zelenjava. Po to
likih letih sem se kar vrasel v ta 
kolektiv, z mislijo, da kje drugje 
ne bi več mogel in vedel kaj po
četi.

Kakšna dela ste do sedaj 
opravljali?

Franc Selan: Leta 1950 sem pri
čel kot pomočnik šefa računovod
stva. Nekaj časa sem bil tudi raču
novodja, nato pa sekretar delovne 
organizacije vse do danes.

Znano je, da ste stalno tudi ak
tivni na družbenopolitičnem po
dročju in v organih samouprav
ljanja?

Franc Selan: Že spomladi 1952 
sem bil prvič izvoljen za člana de
lavskega sveta. Več let sem bil se
kretar osnovne organizacije ZK,

Franc Selan

pa predsednik osnovne organiza
cije sindikata, predsednik delav
skega sveta, predsednik poslovne
ga oziroma izvršilnega odbora in 
še drugo. Kar preveč je funkcij, ki 
bi jih še lahko naštel, kot ilustraci
jo, kaj vse sem poleg svojega re
dnega dela počel tekom vseh teh 
let.

Znano je, da je prav v sadno 
zelenjavni stroki zaradi specifič
nosti prometa in hitro pokvarlji
vega blaga mnogo težav in pro
blemov?

Franc Selan: Hitro pokvarljivo 
blago, velika odvisnost prometa 
blaga od najrazličnejših dejavni
kov, vremenskih razmer, letine, 
režima uvoza in podobno, botruje 
že tako imenovanim klasičnim go- 
spodarskiom težavam, s katerimi 
se srečujejo tudi drugi.

Večkrat me kdo vpraša »Kaj 
vendar me je ta tri desetletja drža
lo v Sadju zelenjavi?« in pri tem

namigujejo na vse mogoče težave, 
s katerimi se srečujemo. Pojasnim 
mu, da se v kolektivu dobro poču
tim, ker so tovariški odnosi, razvi
to samoupravljanje, zaradi speci
fičnosti poslovanja pa je delo raz
gibano.

Se katerih dogodkov v prete
klosti še prav posebno radi spo
minjate?

Franc Selan: Takih dogodkov je 
veliko. Predvsem sem zadovoljen 
z doseženimi delovnimi uspehi in 
ponosen na uspešen razvoj delov
ne organizacije.

Rad se spominjam prvih sindi
kalnih izletov, ko smo v vozove, s 
katerimi smo še dopoldne preva
žali sadje in zelenjavo, vpregli ko
nje, naložili na vozove sadne zabo
je, nanje sedli, in cela kolona je 
krenila v bližnjo okolico na izlet. 
Nič zato, če se je kolona kmalu 
pretrgala, ker so mladi konjiči, 
željni poskočnosti in igrivosti, po
hiteli v naravo, starejši »kolegi« pa 
so spoštljivo in ponosno stopali za 
njimi. Kar niso mogli razumeti, da 
jih tudi popoldne ali v nedeljo ne 
pustimo v hlevu. Na zbornem me
stu smo se nato ponovno dobili, se 
posedli in ob skromni malici, 
kramljanju, pesmi in tudi takšni 
poskočni preživeti čudovit dan.

Nikoli ne bom pozabil tudi tiste 
naše zagnanosti, ko smo sredi zi
me na železniški postaji reševali 
zaboje s sadjem in zelenjavo iz 
ssnegom zametenih vagonov. Pri
jetne so bile udarniške akcije, naj
si smo samo čistili in pripravljali 
zelenjavo, trli orehe, ali pa trenut
kov, ko smo v računovodstvu poz
no v noč pripravljali bilanco. Ne, 
teh dogodkov ne bom nikoli poza
bil.

Prijetni so spomini na priredi
tve, ki smo jih organizirali ob raz
nih delovnih praznikih, jubilejih 
in obletnicah delovne organizacije 
in delavskega samoupravljanja. 
Odlikovanja, diplome, priznanja, 
pohvale in praktična darila, ki 
sem jih ob tej priložnosti prejel, še 
danes skrbno hranim in so mi 
drag spomin.

Pa še ta ilustracija naše enotno
sti in tovarištva! Ko nam je zmanj
kalo denarja za dograditev emba
lažnega skladišča, smo se vsi člani 
delovnega kolektiva soglasno od
ločili, da del osebnega dohodka 
namenimo za dograditev in do
končanje te investicije.

Franc Selan: Moram reči, da za
radi invalidnosti že kar težko ča
kam na upokojitev. Vendar pa mi 
bo zaradi vseh teh lepih, pa tudi 
težkih trenutkov, ki smo jih sku
paj prebili, kar težko zapustiti de
lovni kolektiv.

No, ne bojim se, da mi bo v po
koju dolgčas. Že vseskozi imam 
nekaj zadolžitev izven delovne or
ganizacije. S to aktivnostjo name
ravam nadaljevati. Tu mislim 
predvsem na društvo mišično 
obolelih, katerega sekretar sem že 
vrsto let. Plaketa, ki sem jo prejel 
ob deseti obletnici delovanja tega 
društva, mi je drag spomin. Ko 
bom v pokoju in če mi bo zdravje 
dopuščalo, se bom lahko mnogo 
bolj posvetil delu društva. Z večjo 
skrbnostjo in prizadevnostjo se 
bom lahko posvetil in pomagal 
mišično obolelim, zlasti otrokom 
in mladim, ki so za vse svoje živ
ljenje priklenjeni invalidski vozi
ček.

Še vedno pa bom rad prihajal 
med svoje sodelavce v delovni or
ganizaciji Mercator Sadje zelenja
va, saj se več kot tri desetletja dela 
ne da kar tako pozabiti.

Prvi sindikalni izlet
Ob prebiranju gradiva, ki omenjajo dogodke iz preteklosti, 

je zanimiv tudi zapis o prvem sindikalnem izletu v podjetju 
Sadje zelenjava. Datum ni evidentiran, vendar pa poročilo 
pravi, da so delavci sedli na lojtrni voz in že je furman 
pognal na pot proti Iškemu Vindgarju. Poročilo sicer tega ne 
navaja posebej, vendar je moralo biti zelo veselo, pa tudi 
brez bencina je šlo!
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Sozd Mercator v izvozni ekspanziji

Jože Rozman

Kmetijstvo bi lahko več izvažalo
Zahteva za povečanje izvoza ni obšla slovenskih kmetijskih organizacij. O tem, 

da kmetijstvo potrebuje devize za uvoz reprodukcijskih materialov, goriva in 
rezervnih delov za stroje, ne kaže posebej govoriti. Sedanje razmere, ko smo se 
odločili, da damo kmetijstvu vso podporo in mu naložbena vrata ne priškrnemo 
toliko kot drugim panogam, zahtevajo toliko bolj nemoteno oskrbo kmetijstva z 
vsem potrebnim, sicer bomo ostali le pri papirnatih načrtih. Na podlagi analize 
blagovnih skladov smo v republiki ugotovili, da v drugem polletju letošnjega leta 
lahko povečamo kmetijski izvoz za 14 odstotkov, do konca septembra pa smo ga 
le za 0,05 odstotka. Bodo načrti res ostali samo na papirju? O tem in o izvozu 
kmetijskih pridelkov v sozdu smo se pogovarjali z Jožetom Stritarjem, pomočni
kom generalnega direktorja za zunanjo trgovino, in z Mitjem Ponikvarjem, sveto
valcem generalnega direktorja za agroživilsko področje v sozdu Mercator.

Kolikšen je letošnji izvoz kme
tijskih pridelkov v primerjavi z 
lanskim in kakšni so obeti za pri
hodnje leto?

»Podatki o letošnji menjavi na 
mednarodnem trgu so spodbudni, 
saj kažejo, da je sozd Mercator v 
izraziti izvozni ekspanziji. Že sam 
načrt letošnjega izvoza je bil v pri
merjavi z lanskim povečan fizično 
za 33 odstotkov. To pomeni, da 
moramo letos izvoziti za 812 mili
jonov deviznih dinarjev. Ker pa 
smo že v prvih devetih mesecih 
izvozili za 760 milijonov dinarjev, 
lahko z gotovostjo trdimo, da smo 
doslej načrt že presegli. V prvih 
devetih mesecih smo ga za 23 od
stotkov. Gornje številke so raču
nane po starem tečaju, po devalva
ciji vsota, ki smo jo zapisah pod 
letošnje izvozne načrte, presega 
milijardo dinarjev. Povejmo še to, 
da večino pridelkov in izdelkov

izvažamo na konvertibilno trži
šče.« *

Spomladi, na skupnem sestan
ku kmeti jcev in izvoznikov sozda 
je bilo slišati, da bi nekateri izva
žali več, če bi le imeli dovolj bla
ga. Ga bo prihodnje leto dovolj?

»Pri načrtovanju izvoza za pri
hodnje leto moramo biti previ
dnejši. Zaradi velikih letošnjih ob
veznosti, ki jih izpolnjujemo s 
skrajnimi napori, ne predvideva
mo takšnega skoka v izvozu, kot 
smo ga lani, vendar pa večjega (in
deks 115), kot v sedmi enoti SI- 
SEOT (indeks 112,7. Ocenjujemo, 
da so to realne možnosti poveča
nja izvoza, upoštevajoč letošnjo 
visoko osnovo. Sozd Mercator se 
uvršča med največje slovenske 
agroživilske izvoznike, ker pa s 
svojimi petimi kmetijskimi orga
nizacijami ustvari le 3,5 odstotka 
celotne slovenske kmetijske pri

delave, je nujno, da izvozno blago 
ali surovine zanj dobivamo iz dru
gih republik. To pa hkrati pomeni, 
da kmetijstvo v sozdu in sloven
sko kmetijstvo nasploh ne pridela 
dovolj, saj imamo takorekoč praz
ne blagovne sklade ali pa vsaj ta
ke, ki ne omogočajo bistveno več
jega izvoza. Zato je dolgoročno na- 
črtoovati izvoz nič kaj hvaležna 
naloga, njegovo povečevanje pa je 
predvsem odvisno od tega, ali bo
mo v našem kmetijstvu uredili ne
kaj stvari, ki bi jih že zdavnaj mo
rali.«

Katere so te?
»Dolga leta nazaj smo v kmetij

stvu premalo vlagali, niti ga nismo 
izvozno usmerjali. Sedanje težave, 
brezglavo zadolževanje, uvozna 
odvisnost itn. so nas pripeljali do 
tega, da moramo sedaj na silo izva
žati tudi kmetijske pridelke, ki jih 
še doma ni dovolj. Nenačrtnost in

negospodarnost se nam seveda 
maščujeta, saj smo prekasno spoz
nali, da je kmetijstvo tista dejav
nost, ki lahko daje največji neto 
devizni učinek, seveda ob smotrni 
rabi surovin. Te imamo doma, 
kmetijstvo pa je lahko tudi naj
manj uvozno odvisno. Če bi leta 
nazaj v kmetijstvo primemo vla
gali, gotovo ne bi imeli teh težav. 
Premalo ali skoraj nič nismo gra
dili predelovalne obrate za izvoz
ne potrebe (na primer izvozne 
klavnice, sortirnice za sadje), če
prav je povpraševanje na svetov
nem trgu kljub recesiji veliko več
je, kot so naše pridelovalne in pre
delovalne zmogljivosti.«

Kakšne so možnosti za večjo 
kmetijsko pridelavo v sozdu, ki 
bi jo lahko izvozili?

»V zadnjih letih smo obnovili in 
nasadili nekaj nasadov z novimi 
sortami jabolk (idared, jonagold, 
gloster), lahko bi izvozili tudi več 
vina, vendar bo treba izpopolniti 
tehnologijo, tudi več živine bi lah
ko prodah na tuje, če bi je imeli 
dovolj. Zakaj je nimamo, to vpra
šanje si zastavljajo živinorejci pov

sod po Sloveniji, odgovor pa tako 
ali tako poznamo: nesorazmerje 
cen, preslabo izkoriščanje travni
kov in pašnikov, konec koncev tu
di njiv za živinsko krmo, prepoča
sno uvajanje sodobne tehnologije 
itn.«

Ivzoznike in uvoznike povsod 
sprašujejo, kako pokrivajo uvoz 
z izvozom. Čeprav to verjetno ni 
najbolj merodajno za uspešnost 
gospodarjenja, ponavljamo to 
vprašanje.

»Naš izvoz daleč presega uvozne 
potrebe našega kmetijstva. S pri- 
služenimi devizami kupujemo tu
di blago široke potrošnje, kot so 
kava, limone itn.«

Po podatkih sedme enote SI- 
SEOT je sozd Mercator med tisti
mi organizacijami, ki ne izpol
njuje v drugem polletju sprejete
ga načrta povečanega izvoza.

»Možnost povečanja izvoza je 
slonela na oceni domačih blagov
nih skladov, mi pa večino izvozne
ga blaga dobimo iz drugih repu
blik. Nič drugega ne moremo reči, 
kot ponoviti, da je sozd Mercator 
letos fizično povečal svoj izvoz.«

Nosilec izvoznih poslov v sozdu Mercator je delovna 
organizacija M-Mednarodna trgovina. Neživila izvažata 
tozda Contal in Steklo, kmetijske pridelke in živilske 
izdelke pa tozda Slovenije sadje - zunanja trgovina, in 
Slovenija sadje - maloobmejni promet (maloobmejna me
njava z Italijo), maloobmejno menjavo z Madžarsko pa 
vodi lendavski Mercator-Univerzal. Večino celotnega 
izvoza sozda (95 odstotkov ) odpade na izvoz kmetijskih 
pridelkov in agroživilskih izdelkov, med katerimi imajo 
največji delež sadni koncentrati (izdelujejo jih v tozdu 
Slovenija sadje - predelava sadja, hmelj (KK Sevnica), 
sadje (KK Sevnica in Agrokombinat Krško), jagodičevje 
in vino (Agrokombinat Krško), gozdni plodovi, nekaj gre v 
izvoz tudi živine, lesa, eteričnih olj (KZ Logatec, KZ Sora- 
Žiri in KZ Cerknica) in živilskih izdelkov (M-Emba). Vse 
naštete organizacije so v sestavu sozda Mercator

Skladišča, hladilnice, klavnice in odkupne postaje
Vzporedno z modernizacijo in 

razširjanjem trgovske mreže, s 
katero Mercator pokriva dve 
tretjini slovenskih občin in nekaj 
tudi v drugih republikah, je bilo 
potrebno razvijati tudi druge 
vzporedne dejavnosti: skladišča 
za grosistično preskrbo, hladilni
ce za meso in sadje, klavnice živi
ne in obrate za predelavo mesa 
ter odkupne postaje za zbiranje 
rastlinske in živinorejske proiz
vodnje.

Zbrali šmo podatke o teh ob
jektih in njihovih nahajališčih in 
jih geografsko locirali v shemi.

^“hfadSic?.
predvsem v večjih krajih oziro
ma tam, kjer so to narekovale do
sedanje potrebe in možnosti; ra
zmeroma dobro razvita je odkup
na mreža, predvsem v Sloveniji 
in Srbiji. Poleg že upoštevanih 
bomo letos predvidoma dokonča
li še dve skladišči, v Ormožu in v 
Lendavi.

_Maihna„ finančna sredstva, ki 
so na razpolago za skupne nalož
be, nam v prihodnje ne bodo do
puščala gradnje podobnih večjih 
objektov.

SKLADIŠČA 

^ HLADILNICE

klavnice

, , ODKUPNE
POSTAJE

PODATKE ZBRAL IN 
zrisal: K.HVASTIJA

A
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Pogoji za uspešno delovanje informacijskega sistema

Slobodan Milinkovič

Nanosove
vesti

Delovni 
načrti SLO 
in DS - 
sestavni 
deli planov

Tudi na področju sploš
nega ljudskega odpora in 
družbene samozaščite 
smo v Mercator-Nanosu 
Pripravili smernice plana 
dela. Zavedati se mora- 
nio, da sta SLO in DS se
stavna dela našega sa
moupravnega socialistič
nega sistema. Tudi seda
nje zapletene družbenoe
konomske razmere ter 
Poslabšane zunanje poli
tične razmere zahtevajo, 
da okrepimo delovanje in 
Usposabljanje na tem po
dročju. Ustvariti moramo 
Vzdušje samozavesti, sa- 
Tioiniciativnosti in zau- 
Panja v svoje moči. Ob
javljamo nekaj smernic, 
ki smo jih vnesli v plan 
dela.

. i
Ažuriranje varnostno politične 

v naših delovnih okoljih 
j?°ra biti stalna naloga. Na podla- 
Ij ocen morajo komiteji za SLO in 

ter druge družbenopolitične 
^rganizacije stalno spremljati var
nostno politične razmere in nepo-

* seznanjen z delom na obramb- 
■j h Pripravah; tu mislim na zbore 
slavcev, delavske svete in se- 

J^dke družbenopolitičnih organi- 
^clj- To delo mora biti organizira- 
05 tako, da bo vsak vedel, za kaj 
^ogovarja, oziroma za kaj je zadol- 

Usposabljanje subjektov
am-

Računalništvo — znanost v službi 
dela

Žal v naslovu naglašene možnosti v Mercator-Na
nosu niso ustrezno izkoristili. V tolažbo, ne pa v opra
vičilo nam je lahko dejstvo, da je veliko delovnih 
organizacij, ki se ubadajo s podobnimi težavami in je 
učinkovitost njihovega računalniškega dela podobna 
naši. Je pa tudi nemajhno število delovnih organiza
cij, ki so računalniške zmogljivosti izkoristile v veliko 
večji meri, kot smo to štorih mi.

Pal? ne sme biti kampanjsko, 
let kontinuirana akcija skozi vse 
i:Xo- Konkretizirali smo usposab- 
sJ^ie ekip CZ in NZ. Ekipe CZ, to 
£ gasilske, ekipe prve medicin- 

bir t)0rnoči in ABH zaščite morajo 
Sq/ strokovno in praktično uspo- 

bl]ene za svoje delo ob morebit- 
Pu i^slabšanih razmerah. V pla
sti Srn° opredelili nosilce aktivno- 
akt' lzvaialce, časovno opredelili 
javnosti in odgovorne osebe za 
jih ,avP- Vsi tozdi morajo v svo- 
1 Planih dela predvideti tudi do- 
(jj. i?3 finančna sredstva za po- 
cia, SLO in DS. Pričakujemo, 
v°rnTiS prizacfevanjem vseh odgo- 
feall • ter slehernega delavca plan 
ei-|atZlran. S tem bomo dosegli 
bitnih0 Cil}’da homo lahko v more- 
sv^nT težkih razmerah opravili 

030 nalogo.

sa?brambne priprave niso naloge 
prvi 0Posi°vodnih struktur. Ti so. 
'hozafOg0Vorni za obrambne in sa- 
vor^^tne naloge. Velika odgo- 
ip Ds Veži na komitejih za SLO 
*acij^ .^henopolitičnih organi- 
?kratbaln samouPravnih organih; 
'Pleti.sleherni delavec mora 

v°]e mesto pri teh nalogah.

Dušan Djordjevič

Kako in zakaj nekateri lahko, mi 
pa ne?! Kaj je tisto, kar moti pra
vilnejši razvoj in večje izkorišča
nje računalništva v Nanosu?

Naj nam tovariš računalnik 
oprosti, ker bomo naš odgovor za
čeli tako, da mu bomo sneli aureo- 
lo »čudnežnega stroja, ki vse zmo
re, in je potrebno le pritisniti na 
gumb in bo že on sam opravil vse, 
kar je potrebno. Dolžni smo pove
dati, popolnoma se zavedajoč teže 
kvalifikacije, daje računalnik v bi
stvu le IMENITEN IDIOT, ki ni 
sposoben absolutno nobenega sa
mostojnega dela. Vse, kar računal
nik naredi, PRIPRAVI ČLOVEK! 
Kaj pa je potem tisto, kar tega 
IDIOTA naredi tako IMENITNE
GA in nepogrešljivega? Predvsem 
to, da vse operacije opravi z dobe
sedno fantastično hitrostjo (opera
cije v centralnem pomnilniku npr. 
potekajo s hitrostjo nekaj milijar
dnih delov sekunde) ter dejstvo, 
da je zmožen »zapomniti in vskla- 
diščiti« ogromno število, lahko re
čemo cele gore podatkov, ki jih 
potem »na ukaz« obdeluje po želji 
uporabnika. Človek uporabnik 
(TOZD, Delovna skupnosti...) je 
PRED in ZA računalnikom in je 
zadolžen za pripravo podatkov 
pred obdelavo ter za koriščenje re
zultatov obdelave.

Odgovornost za ustrezno pripra
vo in koriščenje podatkov in infor
macij pade torej na ČLOVEKA 
UPORABNIKA. Nujno je potem
takem spoštovanje določenih spe
cifičnosti.

Neredko so nujne tudi spre
membe v organizaciji poslovanja 
uporabnika, ki jih narekuje raču
nalnik kot STROJ s posebnimi, 
precej togimi in zelo zamotanimi 
zakonitostmi elektronike.

Delavci, ki delamo v računalni
ških centrih, smo med uporabni
kom in računalnikom (beri: med 
kladivom in nakovalom) in smo 
zadolženi po eni strani za konkret
no uresničitev uporabnikovih po
treb in želja, na ta način, da raču
nalniku »povemo« potrebe upo
rabnika ter, kako naj jih uresniči, 
po drugi strani pa smo dolžni upo
rabnika pripraviti na zahteve ra
čunalnika in spremembe v organi
zaciji in načinu poslovanja.

Resnici na ljubo smo dolžni še 
nekaj povedati, da je namreč raču
nalnik praktično nezmotljiv (ok
vare seveda ne upoštevamo). Izu
mitelji računalnika - Američani - 
poznajo tale pregovor v zvezi s 
točnostjo računalnika: GARBA- 
GE IN, GARBAGE OUT«, kar 
prevedeno pomeni: nesnaga no
ter, nesnaga ven! Hoteli ali ne, nei- 
zbgibno je naslednje: če v računal
nik vstavimo napačne ali neu
strezno pripravljene programe in 
podatke, bomo zanesljivo dobili 
neustrezne ali napačne tudi rezul
tate obdelave - informacije! Po
membnost človeškega faktorja je 
tukaj očitna in je človeški faktor 
torej vse!

Kvalitativne strojne zmogljivo
sti računalnika so tolikšne, da smo 
ljudje dejansko v stanju izkoristiti 
le zelo majhen del teh zmogljivo
sti. Prihajamo končno do že nešte
tokrat ugotovljenega dejstva, da je 
osnovni pogoj uspešne uporabe 
računalništva ustrezno število 
kvalitetno usposobljenega kadra 
na področju računalništva in po
slovne informatike. Denar za na
kup računalnika bomo že nekako 
zbrali in računalnik kupili. Vedno 
pa se zatakne pri kadrih, in sicer iz 
dveh osnovnih razlogov. Prvič, 
ker je ustreznih že usposobljenih 
kadrov zelo malo, njih usposablja
nje pa je dolgotrajno in naporno in 
ob neustreznem vrednotenju tega 
težkega umskega in kreativnega 
dela, ki zahteva specifična dodat
na znanja in Sposobnosti, še 
zmanjšuje možnost kadrovanja.

Drugič, ker se ob neustreznem 
in nestrokovnem pristopu k infor
macijskem sistemu in računalniš
tvu v delovni organizaciji porajajo 
dokaj močni odpori in je pomoč 
računalnika, ki je, kot smo videli, 
lahko zelo uspešna in nepogrešlji
va, obosjena na neuspešnost in ne- 
rentabilnosti ali celo na propad.

Kako je z informatiko 
in računalništvom 
v MERCATOR - NANOS?

Naš znani NCR-računalnik je že 
v zelo zereli življenjski dobi in mu 
bijejo zadnje ure. Rezervnih delov 
ni več! Zastopnik NCR za Jugosla
vijo nam jih že lep čas ne dobavlja, 
tako da se »krpamo«, kot vemo in 
znamo.

Način obdelave (programi, apli
kacije) je prirejen tako, da smo 
zmožni uporabnikom nuditi infor
macije o delovnem dogodku, ko je 
ta že bližnja ali daljna preteklost. 
Naj to ilustriramo na primeru ma
terialnega poslovanja oziroma 
fukturiranja kupcem, ki ga opravi
mo lep čas potem, ko je kupec 
blago že dobil -1. i. POFAKTURI- 
RANJE, kar seveda ne ustreza so
dobnemu načinu trgovskega po
slovanja, ki zahteva izstavitev ra
čuna takoj po komisioniranju ozi
roma pred odpremo blaga, tako da

kupec dobi račun hkrati z blagom. 
Sodobni način trgovskega poslo
vanja zahteva tudi registriranje 
podatkov v času in na mestu de
lovnega dogodka (prihoda oziro
ma odhoda blaga), v našem prime
ru direktno v skladišču, brez ka
kršnihkoli odvečnih posrednikov 
med računalnikom in delovnim 
dogodkom. Po drugi strani rezul
tati obdelave, kot so stanje zalog, 
koeficient obračanja, realizacija, 
razlika v ceni... itd. ter veliko šte
vilo drugih kazalcev poslovanja, 
ki jih računalnik lahko obdela in 
prikaže, morajo biti na razpolago 
uporabnikom dnevno in ob vsa
kem času. Podobne ugotovitve se
veda veljajo tudi za druge poslov
ne funkcije v delovni organizaciji: 
finančno, splošno-kadrovsko itd.

V skladu s programom za pove
čevanje gospodarske učinkovito
sti v temeljnih in delovnih organi
zacijah v SOZD MERCATOR na 
področju materialno blagovnega 
poslovanja, ki ga obdelujemo na 
računalniku v MERCATOR-NA- 
NOS, naj v sklopu optimiranja za
log konkretiziramo del možnosti 
za dograjevanje že obstoječe apli
kacije z izračunom, spremljanjem 
in prikazom nekaterih pomemb
nih kazalcev:

1. Izračun koeficienta obrača
nja zalog

2. Izračun časa trajanja zalog
3. Na podlagi kazalcev 1. in 2. 

določitev MINIMALNE, MAKSI
MALNE ter VARNOSTNE ZA
LOGE.

4. Povezava stanja zalog s koefi
cientom obračanja, in sicer tako, 
da koeficient obračanja avtomat
sko spremlja, kontrolira ter spre
minja minimalno, maksimalno ter 
varnostno zalogo v odvisnosti od

lastnega spreminjanja (optimiza
cija zalog).

5. Avtomatska kontrola pravo
časnega naročanja blaga (dejan
ska zaloga pod minimalno zalogo) 
ter prevelikega naročanja blaga 
(dejanska zaloga nad maksimalno 
zalogo).

6. Izračun in prikaz BITO RVC 
za artikel, oddelek... itd.

7. Analiza aktivnosti artiklov 
(30, 60, 90 dni...»

8. V povezavi z navedenimi ka
zalci je tudi možnost kontrole kva
litativnega ter kvantitativnega na
ročanja blaga s pomočjo povezav# 
kazalca odnosa nabave in prodaje 
blaga s prej navedenimi kazalci 
ter veliko drugih zelo koristnih 
analiz in primerjanj, s pomočjo ka
terih je mogoče resnično optimizi
rati zaloge.

Poleg že omenjenih strojnih in 
kadrovskih pogojev za uspešno 
delo sodobnega računalniško pod
prtega informacijskega sistema v 
skladu z zatevami sodobnega tr
govskega poslovanja, je nujno tu
di določeno prilagajanje organiza
cije dosedanjega poslovanja kvali
tetno novim dosežkom znanosti 
na področju informatike in raču
nalništva.

Vse to pa v cilju odpravljanja 
velikega števila težaških ponavlja
jočih se delovnih nalog in opravil, 
ki naj bi jih prevzel računalnik, ki 
bi na podlagi dosežkov informa
cijske znanosti uresničil vse pred
postavke za uspešno sodobno tr
govsko poslovanje.

Po sklepih organov SOZD 
MERCATOR o nabavi sodobnega 
računalniškega sistema ima M- 
NANOS v Postojni prvo priorite
to, kar je nedvomno zelo rzavese- 
Ijiva novica. Tako nam bo v MER
CATOR-NANOSU omogočena iz
polnitev dela obveznosti, ki jih je 
pred nas postavil 9. kongres ZKS, 
ter na ta način prispevamo k pove
čanju tvornega vključevanja zna
nosti in kreativnega dela v poslo
vanje naše delovne organizacije.

Upamo, da bomo to nalogo ob 
pomoči vseh struktur v MERCA
TOR-NANOSU in SOZD MER
CATOR uspešno opravili.

Konferenca sindikata v M-Nanosu

Irena Jurca-

Vzroki za motnje v preskrbi in 
preprečevanje

Naloga, s katero se mora spoprijeti tudi sindikat, je 
oskrba prebivalstva v sedanjem trenutku gospodar
ske stabilizacije. Problematiki oskrbe je bila name
njena osrednja točka dnevnega reda konference sin
dikata Mercator-Nanosa v Postojni, glede na to, da 
smo nosilci oskrbe na širšem področju Notranjske in 
Obale. -

Občasno pomanjkanje nekate
rih nujnih življenjskih potrebščin 
slabo vpliva na politično vzdušje 
in vzpodbuja potrošniško mrzlico, 
ki je na nekaterih oskrbnih po
dročjih Nanosa izrazitejša kot 
drugje, kar vse slabša tudi politič
no varnostni položaj ter terja večjo 
aktivnost delavcev tudi z vidika 
družbene samozaščite.

V razpravi so bili podrobno ana
lizirani sedanji pogoji oskrbe ter 
osvetljeni vsi tisti dejavniki, ki ne
gativno vplivajo na normalen do
tok blagovnih fondov različnih 
blagovnih skupin.

Ugotovljeno je bilo, da je M-Na- 
nos v zadnjih dveh mesecih oskr
boval svoje prodajno področje z 
znatno povečanimi količinami t. i. 
kritičnih artiklov, da pa je kljub 
temu blaga v trgovinah primanj
kovalo. Za ilustracijo naj navedem 
le nekaj primerjalnih podatkov 
prodaje za nekatere proizvode v 
primerjavi z istim obdobjem v 
preteklem letu (devetmesečna pri
merjava).
Indexi porasta prodaje:
- sladkor 115
- olje 118
- mast 250
- moka 120
- pralni prašek 160
- kava 125

Pri iskanju rešitev za enakomer
no prodajo oziroma oskrbo vseh

potrošnikov z osnovnimi življenj
skimi potrebščinami je bilo na 
konferenci sindikata sprejetih več 
konkretnih zaključkov in pobud v 
smeri odprave motenj pri oskrbi 
potrošnikov, kot so:
1.
Posledica večjega povpraševanja 
po določenih prehrambenih proi
zvodih in predmetih dnevne oskr
be je tudi nepopolno informiranje 
občanov. Zato naj se maloprodaj
ni tozdi tesneje povežejo s sveti 
potrošnikov v KS, s katerimi naj 
skupno pripravijo predloge za 
umiritev potrošniške mrzlice, ta
ko da bo omogočen vsem potroš
nikom nakup le realno potrebnih 
količin blaga. To bi bilo mogoče 
izvesti tudi na ta način, da se kup
ci odločijo, v kateri trgovini se bo
do oskrbovali z deficitarnimi proi
zvodi, in se na podlagi takih evi
denc onemogoči nakup večjih ko
ličin v več trgovinah.
2.

Sindikat v naši DO naj deluje v 
smeri preprečevanja dezinformi- 
ranosti potrošnikov, tako da po
slovodje in prodajalci seznanjajo 
potrošnike o resničnih vzrokih 
motenj, ki so posledica prevelikih 
nakupov in ne posledica pomanj
kanja blaga. Trgovski delavci, ki 
pri svojem delu, prihajajo v nepo
sreden stik s potrošniki, ne bi 
smeli kritizirati oskrbe, temveč

pomirjevalno vplivati na potrošni
ke in jih prepričati, da je le potroš
niška mrzlica resničen vzrok mo
tenj.
3.

Sprejet je bil sklep, da se opozo
ri republiški sindikat delavcev tr
govine, naj ta pri ustreznih repu
bliških in zveznih organih interve
nira, naj prepreči predčasne infor
macije o pripravljanju določenih 
ukrepov, vključno s pripravo po
dražitev posameznih proizvodov, 
saj so v veliki meri prav te polovič
ne in na to ponarejene informacije 
glavni vzrok potrošniške mrzlice.
4.

Sindikalna konferenca M-Nand- 
sa v Postojni odločno odsvetuje 
uvedbo bonov za določene proi
zvode kot način za umiritev trži
šča, saj bi uvedba bonov povzroči
la politično, moralno in celo mate
rialno škodo naši družbi.

Preskrbo je mogoče urediti s po
polnim informiranjem občanov, z 
zagotovitvijo potrebnih blagovnih 
fondov in morebitno ureditvijo 
prodaje po sistemu evidentiranja 
in vezave potrošnikov na določe
no trgovino.
5.

Za izboljšanje oskrbe je znotraj 
DO potrebno ukrepati v smeri:

- povečanja komercialne aktiv
nosti za pridobivanje blaga od 
proizvajalcev

- izvedbe dodatnih ukrepov za 
hitrejšo dostavo blaga iz skladišč 
v maloprodajo

- zagotovitve zadostne količine 
blaga, najprej lastni maloprodajni 
mreži, in stalnim kupcem

Konferenca sindikata je opozo
rila vsakega delavca pri preskrbi 
prebivalstva na odgovorno izvaja
nje nalog, ki so pomembne tako za 
potrošnike kot delavce v trgovini.
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Delavci M-Nanosa - krvodajalci

Pred kratkim je bila v Postojni priložnostna slovesnost, na kateri so bila podeljena 
priznanja najzaslužnejšim krvodajalcem v občini Postojna. Prav je, da tako poudarimo, 
da je krvodajalstvo eno najplemenitejših človeških dejanj.

Med občani, ki so več kot petindvajsetkrat darovali kri v humane namene sta bila 
tudi delavca MERCATOR - NANOSA, Jernej BOMBAČ in Ivo ŠAVOR.

Čestitamo jima in želimo, da bi v bodoče člani nešega kolektiva v še večji meri 
sodelovali «v teh akcijah rdečega križa in s tem izpričali svoj odnos do človeških 
življenj. - Na posnetkih člani kolektiva MERCATOR - NANOS ob prejemanju priznanj. 
Foto Tomaž Vrhovec

Oskrba na podeželju

Tomaž Vrhovec

Iga Vas! Ob tem imenu kraja v občini Cerknica bi se 
večina med nami zamislila - kje je to? Vendar prebi
valci na Notranjskem in na Cabranskem dobro vedo 
za trgovino z gradbenim materialom in samopo
strežno, ki spada v tozd TRGOVINA Rakek, ki ji po 
domače rečejo kar Pri Ivani. O trgovini, trgovcih in 
ponudbi so z nami kramljali:

KATARINA RAVŠELJ potroš- 
nica iz Iga vasi

Z oskrbo v Iga vasi sem zelo 
zadovoljna. Vsi delavci v trgovini 
si zelo prizadevajo ustreči željam 
in potrebam nas kupcev.

Vesela sem, da sem tudi sama 
več kot deset let priložnostno po
magala pri delu trgovine.

IVAN RAVŠELJ potrošnik iz 
Starega trga

Zidam hišo. Glede na probleme 
pri oskrbi tržišča z gradbenim ma
terialom sem s trgovino v Iga vasi 
več kot zadovoljen.

SONJA LIPOVEC - prodajalka
Menim, da je za naše delo zelo 

pomembno to, da so odnosi v na
šem majhnem kolektivu zelo do
bri, res tovariški. Vem, da prazna

Nanosove
vesti

Nanosove vesti, priloga časopisa 
Mercator, glasila delavcev in kme
tov SOZD Mercator - Ureja uredni
ški odbor - Odgovorni urednik pri
loge Sergej Patemost (telefon: (067) 
21-441) - Tisk ČGP Delo - Naklada 
12.000 izvodov

knjiga potrošnikov ni edino meri
lo za naše delo, vendar s potrošni
ki lepo sodelujemo.

VILJEM KRISTANČIČ - avto
prevoznik iz Nove Gorice

Z DO »NANOS« dobro sodelu
jem že vrsto let. Predvsem pa sem 
zadovoljen s poslovnim in tovari
škim odnosom kolektiva iz trgovi
ne Iga vas.

SLAVKO TURK - prodajalec 
gradbenega materiala

Z delom, ki je mnogokrat težko 
in naporno, sem zadovoljen. Za 
moje in skupno delo bi nam bil 
zelo potreben viličar, ki bi nam 
olajšal delo in omogočil še uspeš
nejše poslovanje.

S poslovodjem Andrejem Kor
dišem in nabavnim referentom 
Ivanko Palčič smo se v razgovoru 
dotaknili še mnogih vprašanj živ
ljenja in dela trgovine, povezano
sti z vasjo in ljudmi. Zadovoljna 
sta, pa vendar tudi dovolj samo
kritična. Pravita, da bi z izboljša
njem pogojev dela in realnejšim 
nagrajevanjem po delu rezultati 
poslovanja trgovine bili še boljši.

Menimo, da so zadovoljstvo po
trošnikov in odnosi med delavci 
dovolj trden dokaz za potrditev re
kla »v slogi je moč«.

Pravnik svetuje
Republiška skupščina je dne 28. 9.1982 sprejela novi zakon o 

stanovanjskih razmerjih, ki je bil objavljen v Uradnem listu 
SRS, št. 35/82.

Novi zakon prinaša nekaj novosti, ki so se pokazale potrebne 
tekom uporabe zakona, in zaradi uskladitve z zakonom o stano
vanjskem gospodarstvu.

Novosti so predvsem pri varstvu pravic delavcev, ki pričaku
jejo stanovanja. Dosedanji način dodeljevanja stanovanj je po
svečal premalo pozornosti varstvu pravic delavcev, ki nimajo 
še rešenih stanovanjskih problemov.

Novi zakon pa izrečno zahteva, da se prednostni vrstni red 
upravičencev sprejme po predvidenem postopku in da se 
javno objavi. Proti prednostnemu vrstnemu redu se lahko vloži 
v 15 dneh od objave ugovor na pristojni organ stanodajalca. 
Tudi glede sodnega varstva je predviden predlog, ki ga mora 
upravičenec vložiti v roku 15 dni od dneva vročitve določbe, s 
katero je zavrnjen ugovor delavce. Sodno varstvo se uveljavlja 
pri sodišču združenega dela.

Bistvena sprememba je pri 67. členu zakona, ki govori o 
odpovedi stanovanjskega razmerja zaradi prenehanja delov
nega raztnerja.

Dosedanja dikcija zakona je predvidevala kot razlog za odpo
ved stanovanjske pogodbe v primeru odpovedi delovnega ra
zmerja naslednje razloge:

- če je delavcu prenehalo delovno razmerje po lastni izjavi
- zaradi obsodbe za kaznivo dejanje
- zaradi hujše kršitve delovne dolžnosti
Ker se v praksi dogaja, da pride večkrat do prenehanja 

delovnega razmerja na podlagi sporazuma med delavcem in 
OZD, je zakon spremenil formulacijo in določil, da se lahko 
odpoved delovno razmerje:

- po lastni izjavi
- po krivdi delavca.
S to spremembo je dejansko mogoče ob določenih pogojih 

odpovedati stanovanjsko razmerje le iz krivdnih razlogov, ne 
pa v primeru, ko pride do sporazumnega prenehanja delov
nega razmerja, saj gre za čisto drug način prenehanja delov
nega razmerja, kot po izjavi delavca.

Tudi pri roku za vložitev odpovedi stanovanjskega razmerja 
je določena sprememba. Rok treh mesecev, ki je veljal po 
dosedanjem zakonu, ostane sicer v veljavi tudi po novem za
konu, toda ob nekoliko spremenjeni formulaciji. Sedaj je mo
goče vložiti odpoved v 3 mesecih po pravnomočnosti odločbe o 
prenehanju delovnega razmetja, medtem ko je stari zakon 
predvideval rok treh mesecev po prenehanju lastnosti delavca 
v združenem delu. '

V bistvu gre za sprejem sodne prakse, ki je že doslej dopu
ščala odpoved stanovanjske pogodbe v treh mesecih po prav
nomočnosti odločbe o prenehanju delovnega razmerja, ne pa v 
treh mesecih od dokončnosti odločbe, kot izhaja iz drugega 
odstavka 67. člena dosedanjega zakona.

Sergej Patemost, DSSS

Športnik
Dušan
Arko

Dušan Arko je v kolek
tivu Mercator-Nanosa ne
dvomno eden najbolj ak
tivnih in zavzetih športni
kov, tako tekmovalec in 
rekreativec kakor organi
zator športnega življenja.

Po videzu sodeč mu še tako kri
tičen opazovalec ne bi prisodil 
petdeset let. S športom se je pričel 
ukvarjati s štirimi leti, ko so ga 
zamikale snežne poljane. Od ta
krat njegova ljubezen do smuča
nja in kasneje še druge, nogomet, 
kegljanje, orodna telovadba.

Pred vojno je kot mlad fant pri; 
čel telovaditi pri Sokolji, po vojni 
pa se je kot tekmovalec vključilv 
vrste TVD Partizan na Rakeku, 
kjer je doma.

Tudi kegljal je aktivno, v vrstah 
KK »Brest« Cerknica, skupaj 2 
znanim, že pokojnim kegljačeU1 
Gromom.

Dušana Arka poznamo v kolek
tivu Mercatorja tudi po tem, da je

nepogrešljiv udeleženec mercatO' 
riad. Na zimskih je zanj skorajd3 
rezervirana zlata medelja v vele
slalomu (v kategoriji nad 50 let'’ 
na letnih pa je član Nanosove no
gometne ekipe.

Dušan, ki opravlja dela in nalo
ge vodje osnovnih sredstev v 
lovni skupnosti NANOS, upraVJ 
čeno sodi, da je rekreacija dela 
cev v kolektivu preslabo organih 
rana in da je temu potrebno v b 
doče posvečati več skrbi, PTf, ju 
sem v okvim organizacije Zb . 
ZSMS. Pa tudi v ustanovi^ 
Športnega društva »NANOS« v 
dobro rešitev. ,

Želimo mu, da bi tudi v bod^ 
tako zavzeto deloval na športu ^ 
področju, v moštvih vetera* ^ 
Notranjci - Slovan, NK Rakeye $ 
predvsem v kolektivu, kjer 1 ^ 
svojim znanjem in zavzetost]^- 
telesno kulturo nepogrešljiv 5
lavec Tomaž Vr««' A
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Ob novi pridobitvi v Lendavi

Stanislav Graj - M - Univerzal

Priprava blaga za 
izvoz

Mercator-Univerzal v .Lendavi zgradil novo 
skladišče za blagovne rezerve in za pripravo 
blaga za maloobmejni promet.

Kljub težkim gospodar
skim razmeram in zaostre
nim pogojem dela smo bili 
prisiljeni v Lendavi zgraditi 
skladišče za blagovne rezer
ve in pripravo blaga za malo
prodajni promet s površino 
1655 m2.

Če se ozremo v preteklost, 
moramo priznati, da smo de
lali v nemogočih pogojih, 
dejansko brez skladišča, kaj
ti blago, kot je slatina, pivo 
ipd. smo imeli na šestih ra- 
zličnih mestih, večinoma že 
v napol porušenih zgradbah. 
Če pogledamo na realizacijo 
trgovskega blaga, ki se pre
dvideva v letu 1982 v višini 
750 milijonov din, smo to 
skladišče nujno potrebovali.

Celotna investicija nas je 
veljala 40 milijonov din in 
smo jo pokrili z lastnimi 
sredstvi, združenimi sred
stvi in sredstvi izvajalca.

Skladišče je modernizira
no, saj bo večina blaga 
vskladiščenega po paletnem 
sistemu. To je velika prido
bitev za naš kolektir. Služilo 
nam bo tudi pri pripravi bla
ga za izvoz v medobmejnem 
sodelovanju s sosednjo re
publiko Madžarsko. Letno 
izmenjavo blaga z Madžar
sko predvidevamo v višini 
500.000,00 dolarjev v eno 
smer.

Notranja organizacija 
skladišča je nova in smo jo 
rešili z obstoječim kadrom, 
brez dodatnega zaposlova
nja.

Otvoritev novega skladi
šča bo v četrtek, 25. 11.1982, 
v počastitev dneva republi
ke, na dan, ko zaključujemo 
redakcijo. Posnetke z otvori
tve bomo zato priobčili v de
cembrski izdaji.

jjspela akcija ISnSTNP ’82

Kristina Antolič — MTP Ptuj

Obrali 20 ton papirja
V akciji NNNP 82, ki je na Ptuju potekala 5. no- 

Vembra, so sodelovale vse poslovne oziroma delovne 
^ote DO M-Izbire Panonije Ptuj, v vseh 11 krajevnih 
skupnostih mesta. Akcijo je vodil sindikat, odvijala 

se je v vsaki enoti samostojno.

j^akšen je bil cilj akcije? 
izvajanje požarno preventivnih 

J^epov - odstranitev vseh gorlji- 
• j in požarno nevarnih snovi iz 
k in podstrešnih prostorov ter 
plovnih in drugih prostorov. 

v v času akcije je bila odstranjena 
^ a neveljavna dokumentacija in 
popisi, ki so bili dah pred akcijo 

Rezani v svežnje.

Tako je bilo zbranega oz. odstra
njenega po tono papirja v delovni 
skupnosti in TOZD Veleprodaja, v 
TOZD Maloprodaja, pa kar 18 ton.

O pravilnem poteku akcije 
NNNP 82 je opravila kontrolo ko
misija za nadzor izvajanja akcije 
ter ugotovila, da je bila akcija 
opravljena v skladu z navodili.

Poslovni uspehi v devetih mesecih letos

Kristina Antolič — MIP Ptuj

Ustvarjena realizacija v delovni organizaciji Merca- 
tor-Izbira Panonija Ptuj v obdobju januar-september 
1982 znaša 4,2 milijarde din, kar predstavlja 26% več 
kot v enakem obdobju preteklega leta. Tako je načrto
vana realizacija presežena za okoli 11 odstotkov, pri 
čemer je upoštevana le 15% rast cen.

V strukturi skupne realizacije 
povečuje svoj delež TOZD Zašči
ta, ki z uvedbo nove proizvodnje 
za izvoz povečuje obseg proizvo
dne dejavnosti. V prihodnje je pri
čakovati znatno povečan delež, saj 
je v oktobru mesecu stekla posku
sna proizvodnja, ki je povsem na
menjena izvozu.

V maloprodajni mreži se čuti pa
dec količinske prodaje, cene na 
drobno so višje za 28,9% napram 
enakemu obdobju preteklega leta. 
V zadnjih dveh letih upada obseg 
prometa prodaje zaradi znižane 
kupne moči prebivalcev, slabše 
založenosti tržišča in neugodne 
kreditne politike. Ob zamrznjenih 
maržah bomo dosegli večji doho
dek z boljšim odnosom do kupca, 
z vljudno postrežbo, s čimer bomo 
obdržali sedanje kupce ter si pri
dobili nove.

Podatki o doseženi realizaciji v 
trgovini na drobno po posameznih 
strokah nam kažejo, da je bil višji 
promet od rasti cen v samopo
strežnih in klasičnih prodajalnah s 
prehrambenim blagom, medtem 
ko je v tehničnih prodajalnah za
radi pomanjkanja tovrstnega bla
ga znatno nižji.

Zaloge so naraščale hitreje od 
realizacije, in sicer za 32% več kot 
v enakem obdobju lanskega leta. 
Če te primerjamo po strokah, v 
vseh skupinah prodajaln, razen 
samopostrežnih kjer je ostal in
deks na isti ravni kot v lanskem 
letu.

V maloprodaji so se zaloge obr
nile v povprečju 5,9 krat, to je 
manj kot v enakem obdobju prete
klega leta. Tako ni bil uresničen 
plan koeficienta obračanja zalog, 
kateri znaša 7,3%.

Tržne razmere nam povzročajo 
številne težave, saj nam primanj
kuje veliko vrst blaga, na podlagi 
česar se slabša kupna moč potroš
nikov ter povzroča premike v 
strukturi potrošnje. Povsem ra
zumljivo je, da se povečuje delež 
prodaje prehrambenih proizvo
dov, ter zmanjšuje delež prodaje 
ostalih vrst blaga.

Materialni stroški predstavljajo 
pretežno izdatke za nabavno vre
dnost prodanega blaga, ostali del 
pa so materialni stroški z amorti
zacijo ter ostali izredni izdatki. Še 
vedno je v ospredju amortizacija.

ki predstavlja visok indeks. Vzrok 
za tako visoko povečanje je v no
vih zakonskih predpisih, ki so v 
veljavi v letošnjem letu. Večji del 
stroškov je omejen s predpisi ah 
sporazumi.

V TOZD Veleprodaja je vzrok za 
upadanje količinske prodaje po
manjkanje artiklov bele tehnike, 
galanterijskega in drugega blaga, 
ki se v sedanjem zaostrenem go
spodarskem položaju še stopnju
je. V primerjavi z ostahmi Merca
torjevimi grosisti smo dosegh ne
koliko nižjo stopnjo rasti realizaci
je, vendar pa smo po prometu na 
zaposlenega obdržali prvo mesto v 
osmih mesecih.

Od skupne realizacije, ki je bila 
dosežena v TOZD Veleprodaja, je 
polovica prodanega blaga v okvi
ru SOZD, ostalo internim kup
cem.

Materialni stroški v TOZD Vele
prodaja so relativno malo narasli, 
vendar pa so nekatere postavke 
kljub temu nadpovprečno visoke. 
Bistveni vpliv na nizek indeks ma
terialnih stroškov so imeli lansko
letni stroški za investicijsko in re
dno vzdrževanje osnovnih sred
stev v preteklem letu. Stroški, ki 
so omejeni s predpisi, so naraščah 
počasneje, kot predpisi dovoljuje
jo. Za obresti, ki predstavljajo 
25,5% ustvarjenega dohodka, je 
njihova višina odraz več dejavni
kov, in sicer:

- povečana obrestna stopnja od 
9 na 15%, od 1. 10 na 20%.

- skromna lastna sredstva za 
obratne namene

- prepočasno obračanje vlože
nih sredstev, tako v zalogah kot v 
terjatvah

- prepočasna dostava blaga itd.
Na stroške sami ne moremo 

vplivati, vendar imamo možnosti 
in dolžnost, da vse naštete omi
limo.

TOZD Zaščita je v devetih me
secih povečala realizacijo za 41% 
ter presegla plan za 21%, upošte
vajoč 15% rast cen. Obseg proi
zvodnje se je povečal iz naslova 
prodaje lastne proizvodnje. TOZD 
Zaščita je razširila obseg poslova
nja v obratu tekstilne zaščitne 
konfekcije, kar je pripomoglo k 
povečanju realizacije glede na pre
teklo leto. Skozi vse leto pa je bila

oskrba z repromaterialom zelo 
problematična, saj se je morala 
enota delno preusmeriti na oprav
ljanje storitev za druge proizvajal
ce. Delovna enota modne konfek
cije je s svojim modnim progra
mom v majhnih serijah prodrla na 
tržišču tudi do najzahtevnejšega 
kupca.

V oktobru mesecu je stekla 
poizkusna proizvodnja, opravlja
nje storitev za tujega naročnika 
oziroma za izvoz storitev na kon
vertibilno tržišče.

Proizvodnja je prioritetna, kar je 
za nas nujno, saj si bomo z ustvar
jenim lastnim deviznim prelivom 
zagotovih nujno potrebna sred
stva za nakup rezervnih delov. 
Povprečne mesečne zaloge so za 
100% višje kot v enakih mesecih 
preteklega leta, predvsem zaloge 
reprodukcijskega materiala za us
njeni program.

Mercator 
v SV Sloveniji

Poslovni rezultat so odraz go
spodarskih gibanj, ki se vse bolj 
zaostrujejo. Neusklajena oskrba z 
reprodukcijskim materialom, 
predvsem za proizvodnjo tekstil
nih izdelkov, časovni razkoraki 
med nabavnimi in prodajnimi ce
nami ter drugi negativni vplivi so 
glavni povzročitelji slabših finanč
nih uspehov v TOZD.

Materialni stroški se v procentih 
bistveno ne razlikujejo od stro
škov ostalih dveh temeljnih orga
nizacij. Največjo postavko seveda 
predstavljajo obresti, katere se po
krivajo iz dohodka, saj so te v letu 
1982 skokovito narasle. Skok je pi
sati več dejavnikom:

- nezadostna oskrbljenost z 
lastnimi sredstvi

- preveliko angažiranje sred
stev v vseh oblikah

- prepočasno obračanje sred
stev v zalogah in terjatvah itd.

Izredno izostren odnos do vlože
nih sredstev bomo morali imeti v 
bodoče, če želimo ohraniti dose
ženo. 4

Celotni prihodek v delovni orga
nizaciji znaša 3.998.839,080 - in
deks 126; materialni stroški znaša
jo 153.297.916 - indeks 128; porab
ljena sredstva 3.601.450.284 din - 
indeks 126; dohodek 397.388.797 - 
indeks 123; ter čisti dohodek 
242.487.410, z indeksom 113.

Ob letošnjem prazniku republike

Kristina Antolič — MIP Ptuj

Dan republike smo delavci delovne organizacije 
Mercator-Izbira Panonija Ptuj počastili s proslavo v 
Centru srednjega usmerjenega izobraževanja na 
Ptuju v ponedeljek, 22. 11. 1982.

S kulturnim programom, ki ga 
izvajajo pionirji in mladinci 
osnovnih šol Cirkulane in Videm 
ter ženski pevski zbor Alojz Arnuš 
iz Rogoznice, smo tudi obletnici 
združitve obeh trgovskih delovnih 
organizacij dah še večji poudarek.

Na podlagi samoupravnega spo
razuma o združitvi v delovno orga
nizacijo prejmejo vsako leto po
sebno priznanje, zlato značko 
Mercatorja, delavci, ki so se pri

svojem delu, v družbeno-pohtič- 
nih organizacijah in samouprav
nih organih posebej izkazali. Le
tošnji dobitniki zlate značke Mer
catorja so naslednji delavci: 
v Delovni skupnosti: Ferdo Lo
vrec, Franc Kodela in Marija 
Petek
v tozd Zaščita: Janko Prelog in 
Franc Medved
v tozd Veleprodaja: Srečko Izla
kar, Vlado Repič, Alenka Kolarič,

Franc Petek, Janko Svenšek in 
Rozika Šeruga
v tozd Maloprodaja: Janez Ko
želj, Ema Mesarič, Štefka Majce
novič, Rado Plohl in Anton Vogri
nec.

Delavci, ki so v letošnjem letu 
dopolnili 10, 20 in 30 let delovne 
dobe, prejmejo ta dan jubilejne 
nagrade. 10 let delovne dobe je v 
delovni organizaciji MIP v letoš
njem letu dopolnilo 61 delavcev, 
20 let 30 in 30 let delovne dobe 10 
delavcev.

Vsem dobitnikom zlatih značk 
Mercatorja in prejemnikom jubi
lejnih nagrad iskrene čestitke!
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Iz internih glasil naših organizacij

Bilten Mercator-Kopitarne
»Bilten«, glasilo Mercator-Kopi- 

tarne Sevnica, ki ga tokrat prvič 
predstavljamo, urejuje komisija za 
informiranje z odgovornim ure- 

*dnikom Milanom Poljšakom na 
čelu, izhaja pa v ciklostirani obli- 
ki, vsak mesec v nakladi 350 izvo
dov. Poleg sorazmerne pestrosti 
se Bilten lahko pohvali tudi s tra
dicijo, saj nosi zadnja, novembr
ska izdaja že številko 215! Izhajati 
je začel že 15. januarja 1965. leta in 

„ od takrat dalje je izšel vsakega 15. 
v mesecu!

Januarska številka prinaša na 
začetku uvodnik, poln bodrilnih, 
pa tudi obvezujočih besed direk
torja Jožeta Štimca. Tabeli o pro
izvodnji v decembru 1981 in dose
ganju operativnega in letnega pla
na sledijo sklepi samoupravnih 
organov, tem pa sklepi občinske 
skupščine. Zanimiva je informaci
ja o izgradnji telesnokultumih ob
jektov v občini Sevnica, sestavek 
o nalogah sindikata pa je narav
nan programsko. Vzpodbudno je 
poročilo o akciji za stabilizacijo, 
pa tudi prvo nadaljevanje prispev
ka o društvu nekadilcev, garnira
no z grajevrednim primerom iz ne
posredne proizvodnje. Številko 
zaključujeta rubriki s športom in 
kadrovskimi vestmi.

Ko prelistamo več številk sevni- 
škega Biltena, ugotovimo, da so 
prve strani standardne - tabeli s 
podatki o proizvodnji v preteklem 
mesecu ter o doseganju operativ
nega in letnega plana sledijo skle
pi samoupravnih organov, vsaka 
številka pa se konča s kadrovski
mi vestmi, zato teh prispevkov ne 
bomo več omenjali. Februarska 
številka tako poleg običajnega 
gradiva prinaša še sestavke o po
škodbah v letu 1981, o pripravah 
na volitve 1982 in drugo nadalje
vanje obširnega sestavka proti ka
jenju. Marčevska številka objavlja 
obsežno poročilo o poslovanju v 
prejšnjem letu, zelo zanimiv sesta
vek o sušenju v novih sušilnicah 
in že tretje nadaljevanje protika
dilskega zapisa - avtor je poverje
nik Društva nekadilcev Ljubljana 
Šiška za občino Sevnica.

V aprilski izdaji lahko poleg obi
čajnih zasledimo tudi sklepe ob
činske skupščine, pa razveseljiv 
zapis o volilno programski konfe
renci ZSMS, četrto nadaljevanje 
zapisa proti kajenju, ki obravnava 
kadilke, zanimivo pa je tudi poro
čilo o končani sevniški spomla
danski kegljaški TRIM ligi, v kate
ri je Kopitarna zmagala.

Majska številka v uvodniku 
obuja spomin na velikega Tita, 
standardnim sestavkom in skle
pom občinske skupščine pa sledi 
informacija o pristopu Kopitarne 
v SOZD Mercator. Številko konča 
zadnje nadaljevanje protikadil
skega apela,

Junijska številka pridaja skle
pom delovne organizacije in ob
činske skupščine še sklepe sisov. 
Podrobnemu poročilu o izidu re
ferenduma o združitvi Kopitarne 
v SOZD Mercator sledi še poročilo 
o kopitarskih športnih igrah, na 
katerih so Sevničani zmagali.

V julijski številki lahko prebere
mo, da je Kopitarna ob 27. juniju, 
dnevu samoupravljalcev, poleg še 
štirih kolektivov in desetih posa
meznikov, dobila priznanje sa
moupravljalcev, ki ga je v skupšči
ni SR Slovenije v imenu kopitar
jev prejel predsednik delavskega 
sveta delovne organizacije, Jože 
Gole. V utemeljitvi k temu prizna
nju je bilo med drugim na vidnem 
mestu poudarjeno zelo dobro or
ganizirano obveščanje. Prispevek 
o varstvu pri delu prikazuje števi
lo poškodb v pol leta in ga primer
ja s števili v letih 1979, 1980 in 
1981. V naslednjem zapisu izve
mo, da so člani prejšnjega DS ob 
izteku mandatne dobe odpotovali 
na krajšo strokovno ekskurzijo, ki 
so si jo (tako trdi zapis) skupaj s 
člani IO in NO OOS tudi zaslužili. 
Ogledali so si zagrebško tovarno 
čevljev Astra, ki s 3.400 delavci 
ustvari okrog 3 milijarde celotne
ga prihodka. V drugi polovici dne
va so si ogledali še Stubice in Ku
mrovec. Predzadnjo stran julijske 
številke popestrijo zanimivosti s 
popisa prebivalcev, povzete iz 
dnevnika Delo, na dnu strani pa je 
usidrana pohvala delavcem, ki so 
se udeležili prostovoljne delovne 
akcije zlaganja lesa. Namen akcije 
je bil delovni organizaciji povrniti 
del sredstev, ki jih je prispevala za 
kopitariado (!).

Številka, ki je izšla v mesecu av
gustu, dokazuje, da je obveščanje 
v M-Kopitami res udomačeno in 
utečeno, saj ni v času tako imeno
vanih novinarskih kislih kumaric 
Bilten prav nič manj zanimiv ali 
bolj skromen po obsegu. Običaj
nim poročilom se pridružuje tisto 
o gospodarjenju v polletju. Nekaj 
zanimivih podatkov iz tega poro
čila: v tem času je bilo povprečno 
zaposlenih 330 delavcev, kar je za 
6% več kot leto poprej. Fluktuaci- 
ja se je v primerjavi s prejšnjim 
letom zmanjšala za več kot polovi
co. Pri proizvodnji so polletni plan 
najbolj presegli pri izdelavi lese
nih pet (za 87%), najmanj pa so ga 
dosegli z izdelavo kotnih in zak
ljučnih letev (le 43-odstotno). Tudi 
prodajali so v tem času najbolje 
pete (indeks glede na plan 177), 
najslabše pa PVC profile-(indeks 
60), kar je ob pomanjkanju granu
lata razumljivo. Razlika med pro
dajno in lastno ceno prodanih iz
delkov je znašla skoraj 24 milijo
nov dinarjev, kar predstavlja 16% 
akumulacije. Povprečni osebni 
dohodek je znašal 12.584 dinarjev, 
kar je 54% več kot v enakem ob
dobju prejšnjega leta. Povečale pa 
so se tudi zaloge, in to v primerjavi 
s prvim polletjem 1981. leta kar za 
61 odstotkov. Ker jim prevelike 
zaloge vežejo obratna denarna 
sredstva, ki jih primanjkuje, bodo 
morali zaloge uskladiti s potreba
mi proizvodnje ter tako sprostiti 
del sredstev, ki jih bodo porabili 
za tekoče plačevanje zapadlih ob
veznosti in s tem tudi prihranili 
stroške za plačevanje zamudnih 
obresti, ki so v tem obdobju znaša
le kar 5,3 milijone dinarjev.

Tajnik občinske raziskovalne 
skupnosti je za to številko prispe
val obsežen zapis o raziskovalni

politiki v občini Sevnica, predse
dnik komisije za informiranje v 
delovni organizaciji pa izredno za
nimivo predstavitev Al Iktijarja, 
vodje PLO, Jaserja Arafata.

V septembrski številki izvemo, 
da bo Mercator-Kopitama Sevni
ca dala delegata za 9. kongres Zve
ze sindikatov Jugoslavije in sicer 
Alojza Anzelca. V nadaljevanju 
članka so predstavljeni dokumen
ti republiškega kongresa. Tudi na
slednji zapis je sindikalen - opisu
je izlet, ki se ga je udeležila približ
no tretjina zaposlenih, obsegal pa 
je ogled vinske kleti in pokušino 
tam spravljene vsebine v Metliki 
ter obled tovarne obutve Josip 
Kraš v Karlovcu. Izlet so dokonča
li v Bizeljskem in prijetno združili 
s koristnim - s podelitvijo priz
nanj za delovne in samoupravljal- 
ske uspehe. Za to številko je pred
sednik PD Lisca še prispeval za
pis ob dnevu planincev, predse
dnik komisije za informiranje pa 
poročilo o skupni seji družbeno
političnih organizacij in zbora de
lovnih Ijidi. Predzadnja stran sep
tembrskega Biltena predstavlja 
kopitarjem ustroj sozda Mercator.

Oktobrska številka prinaša ta
koj na začetku nekaj poudarkov 
Marjana Orožna z 10. kongresa 
Zveze sindikatov Slovenije, ki jih 
je strnil Alojz Anzelc, delegat 9. 
kongresa ZSJ. Poškodbe na delu 
ob devetmesečju so tema zapisa, 
ki poleg številk in primerjav pri
naša tudi nekaj teoretičnih dog
nanj in misli iz strokovne literatu
re. »Stalno in usmerjeno je treba 
vplivati na ljudi, da bi varneje mi
slili in ukrepali. To pa lahko dose
žemo z izobraževanjem, vzgaja
njem, motiviranjem... od otro
ških let dalje.« Pravi citat, avtor 
zapisa pa zlobno, a duhovito pri
pominja, da so v Kopitarni pri ne
katerih resnično zamudili tisto 
»otroško obdobje«. Zelo optimi
stično zveni poročilo o udeležbi na 
čevljarskem sejmu v Diisseldorfu 
- navezani so bili številni stiki in 
vse kaže, da je izvoznih možnosti 
še veliko. Številko zaključuje, 
pred standardnimi rubrikami, čla
nek ob tednu boja proti kajenju.

Zadnja letošnja doslej izdana 
številka Biltena nosi že številko 
215. Novemberski Bilten tako ob
javlja podatke o poslovanju v de
vetmesečju. V tem času so prodali 
za 250 milijonov dinarjev svojih 
izdelkov, od tega za 13,6 milijonov 
dinarjev v izvoz. Uvozili so za 6,3 
milijone dinarjev raznega repro
dukcijskega materiala, rezervnih 
delov in opreme. V primerjavi z 
enakim lanskim obdobjem se je 
najbolj povečala proizvodnja lese
nih pet, saj je indeks rasti kar 578 
oziroma preko 350 tisoč parov pet. 
V tem obdobju ustvarjeni celotni 
prihodek znaša 250 milijonov di
narjev, kar je 41% več kot v ena
kem lanskoletnem obdobju; do
hodek se je povečal za 71%, čisti 
dohodek pa za 83%, Zanimiv je 
indeks rasti poslovnega sklada: 
330. Konec številke izpolnjuje ob
sežen predlog poenotenja osnov 
in meril za določanje dolžine let
nega dopusta v občini Sevnica.

Matjaž Marinček

Gostinska ponudba v Mercatorju

Mile Bitenc

Vabljivo družinsko 
kosilo

mivo tudi za marsikoga od vas. 
Vrhnika ni daleč in izlet v Močil
nik bo prijeten.

Začeli so sredi novembra, ko so 
vabila raznesli kar po domovih. 
Uspeh je bil že prvič zadovoljiv - 
postregli so okrog 20 družin.

V Mantovi ga imajo dovolj

Gostinci skušajo na različne načine pritegniti čim- 
več gostov. Na zanimivo zamisel so prišli naši »Man- 
tovci«. Ob nedeljah postrežejo v restavraciji Močilnik 
s takoimenovanim družinskim kosilom.

Po napornem delovnem tednu 
se prileže počitek tudi gospodinji. 
Odpade priprava jedi, pa kuhanje, 
pomivanje in še kaj.

»Družinsko kosilo« je komplet
no od juhe, mesa in priloge, se
stavljene solate, do sladice. Ob

vsem tem postavijo na mizo še bu
teljko vina.

Vabljive so tudi cene: štiričlan
ska družina odšteje za celotno ko
silo le 600 din, za tričlansko je ta 
znesek npr. 500 din.

Tole povabilo bo bržkone zani-

Na tržnici se po naključju sreča
ta urednik »Mercatorja« in direk
tor tozda Mantova na Vrhniki. 
Ogledujeta povrtnine in njihove 
cene.

- Slab česen, de urednik.
- V Mantovi ga imamo dovolj, 

de direktor.
- Kako? Za prodat, vpraša No

vak.
- Ja, samo zdaj je v Ljubljani, 

pravi Slavko Česen.

Okovanje kopit (pritrjevanje pločevine) - fotoarhiv M-Kopitarne

Bodoče strateške rezerve sozda
26. oktobra je bila v Brežicah svečanost ob otvoritvi del za 

30.000 tonski silos za žito. Priprave na gradnjo tega velikana 
so potekale že nekaj let, lani pa so postali znani tudi sovlaga
telji. Poleg Univita, Agrotehnike Grude, brežiške Agrarie in 
Zavoda SRS za rezerve (o okviru repubiškega komiteja za 
tržišče in splošne gospodarske zadeve) sta sovlagateljici tudi 
delovni organizaciji Mercator-Agrokombinat Krško za 5000 
ton im Mercator-Kmetijski kombinat Sevnica za 1000 ton, 
kar pri finančni soudeležbi pomeni 42.672.000 dinarjev za 
prvo in 8.531.000 dinarjev za drugo organizacijo.

Silos naj bi stal 260 milijonov dinarjev, nared pa naj bi bil 
do septembra 1983, torej do prihodnje žetve. Izvajalca del 
bosta Slovenija ceste-Tehnika in Itas Kočevje.

Posebej je treba povedati, da bodo v tem silosu shranjene 
strateške rezerve sozda, saj že sedanje Mercatorjeve potrebe 
po koruzi za močna krmila obsegajo 6 tisoč ton na leto, 
izgradnja prašičje farme v Krškem pa jih bo povečala še za 8 
tisoč ton.

Pri tem vlaga M-Agrokombinat tudi 9 milijonov dinarjev v 
povečanje silosnih kapacitet mešalnice močnih krmil KZ 
Krka v Novem mestu, kjer si bo tako zagotovil najmanj 10 
tisoč ton močnih krmil na leto. Vse te količine se bodo ob 
nadaljnjem širjenju živinoreje še povečevale.

Matjaž Marinček

- 
P Po

r ?rs
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Perspektiva - foto: Kancijan Hvastija

Varčevanje z gorivom
Nada Rihtar -M - Velepreskrba, TOZD Grosist

Kako zagotoviti prevoz, 
kako oskrbeti kupce?

Sledeč politiki ekonomske stabilizacije in ukrepom 
SIS za zmanjšanje porabe dizelskega goriva in ben
cina smo se v ljubljanskem tozdu Grosist takoj lotili 
Uresničevanja. Dvajsetodstotnega znižanja v primeri 
z lansko porabo goriva ne bo lahko doseči, celo nemo
goče bo, če bomo hoteli ustreči željam kupcev, ven
dar pričakujemo tudi njihovo sodelovanje in razume- 
vanje.

Naš vozni park ima 65 vozil, od 
katerih je dnevno v prometu do 50 
'jQzil, okoli 10 kamionov imamo 
j*9 dan v okvari ali v popravilu, 
Preostala vozila pa so v rezervi, 
^sečno prevozimo okoli 120.000 
Nlometrov in za to porabimo 
^.OOO litrov goriva, 

l^a bi porabo nafte zmanjšali, 
že pred ukrepi sprejeli načrt 

arčevanja z gorivom, ki predvi- 
^eva evidenco o porabi tekočih 
®0riv, ki se vodi ločeno za vsako 
P^ilo in za vsak mesec posebej. 

C koncu vsakega trimesečja se 
Ravnava uspešnost, kolikor pa

se pri posameznem vozilu ugotovi 
nenormalna poraba, takoj opravi
mo testiranje vozila. Nadaljnji 
ukrepi tehnične narave so, da na 
daljše relacije vozijo tovornjaki 
večje nosilnosti in polno zasedeni, 
da vozi po najkrajših poteh, da 
motorjev ne ogrevamo pred vož
njo v času nakladanja in razklada
nja blaga, pred spuščenimi zapor
nicami in na parkiriščih.

Vendar z vsemi temi ukrepi ne 
bo moč veliko privarčevati, če ve
mo, da se po drugi strani naš fizič
ni obseg dela iz dneva v dan veča.

Notranje rezerve zato iščemo naj
več pri planiranju voženj in racio
nalnejšem naročanju blaga. Tu pa 
zadevamo na težave, ob katerih 
nam bodo morali pomagati tudi 
naši kupci, predvsem naša malo
prodajna mreža. Oskrbujemo na
mreč veliko majhnih in oddalje
nih, trgovin, ki naročajo majhne 
količine blaga, in to vsak teden. S 
tem bomo morali prenehati.

Vsi ti kupci se bodo morali odlo
čiti‘za manj pogosta naročila, pa 
zato takrat večja; zadovoljiti se bo
do morali s štirinajstdnevno ali tri
tedensko dobavo. Nedopustno je 
tudi to, da smo na nekaterih ob
močjih le dopolnilni dobavitelj, na 
primer v zasavski regiji, kamor vo
zimo pogosto zelo majhne količi
ne in le dopolnjujemo njihov izbor 
blaga. Vsi ti kupci bi se morali 
oskrbovati v svojih regionalnih 
skladiščih, le-ti pa več pri nas. O 
tej problematiki in njeni rešitvi že 
razmišlja naša komercialna služba 
in v kratkem je pričakovati že 
prve pobude in predloge.

Varčevalne ukrepe smo vnesli 
tudi v organizacijo potniške služ
be. Nekaj trgovskih potnikov 
opravlja svoje delo brez uporabe 
osebnih avtomobilov, s tem, da se 
poslužujejo potniškega mestnega 
prometa. Tisti, ki delajo na ob
močju mesta Ljubljane, se vozijo z 
avtobusi. Pogovarjamo pa se že 
tudi o novih prijemih v tej službi 
zaradi kar najbolj racionalne pora
be časa in bencina.

i^rija Malus- TOZD CONTAL Ljubljana

IManj strašna noč...
$aicember sc je Ž6 krepk° preve- 
s. ^ drugo polovico, ko me je za- 
ka^ nenavaden molk o vsem, 
v r zadeva priprave na silvestro- 
$pk!e' »Treba bo kam povprašat,« 
cjg omenila boljši polovici. »Te- 

<^ni Pred Novim letom je pov- 
0dgužva!«

Hotenega navdušenja za kak 
latfpop prehod iz starega leta v 

» r Pokazal.
denar imamo,« je bilo vse, 

j lo pripomnil.
stJ.8?0 ie bilo, da so se letos 
Prav* °brnile. Saj meni osebno je 
t>j, Naprav vseeno, ampak v služ- 
It^Jdonda ne bom rekla sodelav- 
0 ~’ bomo silvestrovali doma. 
kž)k°Za! Kar predstavljala sem si, 
hote Se bodo bleščale oči. In 
ta f?;ko bom za sabo zaprla vra- 
diav. škodoželjni vzdihi, priki- 
»Ja aT}ie z glavami in vsevedni: 
0eo’ la’ vsak pride enkrat na ko- 

Iz"*
tudj kniti se pa takemu priznanju 

ne da.
bi erP°m Pustila, sem sklenila, da 

zasačile nepripravljeno! 
°bramba je napad! 

vela r?sta Pa vidva letos preži- 
^olegiJ^Nišo noč,« sem pobarala

^ /e stres^a z glavo in zaviha- 
bric]jjv^°’ da bi delovala bolj pre-

i ^bravfr Srn° sklenili, da bomo 
I, a- silvestrovanje kar do-

gli r>rji~eta do sedaj smo prazno- 
i „ n°vega leta v hotelu

’ ane' ^nnpak je bilo na nivo- 
Lansko leto pa, živ

obup, ti rečem! Menu tak, da me je 
bilo sram pred prijatelji, kijih vsa
ko leto povabiva! Pa dolgočasno! 
Niso več tisti časi! Vse izgublja na 
ugledu! En hotel Krokodil v Ljub
ljani, lepo te prosim, ne bi si smeli 
privoščiti kaj takega! Se vidi, da je 
šel prejšnji šef kuhinje stran...!«

Modro sem zamolčala, da sploh 
ne vem, kdo je bil prejšnji šef ku
hinje, še manj, da je šel stran. Če 
človek obiskuje take hotele, že 
mora vedeti, kdo bedi nad pripra
vo specialitet za boljše goste (po 
večerji se prikaže za mizo v sveže 
zlikani kapi, smehlja se, ko pov
prašuje, kako so bili gospe in go
spodje zadovoljni z večerjo, ne di
ši po golažu kot vsi ostali kuharji, 
temveč po dragoceni vodici za po 
britju, ampal^ to začutiš šele, ko se 
skloni in ti bolj na uho zašepeta 
kaj duhovitega - vse mora biti di
skretno).

Da pa gospa A ne bi uganila mo
jih strateških nakan, sem ji vneto 
pritrdila in ji zagotovila, da se z 
njo popolnoma strinjam, da tudi 
sama razmišljam nekaj podob
nega.

Sodelavko B sem napadla še 
isto dopoldne (prepričana sem, da 
bi drugače ona mene).

»Mi smo pa vsa leta hodili na 
molje. Saj veš, vikend imamo doli. 
Ampak tele vremenske razmere 
letos! Ljubi bog, vse spolzko (tič
ka, takoj mi je bilo jasno, kje jo 
spodnaša!), zamotano! Še prišli ne 
bi do tja! Ni, da bi človek reskiral! 
Bom verjetno kar domov povabila 
mojo družbo.«

Vem, da je »njena družba« na 
zelo visokih nogah, zato ni pozabi
la omeniti, da bo tudi letos z njo 
pričakala novo leto. Kar pa zadeva 
slabe ceste in ostale vremenske 
strahote, mi je prišlo na um, da 
sem tudi sama doma predlagala 
nekaj podobnega. V dolenjskih 
gričih imamo nekaj, kar v družbi 
imenujem vikend (podedovano in 
predelano). Pa je rekel soprog, da 
že ne bo zapravljal petsto jurjev za 
olje, da bo segrel tisto ledenico za 
eno noč, četudi novoletno. Pa še

kdo bi se zraven narisal, v tako 
družbo pa sodijo biftki, teletina, 
radič in ostale dragocenosti. Za ti
sto bombonjero, ki jo dobiš od 
znancev - hvala lepa!

Kar verjeti nisem mogla, da ni
sem osamljena v neskladju pre
dnovoletnih hotenj in možnosti!

Gospa C je v našem tozdu znana 
kot ena tistih, ki popolnoma ob
vladajo družabnostno umetnost 
(in si to lahko tudi privoščijo).

Franček iz Kopra javlja

Halo Beograd, 
mi prihajamo!

Vsakoletni sejem Mode, letos je 
to bila Moda 1982, je posnetek sej
mov Munchna, Pariza, Milana, 
Stuttgarta. Ta sejem je za nas Ju
goslovane najbolj dosegljiv in se
veda tudi najbolj zanimiv. Tudi 
naša DO NANOS je poslala stro
kovne sodelavce na ogled sejma.
Ne zamerite mi, sodelujoči pri tem 
sejmu, da bom spet obračal jezik, 
o dobrem ali slabem.

Že sam začetek oziroma organi
zacija sejma sta bila, po domače 
povedano, pokakcana. Beseda, 
pokakcano, pride iz besede zalo
ge, smrdeti. Dogovarjali smo se in 
dogovarjali, in končno smo se tudi 
na podlagi direktive dogovorili.
Dogovor je bil, tovariši gremo, 
ampak organizirano. Organizacijo 
je prevzel nek »bizgec«, kateremu 
je bila organizacija bolj laška bese
da. Že sam odhod je bil neorgani
ziran. Štiri dni pred odhodom se 
ni prav vedelo, kdo gre z vlakom, 
kdo z avionom, kje se bo spalo.

Kljub zagotovilom, da je vse v re
du, smo izvedeli komaj 5 ur pred 
uporabo sobe za naslov hotela, kje 
pa se hotel nahaja, mi je prijazen 
taksist proti odškodnini 160 din 
pokazal.

Iz sosednjih 
republik

Veliko presenečenje zjutraj - 
vsak plača račun sam. Aviatičarji 
so imeli 5 ur zamude, železničarji 
pa pol ure. Prevoz na sejem je bil 
poglavje zase. Taksisti v Beogradu 
so kot ljudožerci; če imaš srečo, te 
oskubi manj, pa še vedno dovolj.

O samem ogledu sejma, mislim or
ganiziranem ogledu sejma, niti go
vora. Po sejmu smo hodili, kakor 
smo se pač znašli. Pogrešal sem 
začetnega razgovora in smernic o 
delu na sejmu, pa tudi nikakršne
ga zaključka ni bilo. Organizacijo 
takšnih strokovnih sejmov naj 
drugič prevzame »pravi bizgec«. 
Kritik o organiziranosti dovolj.

Beograd Moda 1982 je prikaz 
oziroma posnetek evropskih sej-

Nisem si mogla kaj, da je ne bi 
vprašala, koliko so jo prizadele 
stabilizacijske omejitve. Seveda, 
malce zavito.

»Meni je bilo pa lansko leto vse
ga čez glavo!«

Kar lasje so se ji naježili, da bi 
bila videti bolj ogorčena.

»Deset let že hodimo za Novo 
leto smučat v Collina di Santa Lu
cija seduta fra le candele acese. 
Saj veš, monden kraj, ni ravno po
ceni, ampak smo rekli, Silvestro
vo je samo enkrat v letu! Lani pa - 
taka muzika, ja, saj ni bilo za ple
sat! Neke italijanske polke, pa 
valčki, kot za kake kmete! Smo se 
pritožili, pa rkaj češ, noč je bila 
uničena. Hotelir seje opravičeval, 
častil, toda ko te mine, te mine! 
Verjetno bom kar doma pripravila 
kako pompozno stvar!«

Kurir Nande je prisopihal v so
bo z ogromno škatlo nekakih ro
kovnikov.

»Kam pa vi, Nande, letos za Sil
vestrovo?«

Nič hudobno ga nisem vprašala, 
čisto iz radovednosti.

»Kam le, kam! Doma bomo, kot 
vsa leta! Kje imamo pa denar, da 
bi okoli hodili! Kak liter boljšega 
bomo kupili pa kaj imenitnega za 
pod zob.« »Ja, ja, letos bo bolj te
sno vse skupaj, mi bomo tudi kar 
doma,« sem mu priznala.

In nekaj toplega in prijetnega se 
mi je razlezlo po zavesti. Spozna
nje, ki meje čisto prevzelo. Priha
ja trenutek, ko bomo dokončno 
obračunali z najbolj trdovratnimi 
ostanki socialnih razlik. Plod dol
goletnih prizadevanj zori! Živeli 
bomo po geslu: »Vsi imamo ena
ko!«. Na koncu to geslo sicer dobi
va kratek količinski prislov »ma
lo«, ampak to je malenkost v pri
merjavi z veličino zgodovinskega 
trenutka. Silna je tale stabilizacija, 
pa recite, če ni?

mov, Bologne, Munchna, torej v 
našem žargonu rečeno, »delux«. 
Zato pa moramo še bolj paziti, da 
je takšen ogled sejma res načrto
van, in ne da pač gremo, da si ga 
ogledamo.

Kje so bili naši referenti, s kate
rimi bi se dogovorili o tem ali 
onem? Sejem letos je bil dosti rev
nejši od svojih prednikov. Že sa
ma zasedba je bila 30%. Razstav
ljeno blago je bilo dobesedno sa
mo razstavljeno. Edino blago, ka
tero je bilo v zadostnih količinah 
pripravljeno, so bile travarice, sli- 
vovica, sremska kobasica in za - 
čuda, tudi kafica.

O poslovnih razgovorih pa sko
raj domala nič. Videčemo; trenut
no nema, ali biče, živi bili pa vide
li! Še najbolj so bili odkriti Slo
venci: Vidimo se v Sloveniji! Pa še 
res je. Kaj pa modni utrinki? Mla
di bi rekli, »vse živo«. Konfekcija 
je zelo napredovala, tako da se lah
ko primerja s svetovno modo. 
Ravno tako so bile na višku mo
dne revije. Istočasno s sejmom ži
vi tudi Beograd - natakarji, taksi
sti, seveda vsak po svojem siste
mu. Prvi dan mi je natakar zaraču
nal za pleskavico 110 dinarjev, 
drugi dan pa že 130 din. Isti prevoz 
s taksijem prvi dan 160 din, drugi 
dan 190 din s pripombo: »Ali mo
lim, bez računa«. Izkoristil sem tu
di priložnost, da si ogledam ponos 
Beograda, Beogradžanko; to je 
blagovnica na sedem »Štokov«. V 
tej blagovnici je na kup zmetano 
prodajno blago brez smisla in pra
vega reda. Isto pa lahko trdim tudi 
za blagovnico Mercator, ki je bila 
leta nazaj ponos firme. Za letos 
lahko celo trdim, da je prekosila, v 
negativnem smislu, celo Beograd
žanko. Polni dobrih in slabih vti
sov smo se zopet organizirano vr
nili proti domu. Moj zaključek, 
obisk sejmov je vedno zelo kori
sten, če je še tako slabo.

Kje so 
tiste stezice

Bencin smo omejili, 
bon-bončke razdelili, 
ne bomo se vozili, 
gori-doli in nazaj, 
Janez k Micki kot 
nekdaj.

Ža prazen nič, tja 
gor na Vič. 
brez zveze v goste, 
tja v Moste, 
vsak teden v Lašče, 
tja do tašče, 
po zelje, repo in 
ocvirke,
bile brez mej so naše 
AVTO dirke.

Zdaj vse minulo 
je...

V garaži avto bo 
zakljenjen stal, 
se vsak od nas bo 
peš podal, 
tja v Moste v goste 
in v Polje
zapelje INTEGRAL 
te rade volje.

Izboljšal se bo zrak 
v Ljubljani, 
saj bomo pešci vsi 
krajani,
bo varnejši prehod 
in prazna cesta, 
saj smo postavili 
stvari na prava 
mesta!

Peter Sep 
M-Velepreskrba 

TOZD Tovarna mesnih iz
delkov Ljubljana
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Cankarjev dom

Koledar prireditev za
Četrtek, 2. decembra, ob 19. uri.
Okrogla dvorana.
Vstopnice 35 din.
Mladi mladim. Koncert prirejata 

Glasbena mladina Ljubljane in 
Slovenije ter Cankarjev dom.

Natopili bodo kitarist Andrej 
Grafenauer in flavtist Cveto Kobal 
ob spremljavi pianistke Vlaste 
Doležal-Rus.

Program: J. S. Bach, Castelnuo- 
vo-Tedesco, Strajnar, Kumar, 
Martinu.

Četrtek, 2. decembra, ob 19.30.
Srednja dvorana 
Vstopnice 80 din.
Ivan Cankar: Jakob Ruda. Ama

tersko gledališče Tone Čufar, Je
senice. Režija: Vesna Arhar. Ja
kob Ruda je značilno delo sloven
ske dramatike. Poetična igra sim
bolističnega in novoromantičnega 
sloga. Čeprav je Jakob Ruda manj 
igrana Cankarjeva drama, še ne 
pomeni, da je manj znana. Zato je 
predstava Amaterskega gledališča 
Tone Čufar drzen spopad s Can
karjevim besedilom.

Pripravljeni smo organizirati 
zaključeno predstavo v popoldan
skem času.

Petek, 3. decembra, ob 19.30
. Srednja dvorana.

Vstopnice 100, 120 din.
Ivan Cankar: Hiša Marije po

močnice. Narodno pozorište, Beo
grad. Dramatizacija: Albert Kos. 
Režija: Borislav Grigorovič.

Na ljubljanski televiziji so pred 
leti posneli Cankarjevo delo Hiša 
Marije pomočnice. Tokrat pa gost
je iz Beograda to občutljivo izpo
ved o hrepenenju in sanjah v senci 
bolezni in smrti prikazujejo kot 
gledališko priredbo.

Sobota, 4. decembra, ob 10. uri. 
Mala dvorana.
Vstopnice 40 din.

Otroška matineja - Milan Dekle
va: Magnetni deček. Slovensko 
ljudsko gledališče Celje.

Pesnik Milan Dekleva je tokrat 
napisal svojevrstno igro za gledali
ški oder, ki so jo otroci že ob bra
nju navdušeno sprejeli. Novo igro, 
igrivo poetično, humorno, fanta
zijsko razkošno in situacijsko bo
gato bodo razumeli otroci prav 
vseh starosti.

Sobota, 4. decembra, ob 15. uri.
Velika dvorana.
RTV Ljubljana in Glasbena mla

dina Slovenije prirejata Kviz na 
temo »Barok v glasbi«.

Zaljučena javna televizijska od
daja.

Ponedeljek, 6. decembra.
Nova Gorica.
Koncert za pplesalca in tolkala. 

Gostovanje v Novi Gorici (Vojko 
Vidmar, Studio za tolkala).

Predstava je nastala februarja 
1982 v produkciji Cankarjevega 
doma.
Od 6. do 9. decembra, ob 18. in 20.
uri.

Mala dvorana.
Vstopnice 40 din.
Za vse projekcije: 250 din.
Teden sovjetskega filma. Odpri

te okna režiserja Devi Abašidzeja, 
Noč je bila kratka režiserja Mihai- 
la Belikova, Portret umetikove že
ne režiserke Aleksandre Pankra- 
tove, Zasebno življenje režiserja 
Julija Rajzmana, Ljubica mehani
ka Gavrilova režiserja Pjotra To- 
dorovskega, Pred zaprtimi vrati 
režiserja Rasirha Odžagova, Nepo
sredna naslednica režiserja Serge
ja Golovjeva, Glas režiserja Ilije 
Averbaha. i

Film za Teden sovjetskega filma 
v Ljubljani sta izbrala Milan Lin
dič, urednik filmskega programa 
pri Kinematografih Ljubljana in 
filmski publicist Viktor Konjar s 
sodelovanjem Sovexportfilma iz 
Moskve in predstavništvom So- 
vexportfilma iz Beograda.

Ponedeljek, 6. dec. ob 19.30
Velika dvorana. Vstopnice 80, 

100 din.
Ljubljanski oktet, jubilejni kon

cert ob 10-letnici delovanja
Ljubljanski oktet je tretji celo

večerni koncert sestavil iz naro
dnih in umetnih pesmi, ki jih je 
prepeval od jeseni 1972 do danes. 
S tem in z izidom nove velike plo
šče želi proslaviti 10-letnico delo
vanja.

Torek, 7. dec. ob 19.30
Velika dvorana. Vstopnice 120, 

150, 170, 200 din - Starš of Faith - 
večer črnskih duhovnih pesmi

Med izvajalci, ki imajo tradicijo 
v izvajanju črnskih duhovnih pe
smi (gospel, spiritual), ima eno vo
dilnih mest zasedba Starš of Faith 
iz Philadelphije. Sestavlja jo pet

pevk: Frances Steadman, Mattie 
Harper, Kitty Parham, Esther 
Ford, Sedie Keys, ki jih na klavir
ju spremlja Reginald Carter. V 
dolgoletni karieri so izbrusili svoj 
slog, zaradi katerega jih cenijo po 
vsem svetu. Od leta 1958, ko so se 
pevke v Philadelphiji zbrale v 
skupino Starš of Faith, so že dvaj
setkrat prepotovale Evropo in na
stopile na vrsti pomembnih festi
valov in velikih koncertnih odrih. 
Obiskale so tudi že Južno Ameri
ko in Afriko. Njihov spored se
stavljajo skrbno izbrane znane in 
manj znane črnske duhovne pe
smi. Velika dvorana Cankarjevega 
doma bo tokrat prvič predstavila 
pristno ljudsko glasbo, ki so jo 
izvajalke razvile do zavidljive 
ravni.

Sreda, 8. dec. ob 19.30
Srednja dvorana. Vstopnice 120 

din. Večer ljudskih plesov in pe
smi. Letni koncert akademske fol
klorne skupine France Marolt.

Priljubljena folklorna skupina 
bo predstavila plese in pesmi ju
goslovanskih narodov in narodno
sti.

Četrtek, 9. dec. ob 19.30
Srednja dvorana. Vstopnice 120 

din. Večer ljudskih plesov in pe
smi. Letni koncert akademske fol
klorne skupine France Marolt. 
Priljubljena folklorna skupina bo 
predstavila plese in pesmi jugo
slovanskih narodov in narodnosti. 

Četrtek, 9. dec. ob 19.30 
Srednja dvorana. Vstopnice 100 

din. Begnagrad - celovečerni kon
cert ansambla.

Poznavalcem slovenskega pri
zorišča popularne glasbe je ime 
Begnagrad znano že več let, dru
gim pa vsaj bežno že zaradi nena
vadnega imena. Tudi glasba, s ka
tero se je ansambel predstavil 
pred skoraj petimi leti, je bila ne
kaj posebnega. V zasedbi prevla
dujeta harmonika in klarinet. 
Navdih za glasbeno izražanje črpa 
iz slovenskega melosa. Izvajalsko 
težijo k jazzu in improvizirani 
glasbi, ki jo izpričujejo sedaj v no
vi zasedbi. Se vedno pa sta ključ
na izvajalca klarinetist Bogo Peč- 
nikar in harmonikar Bratko Bibič. 
Ansambel je posnel prvo veliko 
ploščo, ki bo decembra na policah 
prodajaln. Album je pripravila 
Produkcija kaset in plošč RTV 
Ljubljana.

Sobota, 11. dec. ob 10. uri
Mala dvorana. Vstopnice 40 din. 

Otroška matineja - sovjetske ri
sanke za otroke.

Sobota, 11. dec. ob 19.30 
Srednja dvorana. Vstopnice do

bite tudi v prosti prodaji. 2. kon
cert zborovskega abonmaja: pev
ski zbor .AKUD »Branko Krsma- 
novič« iz Beograda. Dirigent Da
rinka Matič

Ponedeljek, 13. dec. ob 15. uri
Srednja dvorana. Vstopnice 50 

din, Isidor Štok: Božanska kome
dija

Satira o stvarjenju sveta, o božji 
in zemeljski hierarhiji, o moči in 
nemoči, o oblastništvu, spletkah, 
računarstvu, zavisti in škodoželj
nosti. Ena od iger velikih in malih 
bogov, malih in velikih priskle
dnikov.

Likovni delež in režija je prispe
val Zlatko Bourek, gost iz Zagre
ba. Prevod: Milan Jesih. Glasba: 
Bojan Adamič.

Nastopajo: Laci Cigoj, Božo 
Vovk, Iztok Jereb, Nadja Vidmar, 
Lučka Brolc, Bojan Maroševič, 
Alja Tkačev, Peter Dougan, Breda 
Hrovatin, Sonja Kononenko, Jer
nej Slapernik.

Zaradi izrednega zanimanja za 
božansko komedijo vam sporoča
mo termine predstav v Cankarje
vem domu tudi za januar 1983.

Pripravljamo organizirane zak
ljučene predstave po naslednjem 
razporedu:

Ponedeljek, 17. jan. 1983 - po
poldan

Torek, 18. jan. 1983 - dopoldan 
in popoldan

Sreda, 19. jan. 1983 - dopoldan
Vabimo vas, da. si zaključeno 

predstavo čimpreje rezervirate.

DNEVI AVSTRIJSKE KULTU
RE OD 12. DO 22. DECEMBRA

Z avstrijskimi kulturnimi dnevi 
(kot zaključenim dogodkom) se v 
Sloveniji srečujemo prvič.

Svečano bi radi poudarili dan 
odkritja spominske plošče Gusta
vu Mahlerju, ki je glasbeno pot 
začel v Ljubljani, in Hugu Wolfu, 
znanemu avstrijskemu skladate
lju, ki je bil rojen na slovenskih 
tleh.

december
Sicer pa bomo v teh dneh pred

stavili avstrijsko kulturno ustvar
jalnost in poustvarjalnost v glasbi, 
literaturi, filmu, video-umetnosti, t 
od baroka do danes.

Nedelja, 12. dec. ob 10.00 
Veža Slovenske filharmonije 
Odkritje spominske plošče skla

datelju Gustavu Mahlerju 
ob 11.00
Mala dvorana Slovenske filhar

monije. Vstop prost 
Matinejski koncert skladb Gusta
va Mahlerja in Huga Wolfa 

Sodelujejo: Marjana Lipovšek, 
mezzosopran; Alfred Burgstaller, 
bas; Marjan Lipovšek, klavir in 
trio

ob 19.00
I. preddverje; Vstop prost 
Otvoritev fotodokumentacij ske 

razstave ob 250-letnici rojstva 
skladatelja Josepha Haydna

ob 19.30
Mala dvorana; Vstop prost 
Koncert skladb J. Haydna v 

izvedbi ansambla Collegium mu- 
sicum iz Zagreba 

Ponedeljek, 13. dec. ob 18.00 
Novinarsko središče 
Otvoritev razstave knjig sloven

skih avtorjev iz avstrijske Koro
ške

ob 19.00
Sejna dvorana I 
Pogovor na temo: Sedanji polo

žaj slovenske književnosti na av
strijskem Koroškem; literarni ve
čer sodelujočih avtorjev 

Sreda, 15. dec, ob 19.00 
Mala dvorana; Vstopnice 40 din 
Nevidni nasprotnik; (Unsicht- 

bare gegner) projekcija filma reži
serke Valie Export 

Četrtek, 16. dec. ob 19.00 
Mala dvorana; vstopnice 40 din 
Človekoljubne žene (Menschen- 

frauen) projekcija filma režiserke 
Valie Export 

Petek, 17. dec. ob 19.00 
Novinarsko središče 
Richard Kriesche (Graz); Video 

art„ demonstracija sodobnih

Sreda, 15. dec. ob 19.30
Velika dvorana
Vstopnice 100, 120, 150 in 170 

din, dobite jih tudi v prosti prodaji 
3. Koncertni večer simfonikov 

RTV Ljubljana 
Dirigent: Š. Marczik 
Solist: E. Houška, N. Petrov 
Program: L. Lebič - Novembr

ske pesmi; G. Gershwin - Koncert 
za klavir in orkester v f-molu; S 
Krausse - Ljudska glasba; W. Ki- 
lar - Krzesany 

Četrtek, 16. dec. ob 19.30 
Srednja dvorana 
Vstopnice 100 din 
New swing quartet Ota Pestner

ja večer črnskih duhovnih pesmi 
Petek, 17. dec. ob 17.00 
Mala dvorana 
TV drame Janeza Drozga 
Po motivih Prežihovega Voran- 

ca v okviru premiere celovečerne
ga igranega filma Boj na požiral
niku

Petek, 17. dec. ob 20.00
Srednja dvorana 
Boj na požiralniku 
Svečana premiera slovenskega 

filma Janeza Drozga po noveli 
Prežihovega Voranca, predstavi
tev ekipe in pogovor o filmu.

V glavnih vlogah: Bert Sotlar, 
Jerca Mrzel, Polde Bibič, Marjan 
Srienc, Anton Petje, Mitja Šipek. 

Sobota, 18. dec. ob 10.00 
Mala dvorana 
Vstopnice 40 din 
Otroška matineja tudi za šoloob

vezne otroke; S. Raisner: Saj si 
vendar punca; Primorsko dram
sko gledališče; Nova Gorica 

Sobota, 18. dec. ob 19.30 
Mala dvorana in Novinarsko 

središče
Vstopnice 120 din 
Vaclav Havel: Avdienca/Vernis- 

sage
Gostuje: Atelje 212 Beograd; 

Režija: Ljubomir Draškovič; Pe- 
tar Kralj je prejel nagrade za glav
no vlogo v Havelinih enodejan
kah. Atelje 212 je s tema enodejan
kama že gostova! v Ljubljani. Do
živel je velik uspeh in zato gosto
vanje ponavljamo.

Nedelja, 19. dec. ob 19.30 
Srednja dvorana 
Vstopnice 100, 120 din 
Klemen Grubišič: Buzdovan 
Gostuje: Atelje 212, Beograd;

1. Koledar prireditev pripravljamo vnaprej in za daljše 
obdobje, zato se zgodi, da ga kasneje nekoliko prilagodimo. 
Prosimo vas, da naš program sproti preverite tudi v dnev
nem časopisju (v Delu, Dnevniku, Večeru) ali pri nas v 
Cankarjevem domu.
^2. Informacije o prireditvah po tel.: 221-121, int. 429,438 in

3. Za vse abonmajske koncerte so na voljo tudi vstopnice 
v prosti prodaji.

4. Vstopnice so v prodaji pri blagajni Cankarjevega 
doma v Emonskem prehodu od ponedeljka do petka od 9. 
do 14. in od 17. do 19., ob sobotah od 9. do 13. ali pred 
začetkom predstave. Za nedeljske prireditve je blagajna 
odprta tudi ob sobotah od 17. do 19. ure. Rezervacije po 
telefonu 222-815 pri blagajni Cankarjevega doma. Za sku
pine lahko pošljete tudi naročilnico.

Popusti
1. Za mladino v organiziranih skupinah nad 20 oseb -
iz Ljubljane nudimo 20%,
- izven Ljubljane pa 30% popusta.
Pri zaključenih predstavah za mladino iz Ljubljane velja 

30%, za izven Ljubljane pa 50% popust.
2. Pri konto predplačilu več kot 20 vstopnic nudimo 

delovnim organizacijam
- iz Ljubljane 20%,
- izven Ljubljane pa 30% popusta.
Za delovne organizacije izven Ljubljane velja za organizi

rane skupine nad 20 oseb običajni 20% popust.
Koledar je izdal programski oddelek, center za stike z 

javnostjo, uredila Marjetka Heric, lektorirala Lidija Kuhar. 
V Ljubljani, 25. novembra 1982

iskanj na področju izražanja z vi
deo tehniko

Ponedeljek, 20. dec. ob 19.30
Okrogla dvorana; Vstopnice 100 

din
Giinther Radhuber (Linz) čem

balo
' Torek, 21. dec. ob 19.30

Srednja dvorana; Vstopnice 120 
din

Jazz trio; Karl Heinz Miklin 
(Graz)

Sreda, 22. dec. ob 20.00
Velika dvorana; Vstopnice 170 

din
Orkester Johanna Straussa z 

Dunaja; skladbe bratov Strauss in 
Franza von Suppea

Ponedeljek, 13. dec, ob 19.00
Torek, 14. dec. ob 19.00
Mala dvorana; vstopnice 40 din,, 

za obe predstavi 60 din
George Melies
Izbor najuspešnejših filmov 

znamenitega francoskega režiser
ja iz obdobja nemega filma, ime
novanega tudi filmski čarovnik. 
Projekcije bo spremljal pianist, ta
ko kot je to bilo v starih časih, na 
začetku našega stoletja.

Režija: Zoran Ratkovič 
Buzdovan je ena redkih roko

ko j skih komedij ohranjena v ro
kopisu, ker je bila namenjena bra
nju, in ne uprizarjanju ali tiskanju. 
Osebe so meščani Makarske. Ker 
nastopajo v komediji osebe pod 
pravimi imeni, so jo brali le v oz
kem krogu. V duhu časa in takrat
ne mode je komedija prijetno 
zbadljiva in dovtipna.

Na Dnevih komedije leta 1977 v 
Svetozarevu so podelili: Petru 
Kralju, za najboljšo igralsko stva
ritev, nagrado in kipec Čuran; Lji- 
Ijani Dragutinovič nagrado za naj
boljšo stransko vlogo in Bori Stje- 
panoviču nagrado novinarjev. Pe- 
tar Kralj je za vlogo kapetana Ivu- 
liča prejel istega leta na MES Sara
jevo tudi zlati lovorov venček. 

Sreda, 22. dec. ob 19.00 
Četrtek, 23. dec. ob 19.00 
Srednja dvorana 
Vstopnice 80, 100 din 
Matjaž Kmecl; Mutasti bratje 
Slovensko stalno gledališče iz 

Trsta; Režija: Jože Babič 
Nova drama dr. Matjaža Kmecla 

obravnava problematiko naro
dnih manjšin.

Četrtek, 23. dec. ob 19.30
Velika dvorana 
Slovenske filharmonije 
Srebrni Abonma 

Klavir: Vladimir Krajnjev 
Program: Chopin - 4 balade; 

Debussy - 6 preludijev; Prokofjev 
- Sonata št. 7 

Sobota, 25. dec. ob 10.00 
Okrogla dvorana 
Vstopnice 40 din 
Otroška matineja, Čindarasa - 

Bumbarasa; Kabaretni progran1 
za najmlajše; Nastopajo: pantomi
mik Andres Valdes, čarovnik Mi
ran Čanak in Lutkar Cveto Sever 

Mižek Figa z otoka Niga je pova
bil prijatelja, da bi uganjala čudno 
čudovite reči. Pantomimik igra 
glavo, čarovnik pa prebada balo
ne, ki pa nikoli ne počijo. Pa še 
marsikaj drugega bodo uganjali za 
male prijatelje.

Nedelja, 26. dec. ob 19.30 
Srednja dvorana 
Bulgakov-Kljakovič-Grgič-Ka- 

biljo:
Crveni otok (Rdeči otok); Hrvat- 

sko narodno kazalište Komedija, 
Zagreb

Prvo gostovanje gledališča Ko
medije iz Zagreba v Cankarjevem 
domu z najbolj uspelim musica- 
lom pretekle sezone.

Ponedeljek, 27. dec. ob 19.30
Velika dvorana
Vstopnice 100, 120, 150 in 170 

din. Dobite jih tudi v prosti pro
daji.

Simfonični orkester Slovenske 
filharmonije

Rdeči abonma in izven; Diri
gent: Bogo Leskovic; Solist: Vla
dimir Krajnjev

Program: Prokofjev - Poročnik 
Kije; Mozart - Rondo za klavir in 
orkester; Prokofjev - Koncert za 
klavir in orkester št. 1 v Des-durU 
op. 10; Brahms - Simfonija št. 4 v 
e-molu op. 98 

Torek, 28. dec. ob 19.30 
Okrogla dvorana 
Vstopnice 100, 120 din 
Kantavtor Marjan Smode z an

samblom
Sreda, 29. dec. ob 19.30
Velika dvorana 
Vstopnice 100, 120 din 
Koncert ob 250-letnici rojstva 

skladatelja J. Haydna; Izvajajo: 
zbor, orkester in solisti, študentje 
Akademije za glasbo, dirigent 
prof. Anton Nanut 

Program: Koncert za orgle in or
kester št. 2. v C-duru, Simfonija v 
D-duru (Londonska), Missa sancti 
Nicolai

Razstave v decembru 1982
Do 5. dec. v I. preddverju: 
Likovna razstava ob festivalu Re' 
volucija in glasba 
Od 6. do 9. dec. v Sprejemni dvo
rani:
razstave Zimske olimpijske igre -■ 
Sarajevo ’84
Od 15. dec. 1982 do 5. jan. 1983 v 
Sprejemni dvorani: 
razstava Shakespeare in njegov 
čas (posreduje: The British Coun' 
cil) T
Od 15. dec. 1982 do 5. jan. 1983 vi 
preddverju:
razstava William Shakespeare 'j 
svetu (pripravil Slovenski gledal1' 
ški in filmski muzej)
Od 12. do 18. dec. v II. preddverju: 
razstavi v okviru prireditev Av' 
strijski kulturni dnevi:
- Razstava ob 250-letnici 
Haydnovega rojstva
- knjižna razstava PruntscheV3 
zbirka

Kulturno vzgojni program ^ 
december 1982
Gledališki kulturni dnevi (zaklj^' 
čeni za šole) 8., 9., 10. decembrav 
Mali dvorani
Predstavitve knjig . v
3. dec. ob 11.00 v Sejni dvoran1 
Predstavitev novih knjig Držav'11 . 
založbe Slovenije
22. dec. ob 11.00 v Sejni dvoran
Predstavitev novih knjig Cank^ 
jeve založbe •
Problemske tribune, okrogle ^ 
ze, pogovori ■.
8. dec. ob 17.00 v Okrogli dvoraru
Religija - pogovor (s sodelo^
njem Marksističnega centra 
ZKS) . Tt:
23. dec. ob 9.00 v Sejni dvoran1 
Knjiga in mladi bralec - pogoV° 
Literarni večeri
6. dec. ob 18.00 v Okrogli dv01"® , 
50 let slovenske marksistične11 
ramo publicistične revije Kn]lZ 
nost j j:
23. dec. ob 19.00 v Sejni dvoran^ 
Pesništvo na Koroškem (v olLriji 
prireditev Avstrijski kun 
dnevi)22. dec. ob 17.00 v Okrogli 
ni: Marš bo naš requiem II 
Lastna ustvarjalnost mladih j-a- l 
16. dec. ob 10.00 v Okrogli 
ni: 40 let Pionirske organizuc 
27. dec. ob 10.00-v Okrogli 
ni: '

<

2
2
2

. dec. ob 10.00-v Okrogli ^ 
40 let Pionirske organi^3
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Izvrsten uspeh ekipe M-Hoteli 
gostinstvo

Matjaž Marinček

Trikrat zlati
V Portorožu, našem najbolj turističnem kraju, je bil 

27. in 28. oktobra jubilejni 30. gostinsko turistični 
zbor. Udeležila se ga je tudi sedemčlanska ekipa de
lovne organizacije Mercator-Hoteli gostinstvo in do
segla izvrsten uspeh.

Ekipo, ki jo je vodil Nedeljko 
Perič, vodja kuhinje v ljubljan
skem hotelu Ilirija, so sestavljali 
še Anica Barišič, 'kuharica v hote
lu Ilirija, Janez Meglen, vodja po
slovne enote Jelen, Draga Ško
dnik, vodja strežbe v restavraciji 
hotela Ilirija, Emil Železnikar, ki 
je prav tam natakar, Ana Sterle, 
vodja slaščičarske delavnice tozda 
Kavama Evropa, in Štefka Cola
rič, vodja kuhinje v krškem hotelu 
Sremič.

Janez Meglen je za tekomovanje 
pripravil pogrinjek »Srebrna po
roka« in zanj dobil srebrno meda
ljo. Draga Škodnik je prikazala 
razkosavanje telečje krače, Emil 
Železnikar pa flambiranje. Izvr
sten uspeh za ekipo pomenijo tri 
zlate medalje, ki so si jih prislužili:

Ana Sterle s torto na temo »Me
dnarodno leto otroka«, Štefka Co
larič, ki je pripravila goveji hrbet 
po gobarsko, ter Nedeljko Perič in 
Anica Barišič, ki sta pripravila 
»Jadranski potpuri«, sestavljen iz 
školjk, rakov in rib. Vodja ekipe je 
poudril, da se za uspeh lahko zah
valijo odličnosti posameznikov, 
pa tudi homogenosti in pripravlje
nosti ekipe.

Mercator - Mednarodna trgovina

Mercator—Mednarodna trgovina širi 
svojo dejavnost v Iraku

Nove možnosti za delo 
v tujini

Delovna organizacija Mercator-Mednarodna trgo
vina je po enoletnem poslovanju na osnovi pogodbe, 
sklenjene s SCT in IMF iz Ljubljane, v Iraku na 
julijskem natečaju v konkurenci več jugoslovanskih 
podjetij uspela pridobiti nove posle v okviru preskrbe 
in gostinskih storitev v Klubu Jugoslovanov v Ba
gdadu. Po novih pogodbenih obveznostih naj bi 
adaptirala restavracijski objekt s predvidoma 400 se
deži in organizirala celotno preskrbo ter gostinske 
usluge. Za realizacijo tekočih kakor tudi nove pogod
bene obveznosti potrebuje večje število delavcev, 
zato vabi k sodelovanju delavce, ki so v delovnem 
razmerju v eni od OZD sestavljene organizacije Mer
cator, da se prijavijo za naslednja dela oziroma na
loge, navedena v spodnji tabeli na tej strani.

Izbrani delavci bodo sklenili de
lovno razmerje za določen čas, 
praviloma za 6 mesecev, z mož
nostjo podaljšanja za največ eno 
takšno obdobje. Vsem delavcem 
sta zagotovljeni primerna nastani
tev in prehrana. Osebni dohodki 
so določeni s pravilnikom. Pred 
oddajanjem prošenj morajo vsi 
kandidati dobiti pismeno soglasje 
temeljne organizacije, kjer zdru
žujejo delo, s sklepom pristojnega 
samoupravnega organa TOZD o 
začasnem mirovanju pravic delov
nega razmerja za čas predvidene 
začasne razporeditve na delo v tu
jini.

Kandidati morajo ob prošnji do
staviti pismena dokazila:

- da niso bili kaznovani z zapor
no kaznijo oziroma niso v sodnih 
oziroma preiskovalnih postopkih
- da so odslužili vojaško obvez

nost
- da so popolnoma zdravi (obve

zen je zdravniški pregled)
- veljaven potni list
- urejeno zdravstveno izkaznico
- delovno knjižico

- mednarodno vozniško dovo
ljenje za kandidate, kjer se zahte
va vozniški izpit ustrezne katego
rije

- vprašalnik, ki jim ga bo posre
dovala po pošti kadrovska služba 
Mercator-Mednarodna trgovina

- 20 fotografij dimenzije 6x4 
cm

- veljavno izkaznico o živilskem 
pregledu

- vse listine, s katerimi kandida
ti dokazujejo strokovno usposob
ljenost oziroma izobrazbo.

Zaradi omejenih možnosti na
stanitve niso zaželjeni zakonski 
pari. Kadrovska služba opozarja 
kandidate, da v postopku izbira
nja ne daje informacij po telefonu. 
Prav tako ne sprejema na razgo
vor kandidatov v kadrovski služ
bi, če ti niso bili pismeno vabljeni, 
z navedbo datuma in časa razgo
vora.

Kandidati naj pošljejo vloge na 
naslov Mercator-Mednarodna tr
govina, 61000 Ljubljana, Titova 66, 
z oznako »Kadrovska služba - 
Irak«.'

Kadrovske potrebe delovne enote Irak v letih 
1983 in 1984

KADROVSKE POTREBE DE IRAK V LETIH 1983 in 1984

VS-visoka izobrazba 
VŠ-višja izobrazba 
SS-srednja izobrazba 

VKV-poklicna šola z dod.

KV-poklicna šola
PU- osn. šola s priučitvijo
OŠ-osnovna šola

KOLONA 10: akt.-aktivno znanje jezika 
pas.-pasivno znanje jezika 

, VD-poznavanje osnov varstva pri delu
ŽP-veljavno potrdilo o živil, preg ledu

HM-izpit iz higien. minimuma 
ZT-opravljen izpit za ZT registr. 
"B"-voznik za "B". kategorijo 
"C"-voznik za "C" kategorijo
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Agraria Koper

Jutranja megla, hladnejši in krajši dnevi, pa seveda 
kupi odpadlega listja zgovorno pričajo, da smo zako
račili globoko v jesen. Izteka se celo november in le še 
mesec, ki bo tudi kaj hitro naokrog, nas loči od no
vega leta.

Seveda so prej tu še novembrski 
prazniki, marsikdo pa si je pred 
koncem leta morda tudi omislil 
krajši dopust. Vedno pa se poraja 
eno in isto vprašanje: kam? Z Ra
densko smo se dogovorili, da vas 
za kakšen dan povabimo v gosto
ljubno in prijetno Prekmurje.

Ker je Radenska doma v Raden
cih še mi začnimo tam. Radenci so 
znani doma in v svetu, saj tam že 
več kot stoletje izvira svetovno 
znana mineralna voda; mineva tu
di sto let, ko so v zdravilišču spre
jeli prve paciente. Radenci so kraj, 
ki skriva kup zanimivosti in po
sebnosti in kdor je bil tam vsaj 
enkrat, je odšel z dobrimi vtisi in 
se rad vrača.

Pravijo, da j^ »srce« Radencev
hotel Radin. Ce boste tam našli 
svoj začasni dom, vam zagotovo 
ne bo žal. V hotelu Radin bodo 
delavci poskrbeli za to, da se boste 
počutili nadvse prijetno - tisti, ki 
vrtijo kuhalnice v kuhinji, pa tisti, 
ki postrežejo v restavraciji in seve
da tisti, ki skrbe za zabavo in ra
zvedrilo.

Ce se boste vsaj nekaj dni mudi
li v Radencih, boste storili čisto 
prav, če boste svoje bivanje tam
kaj združili tudi s koristnim: z od
ločitvijo za preventivni zdravniški 
pregled. Hiter tempo življenja, ne
prestane živčne napetosti, preo
bremenjenost in kupr raznih te
gob, ki vas pestijo tako ali druga
če, lahko pustijo resne posledice. 
V Radencih znajo pomagati in dali 
vam bodo tudi napotke za zdravo 
življenje.

Ko smo že pri zdravju: zdravje je 
v mineralni vodi Radenska s tremi 
rdečimi srčki. Zdravje pa je tudi v 
gibanju, v športu. Prav zato so na 
voljo bazen, trim kabinet, pa trim- 
ska steza, razna športna igrišča, 
kolesarske poti (kolesa si lahko se
veda sposodite tam) in še kaj. 
Vsakdo bi lahko našel kaj zase in 
dolgčas prav gotovo nikomur ne 
bo. .

V začetku sestavka sem ome
nil, da so Radenci znani po vsem 
svetu. Da je temu res tako, priča 
tole: pred dobrim mesecem dni 
jih je obiskal prof. dr. Christian

Bamard, znameniti in svetovno 
znani južnoafriški kirurg, ki je 
leta 1967 v Capetownu prvi na 
svetu opravil zahtevno in odgo
vorno operacijo, presaditev srca.

Pišem o Radencih, vas vabim 
tja, vi pa se gotovo sprašujete, ka
ko bi tja sploh prišli v teh časih, ko 
naši jekleni konjički po večini po
čivajo v garažah. Cisto preprosto: 
najlaže z avtobusom. Tako za mar
sikoga odpade nadležna in morda 
utrudljiva vožnja, pa še dosti cene
je je. Iz Ljubljane do Radencev 
boste za avtobusno vozovnico od
šteli le 149 dinarjev, avtobusov pa 
je dovolj - vse od zgodnjega jutra 
do večera.

Nedaleč od Radencev so Morav
ci. Tam so leta 1960 začeli iskati 
nafto, vendar je niso našli. Name
sto te je na dan pridrla vroča, zdra
vilna mineralna voda. To je odlo
čilno vplivalo na razvoj majhne 
prekmurske vasice. Tam so nasta
le zdaj že znamenite Moravske To
plice, se širile in postajale vse bolj 
priljubljene. Zdaj, ko slavijo že 20- 
letnico, so to obeležili tudi z novo 
delovno zmago: pred dobrim me
secem dni so odprli nov hotel Ter- 

- mal. Gostinski objekti nosijo svo
je oznake in hotel Termal sodi ta
ko v kategorijo B. Urejen je so
dobno in v njem je prav vse tisto, 
kar je za dobro počutje gostov po
trebno, Vse sobe so lepe in sodob
no opremljene, 252 novih ležišč pa 
je zmogljivosti Moravskih Toplic 
močno povečalo. Restavracija po
nudi razen klasičnih jedil mnoge 
kulinarične posebnosti, pa tudi 
dobro kapljico iz bližnjih goric.

V Moravcih in okolici je lepo. Ce 
boste za praznike kakšen dan pre
živeli tam, potem se boste zagoto
vo naužili dovolj svežega zraka, se 
prijetno odpočili in se vrnili boga
tejši za mnoga nova spoznanja. 
Okoliški vaški lončarji vam bodo 
radi pokazali, kako nastaja črna 
keramika, zanimiv bo ogled Pleč
nikove cerkve v Bogojini in še kaj.

Še veliko bi lahko naštevali, 
vendar boste marsikaj odkrili sa
mi. Seveda, če boste preživeli vsaj 
nekaj dni v gostoljubnem Prek
murju, kamor vas vabi Radenska.

Mile Bitenc

Iz informatorja Uprave za 
inšpekcijske službe
Ljubo Gobec

O tablah, svetlobnih 
napisih in reklamah

Zaradi izredno zanemarjenih in 
razpadajočih napisnih tabel, svet
lobnih naprav in reklam je bil leta 
1965 sprejet mestni odlok o napi
sih in svetlobnih reklamah. Ko
munalna inšpekcija je na začetku 
svojega delovanja ugotavljala, da 
nihče ni vzdrževal, popravljal ali 
obnavljal napisnih tabel in re
klam, ki so zato izredno kazile vi
dez mesta. Z opozorili preko tiska 
in radia ter z ustreznimi ukrepi je 
že v nekaj letih dosegla, da so 
upravljalci oziroma lastniki sami 
začeli reklamne table in napise 
vzdrževati, popravljati in obnav
ljati.

Precejšnje število lokalov ni 
imelo predpisanih svetlobnih na
pisov, zato so inšpektorji z odloč
bami odredili, da se namestijo v 
skladu z odlokom. Komunalna 
inšpekcija pa že zahteva, da jih 
morajo po potrebi tudi čistiti, kar 
še zlasti velja za spomladanski 
čas. Tu in tam so takšne napisne 
table in svetlobni napisi ter rekla
me nekaj časa pokvarjeni ali po
škodovani, saj je za ukrep potre
ben celotni upravni postopek, od 
zaslišanja stranke preko izdaje 
ureditvene odločbe z določenim 
rokom in po potrebi tudi do 
upravne izvršbe, ki jo odredi inš
pekcija na stroške stranke. Napi
sne table in reklame ter svetlobni 
napisi so torej pod rednim nadzo
rom komunalne inšpekcije, ki v 
vseh potrebnih primerih dosledno 
ukrepa.

Nazdravite s kozarcem dobrega
Pred nami so prazniki, najprej še novembrski, kaj 

hitro pa bo tu tudi Novo leto. Ob praznikih radi 
posedimo v prijetni družbi in popijemo kozarček do
brega vina. Prav je, da vino malce bolj spoznamo: da 
vemo, kdaj in kako se servira, pa še kaj. Tako smo se 
tokrat s koprsko Agrario dogovorili, da v kratkem 
besedilu predstavimo paleto vin, ki jih pridelujeta 
njena tozda Vinakoper in Vinakras.

refošk
Med rdečimi sorta
mi je v preteklosti 
v Istri prevladoval 
refošk. Ob nene

hni skrbni negi vinogradnikov da
je odlične pridelke. Sadijo ga na 
najbolj sončnih legah, kjer grozdje 
sicer pozno, vednar pa odlično do
zoreva. Jeseni, ko grozdje dozore
va, je svojevrsten pogled pa rdeče 
vinograde refoška med oljkami.

mališča grozdja, skladiščnih 
zmogljivosti in nove polnilne lini
je pomenijo realizacijo začrtane 
tehnologije. Klet lahko danes 
prevzame kar 30 vagonov grozdja 
dnevno, vskladišči pa celo 430 va
gonov vina.

V tozdu Vinakoper to vrsto 
grozdja pridelujejo po izboljša
nem klasičnem postopku, zato se 
vino odlikuje po intenzivno rubi
nasto rdeči barvi. Visoka skupna 
kislina povečuje apetit in pospe
šuje prebavo. Prav zaradi tega 
strokovnjaki refošk priporočajo k 
»težjim« jedem. Odlično se poda k 
dobremu pršutu in tekne ob jedeh 
na žaru. Zmeren alkohol ga dela 
zelo pitnega. Poglejmo še, kako ga 
postrežemo: najprimernejša tem
peratura za serviranje je med 16 in 
18 stopinjami Celzija.

Kraški teran je suho vino, kar- 
minasto rdeče barve, vsebuje veli
ko mlečne kisline (8 do 10%) in 
ima nizko stopnjo alkohola (od 10 
do 11 vol.%). Teran priporočajo 
zdravniki tistim bolnikom, ki ima
jo težave s prebavo; kraški teran 
pospešuje tek. Odlično prija ob 
kraškem pršutu, ob raznih narez
kih, ponudimo ga k mesu na žaru, 
svinjini, divjačini, k pikantnemu 
siru in drugim posebnostim.

kabernet

kraški teran
Kraški teran je do-

__________ ma seveda na Kra
su, na planoti, vtis

njeni med tržaški zaliv, obronke 
Vipavske doline in Brkinskega 
gričevja. Vinska klet je prevzela 
nase skrb za razvoj tehnologije, 
predelave in šolanja ter za prodajo 
vin. Sodobna oprema, od prevze-

Kabernet se lahko 
pohvali kot sorta 
naj kakovostnej ših 
svetovno znanih 

vinogradniških področij. Prav za
to ni niti najmanj slučajno, da med 
rdečimi sortami koprskega vino
rodnega okoliša zavzema dobršen 
del. Poznavalci trdijo, da pri nas 
dosega izredno visoko kakovost in 
da je zaradi tega pri nas našel svo
jo drugo domovino. Še to: v naših 
vinogradih je zasejan predvsem 
kabernet sauvignon.

Kakšne so njegove odlike? Stro
kovno predelano grozdje, skrbna 
nega in zorenje v lesenih hrasto
vih sodih mu dajo ob zmernem 
alkoholu vse odlike, ki jih pozna-

Ko je komunalna inšpekcija 
ugotovila, da na mnogih lokalih

manjkajo svetlobni napisi, so na 
njeno pobudo imenovali strokov
no komisijo pri ML. Ta je obravna
vala videz svetlobnih napisov in 
reklam, ni pa pristojna za besedilo 
oz. pravilno rabo slovenščine. 
Svetlobne reklame zaradi reduk
cije električnega toka največkrat 
ne smejo biti prižgane, pri večini 
pa je že dotrajana elektro instala
cija s transformatorji, stikali in po
dobno, zaradi česar bi prišla v po
štev le temeljita, vendar draga ob
nova. Inšpekcija je že večkrat opo
zorila, da bi bilo potrebno v našem 
mestu tudi za napisne table, svet
lobne napise in reklame določiti 
ustrezne osnove za prenovo. Veči
na teh je tudi po obliki zastarelih. 
Za nekatere predele mesta, kot na 
primer ža staro Ljubljano, je po
trebno določiti še posebna merila. 
Kar zadeva slovenski jezik, so 
marsikateri napisi neprimerni, 
vendar za ureditev tega problema 
ni nobenega posebnega predpisa. 
Tudi upravni organi, ki izdajajo 
uporabna dovoljenja za lokale ali 
obrtna dovoljenja, na to področje 
baje ne morejo posegati. Zakon o 
združenem delu le odloča, da ima 
vsaka delovna organizacija na po
dročju gospodarske dejavnosti fir
mo, ki se vpiše v sodni register. 
Firma pa ne sme vsebovati izra
zov, ki so neznani v jezikih naro
dov in narodnosti Jugoslavije, v 
kateri se firma glasi. Res pa pravil
nik za gostinsko dejavnost navaja, 
da mora biti napis v slovenskem 
jeziku. Poleg tega se lahko upo
rabljajo tudi mednarodni znaki ali 
napisi v drugih jezikih.

V hotelu Sremič v Krškem

Mile Bitenc

Sestanek z modo

valci od njega zahtevajo. Nekoliko 
višja skupna kislina in bogata 
sortno značilna plemenita cvetica 
prideta v celoti do izraza, zlasti pri 
starem vinu.

Mlado vino kabernet stresemo 
pri 16 do 18 stopinj Celzija. Svojo 
vrhunsko kakovost vino doseže 
po 6 do 8 letih staranja; takrat ga 
serviramo pri temperaturi 18 do 20 
stopinj Celzija. Priporočajo ga zla
sti k skrbno pripravljeni divjačinii 
staro vino pa lahko služi tudi kot 
desertno vino.

merlot
Merlot je visoko 
kakovostna rdeča 
sorta vseh zname
nitih vinogradni

ških področij. Tej sorti so v kopr
skem vinorodnem okolišu name
nili najugodnejše vinogradniške 
lege. Prav zaradi tega dosega vr
hunsko kakovost. Da je temu res 
tako, pričajo, številna priznanja, ki 
so jih dobili doma in po svetu. 
Trta sama dobro uspeva in bogato 
rodi; grozdje ob trgatvi dobro do
zoreva in dosega dobro sladkorno 
stopnjo. S staranjem dosega vr
hunsko kakovost.

Njegove odlike so temna rubi
nasta rdeča barva, diskretna, sort
no lepo izražena cvetica in zmerna 
količina kislin. Merlot je alkohol
no srednje močno vino, ki ga zara
di naštetih odlik’ strokovnjaki pri' 
poročajo k težji hrani. Kakšnega 
pijemo? Mlado vino serviramo p? 
temperaturah med 16 in 18 stopi' 
njami Celzija, starega pa od 18 do 
20 stopinj Celzija. S staranjem v' 
hrastovih sodih pridobiva na ka' 
kovosti in doseže najboljšo po 3 
do 4 letih v sodih in kasneje v' 
steklenicah po 4 do 5 letih.

malvazija
Malvazija bo g°' 
tovo teknila ljubi' 
teljem dobre bek 
kapljice. Malvazij3 

je stara istrska sorta, ki jo sadijo<r 
sončne zavetne lege. Kakovosti^ 
in obilne pridelke daje predvsek 
v neposredni bližini morja. Vuk 
odlikuje svetla zlatorumenkask 
barva s prijetno kislino.

Grozdje predelujejo po najsv 
dobnejših tehnoloških postopki11 
in zaradi tega je brez konzerva11' 
sov. Malvazijo ponudimo ohlajen0 
na 10 do 12 stopinj Celzija, prip0-
ročajo pa jo k ribam, školjkaU1'•» • i _ _j_Jarakom in drugim specialitetam 
morja. Nepogrešljiva je pri juhk 
in pikantnih sirih ter belem mes11 
Tri do štiri leta stara malvazij3' 
zlasti boljših letnikov, je odličn3 
tudi kot desertno vino.

Toliko o vinih Vinakoper in V' 
nakras. Morda ste izvedeli kaj n°' 
vega, vsaj o tem, kdaj in kak°j 
kakšno vino postrežemo. V ličnk 
kartonskih zloženkah so ta vin3 
lahko tudi lepo darilo. ,

Mile BiteH'

1
stila, pa športnih rekvizitov, s 
dnih dodatkov in še česa. Bilo J i
veliko prijetne paše za oči: ob j
delih za zimo, šport in rekreacij0'
pa za toplejše pomladne dni, za n3
plažo ali za svečane izhode. Piša0

Če bo naslednje leto spet, bomo v naslovu že lahko 
zapisali Tradicionalna revija v Krškem. Letos pa je 
bila drugič zapored in spet so jo pripravili delavci 
Mercator-Preskrbe iz Krškega. Na reviji so predstavili 
tisto, kar je že in kar bo v naslednjih mesecih moč 
kupiti v Nakupovalnem centru v Krškem in v Blagov-

paleta modelov, ki so jih tudi1 (
krat predstavljale manekenke (
manekeni UMAH iz Zagreba, sef *
vrstila debelo uro, ampak mn?'j 
bi ob vsem tem zdržali še uro dl j0; z 

Malce hladno občinstvo, na zf) n 
četku, se je kasneje bolj razživ® 
in tako ni bilo težko najti sodeluj 
če za razne zabavne družabne i#
Smeha in veselja je bilo zvr'1 
koš; pester program, dobra glaS ^ 
domačih Kukmakov in seveda 0.Jši)1lična kuhinja in postrežba nas ,

mci.

Zamisel o modni reviji, ki naj 
pokaže tisto, kar je ukrojeno v 
konfekciji, se je porodila lani in že 
lani je modna pista v hotelu Sre
mič prvič zaživela. Uspela priredi
tev je navdušila trgovce in druge 
poslovneže in seveda občinstvo; 
mardikdo je želel, da se to vsaj ob 
letu ponovi.

»Leto se je obrnilo in čeprav 
morda malce težje kot lani, smo 
modno revijo začeli pripravljati 
tudi letos,« pravi Vili Manček, vo
dja Nakupovalnega centra v 
Krškem.

Priprav je bilo kar veliko, a lan
skoletna »praksa« je delo malce

olajšala. Tako se je bilo moč tokrat 
že bolje znajti med številnimi mo
deli zanjo in zanj, pa tudi za naj
mlajše.

V soboto, 23. oktobra zvečer je 
steklo. Tisti standardni stavek - 
Dober večer," drage obiskovalke, 
spoštovani obiskovalci in dobro
došli na naši modni reviji - je po
vedal, da gre zares. V hotelu Sre
mič je zmanjkalo prostora za vse, 
ki so želeli videti, kaj bo revija 
ponudila.

Preveč je bilo vsega, da bi našte
vali po vrsti. S svojimi modeli so 
se zvrstile vse naše najbolj reno- 
mirane tovarne konfekcije in tek-

gostincev so pripomogli k vseh1 
temu.

Veselje, pesem in dobra volja jL 
se potegnili pozno v noč, ali, riu J 
rečeno, proti jutru, kar bot ^ 
prepričanju, da je bil program^ 
bro izbran, zanimiv in pester-
to je popestrila tudi razstava 0, 
naše sodelavke, slikarke -
rastnice, Tatjane Košir, ki V
dela postavila Krčanom na 
recepciji hotela.

Vsi tisti, ki smo pripravil1 
in zabavni program, smo ^ i 
koncu dejali, da se ob letu d11 |
srečamo na tak način. Tud1 J^^F 
sem vodil modno revijo in za 
program. v
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Nagradna križanka Agraria
Na sosednji strani nam koprska Agraria predstavlja vina svojih tozdov Vinako- 

in Vinakras in po teh vinih sprašuje tudi tokratna križanka. Reševanje torej 
Qe bo preveč težko, avtorje štirih pravilnih rešitev pa čakajo nagrade delovne 
rganizacije Agraria. Rešeno križanko in izpolnjeni kupon vtaknite v kuverto, 

8a^o napišite »Nagradna križanka Agraria«, potem pa vse skupaj najkasneje do 
' decembra pošljite na naslov SOZD Mercator, Studio za ekonomsko propa- 

^odo, Breg 22, 61000 Ljubljana. Veliko užitkov pri reševanju in sreče pri žrebu!

ta sprašuje

*^aj pa ustna nega ?

Izid žrebanja rešitev 
nagradne križanke 
Radenska

^r, 6 nekajkrat smo se srečali s 
^a-^kozmetiko in predstavili ne-

J X čl r ^ 1 1 9. .—. _ _ ^ P '_1_____ J T_ _____ __ ____ ___ ------- ■
- 02metik° in predstavili ne- 

0' stj! jelkov. Tokrat bomo v zapis 
]e in, , ^ nekaj nasvetov za nego zobl) -u nekaj nasvetov za nego zob 

in. T»ne votline, seveda s »pomoč- 
pBrkinih izdelkov.

^Č^eg0vor Pravi» da se zdravje 
st^j e. v ustih'in to drži. Najpogo- 

u !e 2e Pomanjkljiva ustna ne- 
r'1Ya. da so zobje pokvarjeni, 
ifnje zob je osnovni pogoj, da
iranimn in innn^ zurave m tepe.

2obn^ernecurn menthy ie peneča 
ic a Pasta, ki je aromatizirana z 
: Us*aVrurn ekstraktom mete. TaUstn nirn ekstraktom mete. Ta 
1. Ekih-o • '"'ollino izredno osveži ter 

ti cUjh »^uie svežino diha. Vademe- 
3 (ti utr^ent^y vsebuje soli fluora,

$ Va

L, Ki ut,. - . y vsebuje soh fluora, 
j, io ori^.U ei° sklenino ter povečuje- 
iti \ P°rnost zob proti kariesu.

:1 Vart^

izognemo udarcem s sekalci, ko si 
globoko v ustih čistimo kočnike. 
Anatomsko držalo z oporo palca 
pospešuje pritisk in kroženje ščet
ke za čiščenje zobnih jamic in bliž
njih predelov dlesni.

Tokrat Krka predstavlja še ne
kaj, kar je namenjeno za čiščenje 
in dezinfekcijo-ustnih protez. To 
so tablete Corident. Tableto razto
pimo v topli vodi in vanjo potopi
mo aparat za držo zob, protezo ali 
zobno ščetko. Dezinfekcijski či
stilni učinek je dosežen že po 30 
minutah. Krka priporoča, da jih, 
kadar jih ne uporabljate,* hranite v 
tej raztopini.

Tole je torej nasvet, ki tokrat 
prihaja iz Krke. Nega zob je po
membna, pomembno pa je tudi to, 
kaj izberemo zanjo. Sezite po zob
nih pastah Vademecum Menthy 
in Vademecum Gel, uporabljajte 
zobno ščetko Vademecum in za 
čiščenje protez tablete Corident- 

.Krka-Kozmetika

Do predpisanega roka smo na 
naslov studia za EP prejeli 816 re
šitev, med katerimi je komisija iz
žrebala pet pravilnih.

• Prvo nagrado, reklamni dež
nik, klobuček in značko Raden
ske prejme Kancijan Hvastija,
DS SOZD, razvojno-planski sek
tor, Aškerčeva 3, 61000 Ljubljana.

ii p T^UITl.

°\0' k° thclffen?u z°k ie sda pomemb- 
a°iho i kakšno zobno krtačko 

[V . Krk;! brali-
bjep^iPoroča svojo ščetko Va- 

<eha if, . ’ ki je klinično preizku- 
1° ^išču <5* ip najboljša na našem 

i cr 0 Prav+^a *ma n°vo obliko, je

V^krn r>nc( z vertikalnim či- 
očai z°bne krtačke Va- 

* le ukrivljen - zato, da se

• Drugo, tretjo in četrto nagra
do - majico svving in značko Ra
denske bodo prejeli:

Slavka Vovk, M-Velepreskrba, 
TOZD Standard, posl. Soteska 39, 
68351 Straža;

Ana Gabrejna, Cesta 4. maja 47, 
61380 Cerknica, upokjenka M-Na- 
nosovega tozda Trgovina Rakek;

Katica Mijailovič, M-Izbira Pa
nonija, TOZD Zaščita, posl. enota 
Beograd, Marička 14, 11090 Rako
vica.

• Peto nagrado, klobuček in 
značko Radenske, bo prejela Štef
ka Kovač, M-Velepreskrba, 
TOZD Trgopromet, posl. Preskr
ba, 61337 Osilnica.

Nagrajencem bomo tokrat izje
moma nagrade poslali po pošti.

Leto se počasi izteka. V rubriki 
»Naš nasvet« nas je Ilirija-Ve- 
drog iz meseca v mesec seznanja
la s svojimi izdelki. Teme za zapi
ske smo skušali izbirati tako, da 
so bile, če se je le dalo, tudi času 
primerne. Pa seveda tudi malce 
drugače: skušali smo ujeti novo
sti, ki so pravkar prihajale izza 
tovarniških zidov. Veseli smo bi
li vsake, kar prav gotovo velja 
tudi za vas, spoštovani bralci.

Zdaj, ko se v tej rubriki v letoš
njem letu še zadnjič srečujemo z 
»našim nasvetom«, je Ilirija-Ve- 
drog spet poskrbela za novost 
oziroma za pravo presenečenje:, 
predstavlja novo kolekcijo mo
ške kozmetike, ki prihaja ravno v 
pravem času - kmalu bo namreč 
po prodajnih policah že začel sti
kati dedek Mraz in gotovo bo tu
di on navdušen nad kolekcijo 
SKAT.

Skorajda bi lahko govorili kar o 
popolni kozmetični kolekciji za 
moške, če bi kolekcija vsebovala 
še vsaj toaletno milo in morda še 
kaj. Kljub vsemu kar deset takš
nih in drugačnih izdelkov priča, 
da so tokrat v Iliriji-Vedrog mor
da prvi pri nas temeljito pomislili 
na sodobnega moškega in pripra-

'••• ••••• ••••• • • •••• ••• ••
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dorant, ki je danes že skorajda ne
pogrešljiv. Na voljo je v dveh obli
kah: deodorant spray in deodo
rant stick. Gotovo ni treba pose
bej poudarjati, da oba dajeta dol
gotrajen občutek svežine.

Novost v moški kozmetiki, ki so 
jo uvrstili v novo kolekcijo skat, 
sta dva izdelka, namenjena negi 
las in lasišča.

Lotion proti prhljaju vsebuje 
baktericidna in fungicidna sred
stva, predvsem žveplene spojine, 
ki uničujejo bakterije in gljivice, 
povzročiteljice prhljaja na lasišču. 
Hkrati ta lotion vsebuje tudi sred
stva za nego lasišča. Najpomemb
nejši med njimi je panthenol, ki 
pospešuje presnovo v celicah, pre
prečuje vnetja na lasišču in nasta
nek prhljaja. Poudariti je treba, da 
lotion ne masti las.

Krema za lase vrača lasem po
trebno vlago. Površino las prevle
če s tankim maščobnim filmom, 
ki las ne lepi in ne masti. Lasje 
postanejo elastični, gladki in se 
lažje češejo. Krema preprečuje 
naelektrenje las in podaljša ob
stojnost pričeske.

Vsakodnevna nega s skatom je 
pravo zadovoljstvo.

Predstavili smo vam novo ko
lekcijo kozmetike za moške, ki je

vili dobrodošlo kozmetično kolek
cijo skat.

Tudi moški mora biti negovan 
in osebna higiena zahteva dosti 
pazljivosti. Prav za takšne potrebe 
sodobnega moškega je ustvarjena 
nova kolekcija moške kozmetike 
skat. Predstavljamo jo malce po
drobneje, da bo odločitev za na
kup lažja - zanj, ki bo kolekcijo 
postavil na kozmetično polico, ali 
pa zanjo, ki bo kmalu stikala za 
novoletnimi darili.

Lotion pred britjem omogoča 
lažje in temeljitejše električno 
britje. Lotion kožo dezinficira ter 
jo naredi gladko in napeto.

Lotion po britju kožo po britju 
dezinficira, zaščiti pred vnetjem in 
daje dolgotrajen osvežilni vonj.

Kolonjska voda se uporablja za 
dodatno osvežitev telesa po vsa
kem umivanju. Kolonjska voda 
skat je prijetno svežega, moškega 
vonja, ki traja.

V kolekciji skat sta tudi krema 
za britje in pena za britje; ta je 
obilna in gosta, ki kožo omehča. 
Britje je potem hitro in temeljito.

Negovalna krema je idealna za
ščita moške kože, hkrati pa kožo 
tudi navlaži.

Ko so v Iliriji-Vedrog priprav
ljali moško kozmetično kolekcijo 
skat, so seveda mislili tudi na deo-

nastala v razvojnih laboratorijih 
Ilirije-Vedrog. Prav gotovo bo 
vsakdo našel vsaj nekaj sebi 
ustreznega. Še bolje pa bo, če si 
boste omislili kar celo kolekcijo. 
Morda vam jo bo pa prinesel de
dek Mraz?

Lep pozdrav vsem v imenu Ili
rije-Vedrog!

Pravilna rešitev KUPON KRIŽANKA

j Ime in priimek . |
I I
| ------------------------------------------ I
I ---------------------------------------- j
j Naslov iz delovnega mesta_____  |
I ____  I
I I

J DO ali TOZD

Izpolnjeni kupon priložite reši
tvi križanke, na ovojnico pa 
obvezno pripišite - Nagradna I 

I križanka, sicer rešitve, čeprav I 
I bo pravilna, pri žrebanju ne I 
I bomo upoštevali. !
I______________________________



Valvasor v Mercatorju V stenskem koledarju za leto 1983 predstavljeni
tri stoletja stari bakrorezi

Pisec in ilustrator J. V. Valva
sor je le nekaj let pred izidom 
skoraj vsakomur znane Slave 
Vojvodine Kranjske obelodanil 
manj znano edicijo Topuograp- 
hia Ducatus Camioliae moder- 
nae in v njej večino slovenskih 
mest takratnega časa. Dvanajst v 
koledarju objavljenih mest sicer 
sodi v čas 17. stoletja, so pa danes 
tudi sedeži večjega dela organi
zacij združenega dela v Merca
torju. Že predlist koledarja, kate
rega besedilo je napisal priznani 
valvasorolog dr. Branko Reisp, 
bralca pouči, kaj pomeni Valva
sorjevo delo za slovenski prostor.

Odločitev, da se stenski kole
dar uporabi kot zgodovinsko- 
kulturni medij, je pogojila zami
sel, približati kulturno dediščino 
slovenskega prostora preproste
mu delavcu, ki običajno ne obi
skuje muzejev, galerij ali knjiž
nic. Tako so v eni obliki združeni 
ekonomska propaganda (Merca
tor), uporabnost (koledar) in kul
turno izročilo. Vse to je bilo do
volj tehtno dejstvo pri odločitvi 
Republiškega komiteja SRS za 
kulturo in znanost, da je izdajate
lja koledarja (Mercator-Studio za 
EP) oprostil plačila prometnega 
davka.

Idejno zasnovo in grafično 
oblikovanje so v celoti izvedli 
delavci studia za ekonomsko pro
pagando v delovni skupnosti 
SOZD Mercator, natisnjen je v 
nakladi 9.000 izvodov, ekskluziv
no za OZD v SOZD Mercator.

Anton Kočevar

Mercator 
v Ljubljani

Kdo prispeva k pomanjkanju blaga

Edvard Gabrovšek - M-Rožnik, TOZD Grmada

V mesecu oktobru, pa tudi še v mesecu novembru 
smo priče zelo nezaželenemu pojavu na našem tržišču 
-potrošniškinakupovalni mrzlici. Skoraj vse občane 
je zasvojila psihoza ustvarjanja prekomernih zalog 
nekaterega prehrambenega blaga, ki ji ni videti konca 
niti v bližnji prihodnosti. Večina, so pa tudi častne 
izjeme, jih drvi od trgovine do trgovine in nakupuje 
olje, moko, sladkor, kavo in pralni prašek, kolikor ga 
uspejo dobiti in kolikor ga lahko fizično, včasih celo 
dobesedno odvlečejo.

Ob vsem tem se sprašujem, kje 
so potrošniški sveti, ki bi lahko, če 
bi bili seveda bolj aktivni, s svojim 
pravočasnim informiranjem, pri
merno pomirjajoče vplivali na ob
čane tudi y takih nenormalnih, a 
seveda zahtevnih situacijah, ki se 
občasno pojavljajo na našem trži
šču.

Zaradi tega so v teh dneh proda
jalci v vseh naših trgovinah izpo
stavljeni silovitim pritiskom in 
obremenitvam, ki jih je zelo težko 
v celoti opisati.

V brezumni nakupovalni dirki 
še posebej izstopajo nekateri ob
čani, ki v svoji grabežljivi vnemi 
ne poznajo nobenih meja in mere. 
Ti navzlic vidno označenim omeji
tvam za posamezno blago trpajo v 
nakupovalne košare večje količi
ne omenjenega blaga in z njim na
padalno prežeti prihrumijo do bla
gajn. Ko jim skušajo prodajalci z 
ustreznim pojasnilom dopovedati, 
da so v košare naložili znatno pre
več blaga in da ga morajo del odlo
žiti, se največkrat šele prične pra
va drama.

nakup organizira tako, da vse na
kupljeno blago, seveda skupaj s 
svojim denarjem, tik pred blagaj
no razdeli med »družinske člane«, 
s tem da jim že, ne več kot dva 
metra za blagajno, takoj tudi vse 
blago in preostanek denarja po
bere.

Tudi sredstva javnega obvešča
nja s svojim prezgodnjim ali celo 
včasih nepotrebnim objavljanjem 
podatkov o pomanjkanju določe
nih surovin sprožijo predčasno 
nakupovalno mrzlico in tako vsaj 
za neko obdobje onemogočijo ko
likor toliko normalno oskrbo ob
čanov.

Cvetje s podlogo

»Žal mi je, draga tovariša. Paket je prevelik,« se je pošta- 
rica ljubeznivo smehljala za okencem. Arhitekta odhitita na 
pošto drugam - oddaja večjih pošiljk po železnici. Zaprto ob 
18. uri. Rešitev za pravočasen rok za oddajo natečaja: ekspre
sna pošta na železniški postaji. »Pa, ekspresno može samo 
pokvarljiva roba. To je poštanski zakon. Pa to vam velja od 
maja letos.« je še naprej ljubezniv in neomajen poštni ali pa 
železniški uradnik. Zaradi pošte bo šlo delo v nič, razmiš
ljata arhitekta. Zagloda pa pokvarljivo blago, pokvarljivo 
blago, pokvarljivo blago. Misel je odrešilna. Hitita po Miklo
šičevi cesti, da bi ob 20. uri kje staknila pokvarljivo blago.
Uvel šop rož v najbližji slaščičarni dokazuje, da gre za pok
varljivo blago. »No, ja rož pri cukrpekarju še nisem kupo
val,« pa bom tudi to. »Poslušajte, ali bi mi prodali tele vaše 
rože?« »Pa zakaj? Pa ako ti treba, čoveče uzmi!« »Daj še tri 
torte!« Kupčija je sklenjena.

Poštni ali železniški uradnik pri okencu za oddajo ekspre
snih pošiljk se zadovoljno smehlja. Oddajni dokument nosi 
oznako blaga »cvetje s podlogo«. Predpisu, pa če je še tako 
bedast je zadoščeno. In predvsem je pomembno: nihče ga ni 
kršil. Pa recite, da ne spoštujemo predpisov, kaj šele da bi jih 
izigrali.

Prav smešni so včasih videti 
majhni otroci, kako se mučijo s 
prevelikimi vrečkami pralnega 
praška, pa vendar se junaško drži
jo, saj vedo, da morajo tistih nekaj 
metrov do blagajne, in to za vsako

Kaj naj rečem na koncu? Mi
slim, da bom najbolj jasen in naj
bliže resnici, če bom povzel misel, 
ki sem jo pred kratkim prebral v 
enem od naših osrednjih dnevni
kov. V njejm je namreč pisalo, da

na primer v Nemčiji ob predvide
nem pomanjkanju mesa priporo
čijo svojim državljanom, naj za pol 
kilograma zmanj šajo -njegovo me
sečno porabo. Disciplinirani Nem
ci (ni pa nujno,, da so ravno Nem
ci) omejijo svojo porabo celo za 
kilogram. Isto priporočilo, objav
ljeno pri nas, pa ima za posledico 
naval na mesnice in takojšen na
kup vsaj 10 kilogramov mesa več,

kot pa je bila običajna poraba.
Zato se pogosto sprašujem, skU' 

paj z vsemi delavci, zaposlenimi 'f 
naši dejavnosti, ali so res upravi' 
čene tako pogosto izrečene kritik® 
na račun našega dela ob takih si' 
tuacijah. Mislim, da so vse nadalj' 
nje besede odveč, kajti resnica j® 
samo ena, da takšni smo, in moral’ 
se bomo bistveno spremeniti, in 
takoj.

ceno.

Brezobzirni kupci s skrajno žalj- 
jivimi besedami, neprimernim in 
večkrat surovim obnašanjem in 
grožnjami obdelujejo nič krive 
prodajalce. Sprva sploh niso pri
pravljeni kaj popustiti in šele ko 
vidijo, do so prodajalčeva opozori
la resna in dosledna, največkrat 
tako rekoč zmečejo preveč nabav
ljene artikle na posebej pripravlje
na odlagališča.

Lahko bi govoril tudi o pri nas v 
Sloveniji zaposlenih delavcih iz 
drugih republik, ki sistematično 
nakupujejo vse deficitarno blago 
in ga tedensko ali mesečno poši
ljajo ali pa kar sami odpeljejo v 
svojo republiko, za domačo upora
bo, a največkrat za preprodajo z 
ustreznim, toda nemajhnim za
služkom.

Kakšne besede pa ob tem opra
vilu prihajajo iz kupčevih ust, bo
lje da ne napišem, saj bi zaneslji
vo, in to nehote, sestavil enkratni 
besednjak žaljivk in psovk.

Na žalost je treba tudi povedati, 
da so včasih nekateri kupci tako 
nasilni, da prodajalci tudi z upora
bo vse svoje avtoritete niso spo
sobni obvladati nedisciplinirane
ga in naslilnega kupca, tako da ta 
dobesedno izsili, celo z uporabo 
fizične sile, večjo količino blaga, 
kot bi to smel.

Drugo vrsto predimenzionira- 
nihmakupov pa uvajajo občani, ki 
prihajajo v prodajalne v razširje
nem družinskem sestavu, če je tre
ba, tudi z izposojenimi otroki in 
slučajnimi znanci.

Vsaka taka nakupovalna druži
na ima svojega vodjo, ki celoten

Ko človek vse to opazuje, je 
zgrožen in obenem ogorčen zaradi 
svoje nemoči ob tem dogajanju, ki 
je skoraj vsakdanji prizor v naših 
trgovinah. Med temi kupci je na 
žalost mnogo tudi takih, od kate
rih bi z vso upravičenostjo priča
kovali, da bodo s svojim osebnim 
zgledom preprečevali to nakupo
valno stihijo, so pa največkrat celo 
njeni aktivni kreatorji. Foto: Kancijan Hvas‘>

Mercator
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